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در آســـتانه بازگشـــایی ســـال تحصیلی نو در دانشگاه ها نقاط مثبت و امیدآفرین درخصوص 
آموزش عالی کشور روشن تر از همیشه است و البته این روشنایی نباید موجب شود کاستی ها 

و عیوب را به چشم نبینیم. 
1- اصل دانشگاه و پرنشاط بودن آن امروز امیدآفرین است؛ هم از نظر کمی و هم از منظر کیفی 
دانشگاه ایرانی امروز سند افتخار است، کشورهای همسایه و رقیب منطقه ای و غیرمنطقه ای 
ی را که در ورزش و فوتبال انجام داده اند و بحث برانگیز  چندســـالی می شـــود شبیه همین کار
... هدف شـــان چه بوده  شـــده اســـت در حـــوزه علم انجـــام داده اند؛ پول پاشـــی، خرید مقاله و
اســـت؟ به جایگاه ایران در حوزه علم برســـند، فارغ از اینکه آنها در این مســـیر موفق بوده اند یا 

نه، اصل اینکه نقطه رقابت در منطقه آنجاست که ایران قرار دارد قابل تامل و مداقه است. 
2- کمیـــت حضـــور دانشـــجو در ایـــران نقطـــه  امیدبخـــش و مهـــم دیگـــری اســـت، در برخی 
ی  یت یک ســـازمان یا مجموعه برای پیشـــرفت را نیرو یت مهم ترین مز نحله هـــای علـــم مدیر
انســـانی می داننـــد، حضـــور خیل عظیم دانشـــجویان متخصص ظرفیتی بزرگ برای توســـعه 
ی در اختیار دارد. اینکه طراحی و نقشـــه ما برای توســـعه چه نســـبتی  اســـت که کمتر کشـــور
با این ظرفیت عظیم دارد، ســـوال مهمی اســـت که در جای خود مســـئولان باید به آن پاســـخ 
ی پورشـــه اســـت. این  دهند و اســـتفاده نکردن از این ظرفیت به مثابه مسافرکشـــی با خودرو
ظرفیـــت عظیـــم با آمار و ارقام توســـعه ای کشـــور همخوانـــی ندارد، اما اینها باعث نمی شـــود 

یم.  اصـــل این ظرفیت را ندیده بگیر
3- در یک فضای پویا رشـــد اتفاق می افتد، کنشـــگری اجتماعی و سیاسی در دانشگاه لازمه 
یک دانشگاه پویاست، پذیرش تکثر در چهارچوب قانون، کنشگری آرمان گرایانه و متعهدانه، 
ترویج روح پرسشگری ممزوج با اخلاق علمی موجب توسعه دانایی محور کشور می شود، رسیدن 
ی از رادیکالیسم، این همان چیزی است  به چنین ترکیبی یعنی بازگشت به عقلانیت و دور
که دشمنان ایران نمی خواهند، رونق عقلانی دانشگاه ایرانی یعنی برهم خوردن نقشه دشمن. 
، متخصص توانمند، متعهد، مسلمان و ایران دوست  4- بدنه عمومی استادی دانشگاهی کشور
است، رشد کمی و کیفی دانشگاه بدون داشتن چنین بدنه ای ممکن نبوده و نیست، تغییر 
و تحول در بدنه اســـتادی امری اجتناب ناپذیر اســـت- البته همه آمدوشـــدها در دانشگاه ها 
باید بر مدار قانون باشند- باید منطق و استدلالی قابل توضیح برای افکار عمومی داشته و از 
ی دور باشد. نکته دیگر این است که پیشرفت و موفقیت علمی اتفاقی  سلیقه گرایی و باندباز
نیســـت، بدنه هیات علمی کشـــور امروز سوال ها و دغدغه های معیشتی جدی دارند، حضور 

جدی رقبای منطقه ای در عرصه تولید دانش باید یک زنگ هشدار جدی برای ما باشد. 
5- همان طـــور کـــه ایران ســـتیزی خـــط فکـــری و عملیاتـــی رســـانه های معارض علیـــه ایران و 
دانشـــگاه ایرانی اســـت، تقویت ایران در نظر و عمل باید ایده دانشـــگاه باشـــد در این وسط هر 
کنش شـــبه علمی به نفع تجزیه طلبی و ضدیت با ایران باید محل ایراد جامعه دانشـــگاهی و 
روشـــنفکری ایران باشـــد، بروز اقداماتی از این دســـت هرچند محدود و حداقلی باید به شکل 
جدی محل تامل و زیرعلامت ســـوال قرار گیرد که در کجای علوم انســـانی مســـیر را اشـــتباه 

آمده ایم که به این نقطه رسیده ایم؟
ی  گون در آن مثال نقض مهمی بر تئور 6- همان گونه که راهپیمایی اربعین و حضور اقشار گونا
ی لذت گرایی و اومانیسم است، فعالیت های دانشجویی انقلابی و مذهبی اعم از  جهانی ساز
، اردوهای جهادی، فعالیت های اجتماعی و سیاسی تشکل ها و کانون ها  هیات های پرشور
یســـت جهان جوان ایرانی به  ... نمادی روشـــنی از خلاف بودگی آن چیزی اســـت که تغییر ز و
یســـم می خوانند. با شـــروع دانشـــگاه های این موج توفنده تر از قبل حرکت خواهد  نفع سکولار
کرد. می بینیم که دانشگاه زنده است اما نه به آن سیاقی که انگاره های هرج ومرج طلب چپ 

ی می کنند.  و راست تصویر ساز
گویه های انتقادی متعهدانه باشـــد،  ، طرح وا 7- دانشـــگاه باید مدار آزاد فکری، پذیرش تکثر
رهبر انقلاب سال هاســـت این مطالبه را از دانشـــگاه داشـــته اند و این یک دین بزرگ بر گردن 
دانشگاه درقبال مردم و رهبر انقلاب است که باید در سال جدید گام های موثری برای ادای 

آن برداشته شود. 

سهیلا عباسپور
خبرنگار گروه اندیشه

حجت الاسلام مصطفی رستمی
رئیس نهاد نمایندگی رهبری در دانشگاه ها

انتشـــار کلیـــپ کوتاهـــی از یـــک اتفـــاق عجیب در دانشـــگاه 
تهـــران، توجه هـــا را در آســـتانه ســـال تحصیلی به ســـمت این 
دانشـــگاه -البتـــه نه پردیس اصلی بلکـــه حوالی بزرگراه جلال 
و دانشـــکده علوم اجتماعـــی- جلب می کنـــد. برای آنها که با 
فضای سیاســـی دانشـــگاه ها آشـــنایی دارند چهره فرد ناآشنا 
نیســـت. آن زمان که شورای صنفی دانشگاه تهران به محفلی 
برای دانشجویان به اصطلاح چپ تبدیل شده و محملی برای 
ی تجمعات و اعتراضات سیاسی بود، لیلا حسین زاده  برگزار
یکـــی از افـــراد پـــای ثابـــت ایـــن اجتماعـــات بود. او بـــا همین 
چپ گرایی کمی بعد از دل یک فضای مثلا صنفی دانشجویی 
به یک فعال سیاسی تبدیل شد تا رفته رفته پایش به رسانه های 
معاند هم باز شود. حسین زاده که این سال ها در مقطع ارشد 
رشـــته انسان شناســـی مشـــغول بـــه تحصیل بوده، چنـــد مرتبه 
بازداشـــت و البتـــه محکومیـــت را هم تجربـــه می کند؛ یک بار 
در ســـال 96 بـــه خاطـــر  اجتمـــاع و تبانـــی علیـــه امنیت ملی و 
تبلیغ علیه نظام و بار دیگر در سال 99. اما این بار بر سر زبان 
افتادن اســـمش نه به خاطر حواشـــی بازداشـــت یا اعلام حکم 
ی سیاسی از فضای  یوی بهره بردار بلکه به دنبال تکمیل سنار

یت میسر هم شد.  دانشـــگاه بود که با سوءمدیر

   حسین زاده دانشجو بود؟ 
وضعیت تحصیلی لیلا حســـین زاده چیزی نیســـت که به این 
گاهـــی یافت. او در نســـخه ای از  راحتـــی بتـــوان نســـبت به آن آ
پایان نامه خود که اخیرا منتشر شده ادعا کرده باید تا پیش از 30 
شهریور دفاع می کرده درحالی که دانشگاه می گوید »براساس رأی 
کمیسیون موارد خاص دانشگاه مورخ 14 شهریور ماه 1402، این 
فرد به دو علت »اتمام سنوات مجاز تحصیل« و »عدم ثبت نام 
در نیمسال دوم سال تحصیلی 1402-1401 )نیمسال دهم پس از 
ورود به دانشگاه و نیمسال هفتم تحصیل(« از تحصیل محروم 
یخ به بعد دانشـــجوی دانشگاه  شـــده اســـت؛ بنابراین از آن تار
گرچه به ظاهر هم به نظر می رسد  تهران محســـوب نمی شـــود.« ا
حسین زاده شرایط دانشجو بودن را ندارد اما این توضیح بدون 
انتشـــار مســـتندات بیشـــتر از آنکه موثر واقع شـــود، ابهامات را 

نسبت به وضعیت دانشجویی او افزایش می دهد. 

   تطهیر تجزیه طلبی با رنگ و لعاب علمی!
صرف نظـــر از وضعیـــت دانشـــجویی، عنـــوان پایان نامـــه و 
صحبت های او در جلســـه موســـوم به دفاع پایان نامه اش بیش 
از آنکه وزن علمی و شمه ای دانشگاهی داشته باشد یک بیانیه 
سیاسی علیه موجودیت کشور محسوب می شود. حسین زاده در 
آغـــاز ارائـــه پایان نامه ای با عنوان »هویت ملی و هویت قومی در 
شهر معاصر ایرانی، مطالعه   موردی نقده«، اثرش را به دو چهره 
ی  تجزیه طلـــب در دهـــه 20 )قاضی محمـــد، بنیانگذار جمهور
ی، رئیس فرقه دموکـــرات آذربایجان(  مهابـــاد و جعفر پیشـــه ور
تقدیم می کند تا هم هویت، هم ملیت و هم قومیت را از معنی 
تهی کند. مثل ایامی که در فعالیت های مثلا صنفی دانشجویی 

با نقاب عدالت  و عدالت خواهی به تقلیدی نمایشی از جریان 
چـــپ می پرداخـــت. او چه در جریان ارائه با شـــکل و شـــمایل 
خاصش و چه حتی در نگارش پایان نامه با استفاده از کلمات 
ترک و کورد تلاش کرد تا هرآنچه را می تواند عرضه کند تا شاید 
این بار در صدایی آرام تر و با رنگ و لعابی علمی تجزیه طلبی را 
فریاد کند. این البته نه حرف یک خبرنگار بلکه صحبت استاد 
داور همان جلسه  است که در گفت وگو با »فرهیختگان« گفته 
بود: »این جلسه دفاع از حیث علمی، جلسه قابل قبولی نبود. 
نکاتم را هم در همان جلسه اعلام کردم. به خود خانم حسین زاده 
کادمیک باشـــد،  هم گفتم این پایان نامه بیش از اینکه متنی آ
یک و بیانیه ای سیاســـی است. مساله اصلی در  متنی ایدئولوژ
یخ ایران  آن پایان نامه این است که آنچه ذیل تجزیه طلبی در تار

رخ داده با مفاهیم نوین تطهیر شده است.«

   همبستگی ستودنی اساتید
در دفاع از ایران

کنش های مختلفی نســـبت  پس از رســـانه ای شـــدن جلســـه وا
بـــه آن صـــورت گرفته اســـت اما بدون شـــک یکـــی از مهم ترین 
آنهـــا نامـــه 55 عضو هیات علمی دانشـــکده علـــوم اجتماعی 
کید شـــده بود »ایران بزرگ،  دانشـــگاه تهران اســـت که در آن تا
محصول همگرایی و زندگی مسالمت آمیز اقوام ایرانی است و 
ی اسلامی را هویت جمعی ملت و طریقه عزت ایران  ما جمهور
می دانیم.« امضا کنندگان این نامه -سلایق مختلفی سیاسی 
حاضـــر در ایـــن دانشـــکده از اصلاح طلبانی چـــون حمیدرضا 
جلایی پور تا اصولگرایانی مثل حمید پارســـانیا- اعلام کردند 
کـــه »تـــلاش علـــوم اجتماعـــی نیز همـــواره در راســـتای اعتلای 
هویت ایرانی و اسلامی بوده است و حمایت از تجزیه طلبی و 
یســـم، جایی در میان گفتار علمی ما ندارد.« البته در این  ترور
بین نام برخی اساتید مطرح این دانشکده چون تقی آزاد ارمکی 
گردان یوسف اباذری، که می توان از آنها به عنوان یک طیف  و شا

شناخته شده در فضای دانشکده یاد کرد، دیده نمی شود. 

   تکلیف شبهات را روشن کنید
به جز وضعیت دانشـــجویی لیلا حسین زاده، نحوه هماهنگی 
جلســـه دفـــاع او هـــم محل شـــبهه و ســـوال بـــوده و توضیحات 
مختلف منتشر شـــده از جانب دانشـــگاه هم ابهامات را بیشتر 
کرده اســـت. جبار رحمانی، اســـتاد انسان شناسی که به عنوان 
استاد داور در جلسه حضور داشته می گوید حضور من در این 

جلسه طبق روال دانشگاه بود. 
ی جلســـات دفاع در دانشـــگاه ها و مشخص شدن  روند برگزار
اســـامی داوران اتفاقی نیســـت که به ســـادگی یا توسط دانشجو 
ی چنین جلسه ای اتفاقی نیست که با یک حضور  بیفتد. برگزار
ساده در دانشکده به بهانه پیگیری امور آموزشی افتاده باشد یا 
صرفا یک ارائه تمرینی یا هرچیزی شبیه به این. اتفاق مشخصی 
در فضـــای دانشـــگاه تهـــران افتـــاده و به نظر می رســـد به جای 
فرافکنی توضیحات همراه با مســـتندات و برخورد با خاطیان 
باید در دستورکار دانشگاه قرار گیرد نه اینکه صرفا با بیان تعلیق 
موقت دو عضو هیات علمی که مدل مشـــارکت آنها نیز محل 
بحث اســـت، ســـعی در فیصله یافتن ماجرا داشته باشد. باید 

پای قانون ایستاد، همان گونه که باید پای ایران ماند.

ایـــن روزهـــا کـــه تب وتـــاب تحول و تغییر در مســـیر علمی کشـــور و 
فرآیندهای مربوط به آن از سوی مسئولان مختلف وزارت علوم اوج 
گرفته و برخی اساتید معزز دانشگاه به موازات شور فضا از بایدها و 
نبایدهای تحول علمی می گویند، جالب و عجیب است که آمار 
مقالات منتشره کشور در فضایی که کشتی اندیشه و ایده پردازی 
سال هاست در ساحل عرصه علمی به گِل نشسته، دستمایه نقد 
از سوی همین مسئولان عرصه علم قرار گرفته است، بی آنکه تلاشی 
جهت اصلاح این روند اشتباه انجام دهند و سعی در اصلاح قوانین 
دســـت و پاگیر کنند. طبیعی اســـت هم دانشـــجویان و هم اساتید 
گاهند که عمده فصلنامه ها در دست افراد، دانشگاه ها  به خوبی آ
و موسســـات بـــا مجوز رســـمی از وزارت علوم محملـــی برای تولید 
فســـاد علمـــی، رانت و انواع باج هـــا در فضای غبارآلود تولید دانش 
و علم هســـتند. آنجا که قانونی وضع شـــود و ارائه گواهی پذیرش یا 
انتشار مقاله را برای دفاع از رساله اجباری کند، اساتید را براساس 
شمار مقاله ارتقا دهند و رتبه بندی کنند و داوطلب ورود به مقاطع 
تحصیلی بالاتر را با کمیت آن بسنجند و نمره دهند، قاعدتا تولید 
این حجم از نوشـــته تحت عنوان مقاله محل ایده پردازی جدی و 
دغدغه مند نیست و نخواهد بود، آن هم به شرط افزودن اسم استادی 
که اغلب کوچک ترین زحمتی را مصروف آن مقاله نکرده، همان گونه 
که در نگارش رساله و پایان نامه آن را بسیاری از ما شاهد بوده ایم. آیا 
تاکنون دیده اید سرقفلی دار دکان علمی پژوهشی یا استادی به این 
روند فسادزا تولید و انتشار اجباری اعتراض رسمی کند؟ اما مهم تر 
از همه، فصلنامه های علمی پژوهشی و روند فاجعه بار داوری است 
کـــه آن هم در بیشـــتر فصلنامه ها به تازگـــی و علی رغم الکترونیکی 
شدن اغلب آنها و حذف نسخه کاغذی، با پرداخت هزینه از سوی 
دانشجو و استاد انجام می شود. حتما بسیاری از دانشجویان مقاطع 
تحصیلات تکمیلی به خصوص در آستانه دفاع کردن گذرشان به 
این فصلنامه ها و دلالان مقاله افتاده است و از شنیدن ارقام نجومی 
بنا بر ضرورت دفاع و ضیق وقت بارها مقام تحیر را تجربه کرده اند. 
بمانـــد کـــه مقاله نگاران خیابان انقلاب و حومه، از اســـتاد درمانده 
بـــرای ارتقا و تبدیل رتبه گرفته تا دانشـــجویان درمانـــده برای دفاع و 
فارغ التحصیلی و داوطلبان ورود به مقطع تحصیلی بالاتر مشتری 
دارنـــد. به راســـتی حاصل این فرآیند و این چرخه چیســـت؟ اصلا 
چند درصد این میزان نشر و تولید از علاقه به پژوهش، پرسش بجا، 
دغدغه و انگیزه  سازنده سرچشمه گرفته است؟ این سرقفلی داران 
، در بده بستان های مقاله ای  فصلنامه طبق اصل مالکیت ابزار انتشار
با دیگر هم داستانان خویش چنان چنبره ای بر این گونه فصلنامه ها 
زده اند که هیچ توپی تکان شـــان نمی دهد. درحالی که دســـت کم 
به طور میانگین مقالات من و شمای نوعی بدون داشتن هیچ رابط 
و آشنایی در جهت اتصال به سرقفلی داران، به طور میانگین شش 
ماه در نوبت داوری می ماند، آن هم داوری هایی اغلب سلیقه ای 
و بدون معیارهای مشخص علمی که برای هر فصلنامه ای از زمین 
تا آســـمان قاعده و قانون آن متفاوت اســـت و از هیچ قانون جامع و 
استانداردی در این زمینه پیروی نمی کند؛ و داورانی که چه بسا خود 
ضعف علمی و نقص دانشی دارند  و در این حال سالانه دست کم 
15 الی 20 مقاله تولید کرده که منتشر هم شده است؛ با چه کیفیتی 
اما؟ در بحث که به چالش کشیده شوند، دهان مان از تعجب باز 
می ماند که یاللعجب! پس آن همه اثر علمی  چه می گوید؟! همان 

کیفیت کاربرد در قابلمه ای، که به راســـتی اگر کارآمدی داشـــت و 
موثر و راهگشا بود اوضاع کشور به این گونه نبود. این طولانی شدن 
روند دفاع دانشـــجو بنا بر ضرورت انتشـــار مقاله به نفع کیســـت، 
جز اینکه بر حجم مقالات اســـاتید راهنما و مشـــاور می افزاید؟ و 
آیا به راســـتی اســـاتید ما با این حجم از مقاله در مقایســـه با آنتونی 
گیدنز که 25 سال برای نگارش یک کتابش زمان صرف کرده بود 
و حاصل آن دو مقاله بود، واقعا بیشتر حرف نو و ایده برای گفتن 
دارند؟ به ویژه اینکه آنها هزار و یک جا هستند و هیچ جا در واقع 
نیستند!  در پاتوق های گپ، کرسی های مدیریتی، میتینگ های 
، سه  حزبی، مشغول کلان پروژه و طرح رانتی آن هم نه یکی، بل دو
... اصلا آن مسئول رده بالای کشور در کسوت استادی که کم هم  و
یم، در عریض ترین ســـازمان و فلان وزارتخانه،  از این دســـت ندار
کی وقت کرده این همه بنویســـد و ترجمه کند؟! با توجه به زمانی 
که استاندارد پژوهش و تولید یک متن جاندار علمی است، مگر 
جز این اســـت که دانشـــجویان یاری کرده اند تا وی استادیاری یا 
دانشـــیاری کند؟ در کدام سفر استانی و برون مرزی فرصت کرده 
متن برای انتشار تولید کند؟ شاید توهم آن را دارند برای خودشان 
مکیندری هستند که برترین مقاله قرن را نوشت و درک ما نمی رسد! 
چه بسا دغدغه مندان با مطالعه ای که حرف و ایده حسابی برای 
طرح کردن دارند  در همین چرخه معیوب و فاسد انتشار دون شان 
علمی و اخلاقی شان اسیر شده اند، زیرا درگیر هیچ بده بستان به 
ظاهر علمی از این گونه نیستند و همانا ته صف صنعت داوری 
که اتفاقا آن هم امتیاززا بوده و پر و پیمان کننده روزمه  سرقفلی داران 
می ایستند و این روند نامطلوب به شدت بیمار  را فقط می بینند و 
دست به هیچ تولیدی نمی زنند؛ اگر هم بزنند امتیازی از آن گونه 
که نظام آموزشـــی می طلبد برایشان نخواهد داشت. طبعا در این 
وضعیـــت، ایـــن افـــراد صاحب حـــرف و ایده در فضـــای عمومی 
جامعـــه ظرفیت هـــای خـــود را بهتـــر می توانند نشـــان دهند و این 
حوزه را متحول تر کنند در مقایسه با حرف هایی که صرفا در همان 
ک خورده و شاید فقط  قالب های بسته مجله ها و فصلنامه ها خا
محل ارجاع برای مثلا حرف های بی ارزش تری در سطوح پایین تر 
از خود باشند با توجه به آثار تحریم و عدم دسترسی به پژوهش های 
علمی مفید و دســـته اول دارای مرجعیت، حتی برای بســـیاری از 
اساتید و دانشگاه ها، چه برسد به دانشجویان. آقایان محترم وزارت 
علوم! صرفا طرح صورت مساله مشکلی را حل نخواهد کرد. تکلیف 
اساتید که در این میان مشخص است، اما این هول و ولای پذیرش 
و انتشار را از وجود دانشجویی که طبیعتا از پی دفاع باید با غول 
اشتغال دست و پنجه نرم کند، بزدایید یا با تدبیری هوشمندانه 
از آن بکاهید. معیارهایتان را نو و استاندارد کنید تا گوشه ای برای 
بروز فساد به هر میزانی باز نماند. حداقل کاری که می شود کرد این 
است که فرآیندی برای رصد و شفافیت کار سرقفلی داران و حداقل 
یافت اعتراض ها تعریف کنید. لیست سرقفلی داران متخلفی  در
را که می دانید و می شناسید شفاف منتشر کنید. فصلنامه های 
سیاه را شفاف معرفی و رسانه ای کنید. دلالان باج خواه را شناسایی 
ید  کنید. متخلفان کپی کار را در لیست محرمانه خودتان نگه ندار
که دانشجو تازه طی روند ثبت مقاله و اسم استاد متوجه شود وی 
در لیست سیاه قرار دارد. استاندارد تولید مقاله را بازبینی کنید و 
مطابق استانداردهای کیفی دنیا در علم و ژورنال های برتر عمل 
کنید که اساتید مطرح و باسواد کشور ترجیح می دهند برای آنها 

مقاله ارسال کنند. 

درباره حواشی ماجرای دانشکده علوم اجتماعی که ادامه دارد
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۲

به جای ارج نهادن، نام شهدا را مصرف نکنیم

خبـــر خـــوش رئیس جمهوری ایران بعد از شـــرکت در هفتادوهشـــتمین مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد برای ایرانی ها از خودش زودتر به تهران رسید. خبری 
که عزت الله ضرغامی در صفحه شخصی اش اعلام کرد تا بعد از رسیدن آقای 
رئیسی به تهران همه نگاه ها به چمدان  های رسیده از نیویورک باشد. ضرغامی 
وزیر میراث فرهنگی و گردشگری در توییتر خود درباره بازگشت این الواح نوشته 
بود: »پیگیری های مســـتمر نتیجه داد و ســـرانجام ۹ صندوق، هر کدام به وزن 
۷۵ کیلوگرم که شـــامل مجموعه ای ارزشـــمند از میراث فرهنگی و تمدنی کشور 
است، از آمریکا تحویل گرفته شد.« اما جریان این تاخیر و 8۵ سال نگهداری 

گو چه بود؟ این میراث ملی در موسسه شیکا
در ســـال 1۹33 هرســـنت و همکارانـــش براســـاس قـــرارداد دولت وقـــت ایران با 
، کاوش هایی در تخت جمشید و توسط این  گو موسســـه شرق شناســـی شـــیکا
موسسه شرق شناسی انجام شد. تمام تمرکز این هیات در هنگام کاوش، روی 
یاد بود  ک برداری ز بناهای موجود در تخت جمشید بود. از طرف دیگر حجم خا
ک بودند. همچنین از سوی دیگر نیز  و کارگران نیز اکثرا درحال جابه جایی خا
کار بسیار آرام پیش می رفت. برای همین کارگران در مسیر شرقی بناها یک خط 
ک احداث کردند. تا سه سال گذشته هم در تخت  یلی جهت حمل ونقل خا ر
لات دیده می شد. کارگران در قسمت  جمشید این وسایل حمل ونقل ریلی و آهن آ
شمال شـــرقی صفحه تخت جمشـــید درحال انجام کار بودند که به طور اتفاقی 
مجموعه بزرگی از الواح را از قسمت استحکامات نظامی و از دو اجاقی که کنار 
یکدیگر بودند، پیدا می کنند. این کشف، حتی روند عادی کاوش را دچار وقفه 
، این الواح به موسســـه  می کند. پس از آن قرار بر این شـــد که برای مطالعه بیشـــتر
گو ارسال شوند. در بررسی ها و مطالعات انجام شده توسط  شرق شناسی شیکا
، این آرشیو بزرگ ترین آرشیو به دست آمده از هزاره  موسسه شرق شناسی شیکاگو
اول قبل از میلاد در خاور نزدیک و باروی تخت جمشید است. متن تابلت ها و 
نقش مهرهای باقی مانده روی آنها، نگاه تازه ای را در پیش روی مباحث مربوط به 

هنر پارسی هخامنشی، مذهب و آداب و رسوم اجتماعی باز کرد. 
مجموعه تابلت های آرشـــیو بارو شـــامل لوحه های نوشته شده و نشده ولی مهر 
شـــده اســـت. به طور تقریبی تابلت های گلی نوشـــته شـــده و نشـــده درحدود 20 
الی 30 هزار قطعه هســـتند ولی متاســـفانه به دلیل فقدان بررســـی سیستماتیک 
و صورت بـــرداری درســـت از همه تابلت هـــا و قطعات؛ این تعداد کاملا تقریبی 
است. بنا به تخمین ها تابلت های نوشته شده حدود 1۵هزار قطعه هستند. در 
حفاری سال های 1۹33 و 1۹34 حدود 30 هزار لوح گلی به خط میخی عیلامی 
در تخت  جمشـــید یافت شـــد که حدود 6 هزار لوح آن تقریبا ســـالم بوده است. 
یادی ما را با  تابلت های به دست آمده در آرشیو باروی تخت جمشید تا حدود ز
گوشه ای از ساختار مرکزی اداری در امپراتوری هخامنشی آشنا می کنند. اسناد 
بارو جنبه داستانی و روایت گونه ندارند و در هیچ یک از آنها به شرح لشکرکشی ها 
پرداخته نشده است. ما در تابلت ها حتی یک اشاره کوچک و غیرمستقیم نیز 

یخ سلسله هخامنشی نمی بینیم.  به تار

  آرشیو الواح خزانه به 5۰۰ سال قبل از میلاد بازمی گردد
مجتبـــی صفـــری، عضـــو هیات علمـــی دانشـــگاه مازنـــدران اســـت و دکتـــری 
یخ دارد. او می گوید پس از کشف این الواح درنهایت  باستان شناسی پیش از تار
در سال 1۹36 در ۵0 جعبه چوبی، 2 هزار جعبه مقوایی و چند پیت نفتی، الواح 
از راه بوشهر به آمریکا منتقل می شود. »زمانی که هرسنت کاوش می کند، در دو 
اتاقی که تابلت های بارو در آنجا قرار دارند، این تابلت ها کشـــف می شـــوند. در 
توصیف های هرسنت گفته شده که این تابلت ها زیرزمینی ساخته شده اند و 
یم. یعنی آن گونه نیست که  در این زمینه نیز ما اطلاعات کم باستان شناسی دار
بتوانیم بگوییم این دو اتاق به چه منظوری ســـاخته شـــده یا الواح با چه هدفی 
در آن دو اتاق نگهداری می شـــد. هرســـنت مکان کشف شـــده این الواح را یک 
آرشیو می داند. یعنی آرشیوی که یک اتاق کوچک است و تابلت ها به صورت 
انبارگونه نگهداری می شد. نکته دیگر ماجرا، محتوای این الواح است که بیشتر 
مرتبط با مساله انبارگردانی، توزیع آذوقه و استفاده کنندگان مواد غذایی مانند نام 
، شاهزادگان و حتی کارگران، افراد شاغل در دبیرخانه و شاغل  شاه، خانواده او
در کارگاه های پارسه است. این الواح گلی که مجموعه تابلت های آرشیو باروی 
تخت  جمشیدند، الواح های نوشته شده و نوشته نشده اند. الواح نوشته نشده، 
دارای مهر هستند. نکته دیگر این است که این مهرها در الواح بسیار مهمند. 
علاوه بـــر اینکـــه خط الواح بـــرای فهمیدن جریانات سیاســـی و اقتصادی مهم 
کمیتی  اســـت، مهرها نیز مهم هســـتند؛ چراکه مهرها نشان دهنده مناصب حا
و اسم هاســـت. به طور تقریبی این انگاره وجود دارد که تابلت های گلی نوشـــته 
یم  شده و نوشته نشده، چیزی حدود 30 هزار قطعه هستند. یک دسته آرشیو دار
که از بارو به دســـت آمده اند و دســـته دیگر از الواح هســـتند که از خزانه به دست 
آمده اند. آرشیو خزانه برای سال 4۵8 الی 4۹2 قبل از میلاد است. یعنی از سال 
سی ام سلطنت پادشاهی داریوش بزرگ تا هفتمین سلطنت پادشاهی اردشیر 
اول را دربرمی گیرد. برای بازه زمانی پس از داریوش و خصوصا خشایارشاه است 
که بخش اعظمی از این الواح نیز مطالعه شده اند. تعداد آرشیو مرتبط با بخش 
خزانه بسیار کمتر است و بیشتر مهرهایی که در آرشیو خزانه به کار گرفته شده، 

سبک درباری دارند. الواح بارو درباره خراج، جیره ها، حقوق و دستمزد است. 
یعنی مسائل روزمره جامعه را کاملا بررسی کرده و دربر می گیرد. ما حتی در این 
الـــواح می توانیـــم نـــام گیاهان و غلات را هم ببینیم. اما اینجا با توجه به مهرهای 

موجود، مهرها بیشتر انعکاس دهنده گروه خاصی از اشخاص است.«

  این الواح نشان دادند
که تخت  جمشید مرکز سازمان اداری پارسه است

این استاد رشته باستان شناسی معتقد است که الواح خزانه، ساختار درباری 
جوامع هخامنشی را نشان می دهد. اما به هرحال این پرسش وجود دارد که چرا 
این الواح مهم شده اند؟ او در پاسخ به این سوال می گوید: »همیشه در ذهن ما 
این اســـت که تخت جمشـــید همیشـــه محلی برای نشان دادن قدرت و جلال 
پادشـــاهی داریوش اول اســـت اما این الواح نشـــان داد که تخت جمشـــید یک 
محل و سازمان اداری پارسه است و سررشته تمام امور مملکت نیز در همین 
تخت جمشید رقم می خورد؛ چراکه الواح کشف شده اسنادی متقن برای این 
سخن ما هستند. اگر دقت کنید، الواح به دو شکلند. یک دسته بالشتی شکل 
و چهارگوش هستند؛ این الواح بالشتی شکل 8 سانتی مترند و در کف دست 
هم جا می گیرند. این تابلت ها در انبارها و ادارات محلی زیرنظر سیستم مرکزی 
تهیه و مهر و موم می شد و کارمندان محلی نیز آنها را نسخه برداری کرده و برای 
، الواح  ادارات مرکزی تخت جمشـــید ارســـال و بایگانی می کردند. دســـته دیگر
راست گوشـــند که ابعاد بزرگ تری دارند و در خود تخت جمشـــید تهیه و نوشـــته 
می شد و تا 2۷ سانتی متر هم ابعاد داشتند. روی این تابلت ها مهر و خط است. 
از آنجایی که در گذشته به جای امضا، افراد مهر داشتند مهر این الواح مهم است. 
مطالعه متن این تابلت ها، شرایط را برای شناسایی دارندگان مهرها و سبک و 
نوع نقوش استفاده شده در مهرها آسان کرد. این مهرها منبع بی نظیری هم برای 
بررسی جنبه های هنری در آن دوره و هم بررسی سیستم اداری و اقتصادی است. 
همچنین مطالعات این الواح گلی نشـــان می دهد تا چه میزان دقت و نظم در 
کم اســـت. زیرا در این الواح می بینیم که نام هر یک از  میان سیســـتم اداری حا
افراد یا گروه هایی که به آنها پول پرداخت می شد، ذکر شده است. ما از الواح به 
یک سیستم اداری و حسابداری موشکافانه  و دقیقی می  رسیم و درنهایت نظام 

یافت و هزینه ها را در نوع خودش بسیار پیشرفته می دانیم.« در

  رای دادگاه ایالتی آمریکا به نفع ایران
، ایــن الــواح گلــی بــه  گو طــی یــک قــرارداد بــا موسســه شرق شناســی شــیکا
گو ارســال می شــود و در قرارداد با این موسســه  مرکز این موسســه در شــیکا
ذکر شــده که ایران این الواح گلی را برای رمزگشــایی و خواندن به امانت 
ــود کــه  ــرار ب گو ســپرده اســت. طبــق اعــلام موسســه ق ــه دانشــگاه شــیکا ب
یــکا، صــدور مجــوز انتقــال  ی آمر ایــن موسســه دوبــار در ســال از خزانــه دار
ــه  ــد ک ــال می دادن ــان احتم ــد. در آن زم ــت کن ــران را درخواس ــه ای ــواح ب ال
ســالانه بتواننــد ۵ هــزار لــوح را بــه ایــران بازگرداننــد. ایــن رونــد در مقاطعــی 
به درســتی انجــام نشــد و بازگشــت الــواح صــورت نگرفــت. پــس از پایــان 
هــر خوانــش، الــواح بــه تفکیــک زمــان  و میــزان ســلامت الــواح دســته بندی 
و بــه ایــران بازگشــت داده می شــدند. اولیــن محمولــه بازگردانــده شــده در 
ســال 132۷ هجــری شمســی صــورت گرفــت. چهارمیــن محمولــه کــه بــا 
کلــی حواشــی همــراه بــود، در ســال 13۹8 پــس از 14 ســال بــه ایــران آمــد. 
گو گفتــه اســت کــه 8  در آن ســال رئیــس موسســه شرق شناســی شــیکا
مــاه بســته بندی ایــن الــواح طــول کشــیده اســت. امــا چــه اتفاقاتــی در ایــن 
بیــن باعــث کنــدی در اســترداد الــواح هخامنشــی بــه وطــن شــد؟ صفــری 
می گویــد کــه پــس از انتقــال الــواح در ســال 1۹36 و آغــاز رمزگشــایی الــواح 
در ســال 1۹3۷، بــا شــروع جنــگ جهانــی دوم کار متوقــف شــد: »بــا آغــاز 
جنــگ جهانــی دوم تــا ســال 1۹4۵ رمزگشــایی متوقــف شــد و بازگشــت 
ــازه هــم چنــد کارشــناس در ســال  ــر همــراه شــد. در ایــن ب ــا تاخی ــواح ب ال
ــام آرنورلــد  ــه ن ــزرگ سومر شناســی ب ــواح کار کردنــد. اســتاد ب ی ال 1۹4۵ رو
ــرده  ــت ک ــک تربی ــارد هل یچ ن و ر ــرو ــورج کام ــام ج ــه ن گرد ب ــا ــل، دو ش پوب
اســت. وقتــی در ســال 1۹4۵ مطالعــه آغــاز می شــود، ایــن دو فــرد مطالعــه 
ن 1۵0 عــدد از  ی الــواح تخــت جمشــید آغــاز می کننــد. جــورج کامــرو را رو
ی گل نوشــته های خزانــه  ایــن گل نوشــته ها را می خوانــد و توجهــش را رو
یچــارد هلــک فــوت می کنــد، در ســه مرحله بخش  متمرکــز می کنــد. وقتــی ر
کوچکی از این الواح به ایران بازگردانده می شــود. در ســال 132۷ هجری 
شمســی 1۷۹ قطعــه بــه ایــران بــاز می گــردد. همچنیــن در ســال 132۹ نیــز 
3۷ هــزار قطعــه و در ســال 1383، 300هــزار قطعــه برگشــت داده می شــود. 
وقتــی قــرار بــر ایــن بــوده کــه محمولــه چهــارم بــه ایــران برگشــت داده شــود، 
ی در ســپتامبر 1۹۹۷  یــان عملیــات انتحــار پرونــده ای بــاز می شــود. در جر
در بیت المقــدس، پنــج نفــر کشــته و 200 نفــر زخمــی می شــوند. در بیــن 
مصدومــان ایــن حادثــه تعــدادی از افــراد علیــه ایــران شــکایت می کننــد و 
ی حمایــت کــرده اســت.  مدعــی می شــوند کــه ایــران از ایــن حملــه انتحــار
ایــن پرونــده بــا نــام پرونــده جنــی روبیــن و شــرکا معــروف می شــود. در آن 
کیان رای  ن حضــور ایــران و وکلایــش، به نفــع شــا ی بــدو زمــان دادگاه بــدو
می دهــد. پــس از صــدور رای، دادگاه دســتور می دهــد منابعــی کــه بــرای 
پرداخــت غرامــت مدنظــر دارنــد را معرفــی کننــد. غرامــت ۷1 میلیون و ۵00 
کیان نیــز همیــن آثــار باســتانی کشــورمان را بــرای فــروش و  هــزار دلار بــود. شــا
یــان کشــورمان پیگیــری  یافــت غرامــت معرفــی می کننــد. پــس از ایــن جر در
حقوقــی می کنــد. درنهایــت در ســال 2014 در دادگاه ایالتــی درخواســت 
دعــوی می دهــد و دادگاه اعــلام می کنــد هیــچ پایــه و اســاس حقوقــی بــرای 
توقیــف ایــن الــواح وجــود نــدارد و رای دادگاه به نفــع کشــورمان و موسســه 
یــه 2018 دادگاه عالــی  گو می شــود. ســرانجام در فور شرق شناســی شــیکا
کــه ایــن الــواح امــوال فرهنگــی هســتند و  کیــد می  کنــد  بــه اتفــاق آرا تا
کــه ایــن امــوال بــرای پژوهــش  نمی تــوان امــوال فرهنگــی را توقیــف کــرد؛ چرا
گو قــرار گرفتــه و نمی شــود آثــار را مصــادره کــرد.  در اختیــار موسســه شــیکا
گو درخواســت خــروج  پــس از رای دادگاه، موسســه شرق شناســی شــیکا
یــکا ارســال می کنــد. بررســی پیــش از  18۷3 گل نوشــته را بــه خزانــه آمر
ی طــول می کشــد امــا درنهایــت  خــروج ایــن تعــداد از گل نوشــته ها مقــدار
بــا خــروج ایــن فهرســت موافقــت می شــود. بالاخــره محمولــه چهــارم نیــز کــه 
18۷3 عــدد بــود در 8 مهرمــاه 13۹8 تحویــل داده می شــود. در بازگشــت 
ــده و  ــورمان آم ــه کش ــی ب ــه شرق شناس ــس موسس ــه، رئی ــن محمول چهارمی
احتمــال داده بــود کــه ارســال باقــی محمولــه الــواح تخــت جمشــید تــا آخــر 
اردیبهشــت 13۹۹ طــول خواهــد کشــید. در ایــن بیــن امــا گفتــه می شــود کــه 
به دلیــل همه گیــری کرونــا، کار متوقــف شــد ولــی مســئولان میــراث فرهنگــی 
یــکا بــرای خــروج امــوال  ی آمر کشــورمان می گوینــد کــه تعلــل اداره خزانــه دار
دلیــل کنــد شــدن فرآینــد بازگشــت امــوال بــه کشــورمان شــده اســت. پــس 
یــکا، قــرار بــر ایــن  ی آمر از صــدور بــرای خــروج امــوال توســط اداره خزانــه دار
شــد کــه در یــک کشــور ثالــث، امــوال تحویــل نمایندگــی ایــران شــوند. در 
ی نمی کننــد.  ایــن بیــن کشــورهای آلمــان و فرانســه بــا کشــورمان همــکار
ی کشــورهای دیگــر بــا ایــران،  یــم و عدم همــکار بنابرایــن بــا توجــه بــه تحر
تصمیــم بــر ایــن می شــود کــه الــواح هخامنشــی بــه نمایندگــی ایــران در 
نیویــورک تحویــل داده شــود و تــا فرارســیدن مجمــع ســالانه بین الملــل، 
از طریــق هواپیمــای حامــل رئیس جمهــور الــواح حمــل شــود. در آخــر 
3۵06 قطعــه الــواح هخامنشــی بــه کشــور آمــد کــه 26۷0 قطعــه لــوح بــزرگ 
بــه خــط میخــی عیلامــی اســت و 836 لــوح کوچــک بــه خــط میخــی و بــه 
زبــان آرامــی اســت. ایــن الــواح 8 شــهریور بــه نمایندگــی ایــران در نیویــورک 

تحویــل داده شــد.«

ی صحنه  پخـــش یـــک فیلـــم از هتک حرمت یک ورزشـــکار پرورش انـــدام رو
یادی روبه رو شـــد. رضا بیرانوند  کنش های ز مســـابقات انتخابی تیم ملی با وا
از شـــرکت کنندگان این مســـابقه بعد از اعلام نظر داوران عصبانی می شـــود و 
اعتراض خود را با لگد زدن به عکس شهدایی که جلوی سن قرار داده شده 
ی و لگد زدنش به   اســـت نشـــان می دهد. در زمان کوتاهی فیلم عصبانیت و
عکس شـــهدا در فضای شـــبکه های اجتماعی دســـت به دســـت می چرخد 
و همگی خواهان برخورد قاطع و محکم با این ورزشـــکار می شـــوند. بیرانوند 
بعـــد از ایـــن ماجرا چندبار عذرخواهی می کنـــد و اعلام می کند که خودش از 
خانواده شهداســـت و دایی او به شـــهادت رســـیده و هیچ اطلاعی از تصویر 
ی تابلوها نداشته اســـت. اما پس از این اتفاق کمیته انضباطی فدراســـیون  رو

پرورش اندام این ورزشکار را به مدت دو سال محروم می کند. 
حرکت بیرانوند هیچ توجیهی ندارد. او خواسته یا ناخواسته حرکتی را انجام 
داده  که زشت بوده  است؛ چه پای عکس شهدا وسط باشد چه نباشد بیرانوند 
به شـــیوه ای غلط و بی ادبانه اعتراضش را نســـبت به داوران اعلام می کند که 
مطابق با آن باید با او برخورد شود. اما آیا کسی این سوال را پرسیده که جای 
عکس شهدا در چنین برنامه ای و در چنین جایگاهی درست است؟ یا صرفا 

ینت المجالس  خود می کنیم و  قرار بوده همان طور باشد که خانواده هایشان را ز
ی از موارد  و جایگاه آنها را در نظر نمی گیریم، با عکس هایشان هم چنین  بسیار
 کنیم؟ در مسابقات ورزشی رشته ای که ورزشکارانش به سبب نوع ورزش شان 
ی صحنه می روند چیدن تابلوی عکس شهدا آن هم پایین  با ظاهری برهنه رو
پایشان واقعا چه لزومی دارد؟ آیا این ارج نهادن به نام شهداست؟ چه کسی 
این کلاژ بدترکیب را تدارک دیده  است و خیال کرده  دارد شهدا را ارج می نهد؟ 

چرا در حفظ و ارج نهادن میراث  کشورمان اینقدر بی سلیقه و بدحواسیم؟
روابط عمومی اسبق فدراسیون بدنسازی و پرورش اندام می گوید ورزشکاری که 
برای مسابقات آماده می شود و روی صحنه می آید حداقل یک هفته است آب 
نخورده و شاید با چند جرعه چای و قهوه خودش را تا روز مسابقه نگه داشته 
ی در روز مسابقه در بدترین وضعیت استرسی و روانی   است. چنین ورزشکار
خود است که ممکن است بعد از هر نتیجه ای حسابی به هم بریزد و احتمالا 
بیرانوند نیز به همین دلایل نتوانسته بعد از رای داوران خودش را نگه دارد. اما 
آیا کســـی این ســـوال را پرسیده  است که چرا طراحی این برنامه باید به گونه ای 
باشـــد که عکس مهم ترین قهرمانان وطن با یک باد و حرکت و تکانی ســـقوط 
کند و چنین صحنه دلخراشی به وجود بیاورد؟ آیا برگزارکننده مقصر نیست؟
مسابقات کشتی در چند روز اخیر همه را پای تلویزیون میخکوب کرده  است. 
اما این بار برنامه ای که قرار اســـت مســـابقات کشـــتی را پخش کند خواســـته 
شهدای ورزشکار به خصوص در رشته کشتی را ارج نهد. برای همین نه در دکور 

ی میز برنامه قاب عکس بی سلیقه ای که هیچ تناسبی با کلیت  خود بلکه رو
دکـــور نـــدارد کنار مجری کلاژ کرده و مجـــری هرچندوقت یک بار چند جمله 
عصا قورت داده درباره شـــهدای کشـــتی گیر می گوید. حتی در جایی بخشی 
از آنتن درباره کتابخانه خانه کشـــتی و اینکه کتاب سرگذشـــت ورزشکارانی 
یکنان تیم ملی قرار می گیرد صحبت  همچون شـــاهرخ ضرغام در اختیار باز
می کنـــد. امـــا انگار هیچ کس حواســـش نیســـت که این کلاژ نچســـب نه تنها 
حرکتی ایجابی و ارزشـــی نیســـت، بلکه فقط انگار شبیه یک بیانیه سازمانی 
ی آنتن زنده به بدترین شـــکل ادا می شـــود و نه تنها جلب مخاطب  ی رو ادار
ندارد بلکه مخاطب را پس می زند و هربار که کشتی باخت می دهد دوربین 

از عکس شهید وارد استودیو برنامه می شود!
کتاب هایشـان میـراث   پـرارزش ایـن  شـهدا و نـام و عکـس و خاطـرات و 
سـرزمین هسـتند کـه بایـد بـه بهتریـن شـکل آنهـا را ارج نهـاد و بـر ارزش شـان 
افـزود تـا همان طـور بـه نسـل های بعـد برسـد. بیـن ارج نهـادن و مصـرف کـردن 
ی از مـوارد مـا بـه اسـم  آنهـا هـزار فاصلـه  اسـت. اجـازه بدهیـد بگوییـم در بسـیار
یـم. دم دسـتی  ارج نهـادن آنهـا را در رسـانه مصـرف می کنیـم. پاییـن پـا می انداز
می کنیـم و خـرج رزومه هـا و برنامه هایمـان می کنیـم. وقتـی هـم کـه افتضاحـی 
یـم  چـون حرکـت رضـا بیرانونـد بـالا آمـد همـه اشـتباه را گـردن یـک نفـر می انداز
و شـانه خالی می کنیم. اما بیرانوند تنها مقصر ماجرا نیسـت. چه کسـی قاب 

شـهید را آنجـا گذاشـته اسـت؟

بخش مهمی از میراث تاریخی ایران که در سال های پیش از انقلاب از ایران خارج شده بود، با رایزنی ها به کشور بازگشت

به جای پهلوی، میراث کوروش برگشت!
نقدی بر یک مـــاده از قانون جدید 

مجلس با موضوع حجاب و عفاف

کمر به قتل
پلتفرم های ایرانی بسته اید؟

قانـــون حمایـــت از عفاف و حجاب که چند روز پیش توســـط مجلس 
شـــورای اســـلامی برای اجرای آزمایشـــی سه ســـاله به تصویب رسید، در 
چند ماده به ســـکوهای انتشـــار محتوا در فضای مجازی اشـــاره کرده 
اســـت. مـــرور این مـــواد و تطبیق دادن آن با برخـــی از واقعیات و آمارها 

سوالاتی را به وجود می آورد. 
متن ماده 42 مصوب شـــده در مجلس شـــورای اســـلامی را با هم مرور 
کنیـــم: همـــه ســـکوهای کاربرمحور موظفند ســـازوکارهای انســـانی و 
هوشمند تعدیل محتوا را حسب مورد مطابق مصوبات شورای عالی 
گیر در  فضای مجازی یا ســـازمان تنظیم مقررات صوت و تصویر فرا
ی )ساترا( پیاده سازی و اجرا کنند و از این طریق مانع  فضای مجاز
انتشـــار محتـــوای مـــروج یا مبلـــغ برهنگی، بی عفتـــی، بی حجابی یا 
بدپوششـــی شـــوند و محتواهای مزبور را حداکثر ظرف مدت دوازده 
ی و اجرای این  ساعت حذف کنند. درصورت اهمال در پیاده ساز
ســـازوکارها ضابطـــان مطابـــق صلاحیت های قانونی خـــود حداکثر 
ظـــرف مدت بیســـت وچهار ســـاعت پـــس از کشـــف مکلفند پس از 
مستندســـازی محتواهـــای ناقض قانون را حـــذف و پرونده را جهت 
تعیین تکلیف قضایی ارسال کنند. سکوی متخلف به جزای نقدی 
معادل ســـه تا ده درصد ســـود حاصل از درآمد سالانه و ممنوعیت از 
تبلیغات از یک تا سه ماه و حذف محتواهای ناقض قانون و درصورت 
تکرار به جزای نقدی معادل هفت تا 1۵ درصد سود حاصل از درآمد 
سالانه و ممنوعیت از تبلیغات از یک تا سه ماه و حذف محتواهای 

ناقض قانون، محکوم می شود. 
این ماده و چنین مضمونی در متن اولیه ای که از سوی قوه قضائیه به 
مجلس ارسال شده بود وجود نداشت و اضافه شدن آن را باید محصول 
کمیسیون قضایی مجلس دانست. اما چند نکته درخصوص این ماده 

نیازمند توجه است:
اول. در متن مصوبه در کنار شورای عالی فضای مجازی ساترا به عنوان 
نهـــاد ناظر بر ســـکوهای انتشـــار محتـــوای کاربرمحـــور )UGC( در نظر 
گرفته شـــده اســـت. این درحالی اســـت که نقش دادن به ساترا در حوزه 
ugcمی تواند محل سوال باشد. در ماجرای vodها سازمان صداوسیما 
توانست با استفاده از مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی حرف خود 
 ، را به کرسی بنشاند اما در حوزه ugc و نظارت بر پلتفرم های کاربرمحور
سازوکار قانونی مدونی وجود ندارد. توانایی سازوکارهای داخلی ساترا هم 
در این ماجرا محل تردید جدی است به خصوص اینکه در اساسنامه  
نداشته ساترا هم چنین مسئولیتی را پیش بینی نکرده است. درواقع در 
وضعیت کنونی تنها در حوزه پخش زنده تصویری می توان ساترا را دارای 
وجاهت قانونی برای اعمال نظر دانست که آن هم در میان دستگاه های 

حاکمیتی معارضانی جدی دارد. 
دوم. انتشار محتوا در پلتفرم، در حالت عمومی و خصوصی بر مبنای 
فتوای رهبری متفاوت است اما در این مصوبه هیچ تمایزی بین این دو 
نیست. رهبری در فروردین ماه سال ۹۷ در صحبتی که پیرامون حضور 
مردم در سکوهای پیام رسان داخلی داشتند به صراحت اعلام کردند 
»مسئولان باید امنیت و حریم داخلی مردم و کشور را حفظ کنند. تعرض 
بـــه امنیـــت و حریـــم داخلی مردم »حرام شـــرعی« اســـت و نباید انجام 
شود.« نکته مهم اینکه اینکه حریم خصوصی صرفا به معنای ارتباط 
فردبه فرد )p2p( نیست و می تواند شامل گروه ها، کانال ها و حلقه هایی 
با تعداد اعضای بیشـــتر هم بشـــود. حال سوالی که مطرح می شود این 
اســـت که آیا دایره شـــمول قانون فعلی مجلس مثلا می تواند گروه های 
چندنفره خانوادگی را هم در بر بگیرد؟ درصورت مثبت بودن آیا چنین 

چیزی شدنی است؟
سوم. براساس مواد 3۷ و 38 و 3۹، انتشار محتوایی که مبلغ برهنگی، 
بی عفتی، بی حجابی یا بدپوششی تشخیص داده شود، عمل مجرمانه 
است و مجازات هایی برای آن در نظر گرفته شده. نکته قابل تامل اینکه 
هم در این مواد و هم در ماده 42 تفکیکی بین پلتفرم داخلی و خارجی 
در نظر گرفته نشـــده. حال اگر یادمان باشـــد که برخی مسئولان مدعی 
نامه نـــگاری بـــا توییتر و اینســـتاگرام برای برپایی دفتر رســـمی در ایران 
هستند یا در جریان قرار بگیریم که ذیل توافق ایران و چین قرار است که 
ک فعالیت خود را در ایران توسعه دهد، این قانون جالب تر هم  تیک تا
می شود. درحقیقت اعمال این مواد روی پلتفرم های غیرایرانی شبیه به 
شوخی است و اگر قرار باشه که صرفا بر سکوهای داخلی اعمال بشود 
درنهایت معنی اش از بین بردن آنهاست، مگر سیاست کلی حمایت 

از پلتفرم های داخلی اعلام نشده است. 
چهـــارم. براســـاس متـــن مصوب، ســـکوها ملـــزم به حـــذف محتوای 
نامناسب حداکثر تا دوازده ساعت پس از انتشار آن شده اند. سوال این 
است که عدد 12 ساعت از کجا آمده؟ چرا نصفش نه؟ چرا 24ساعت 
نـــه؟ براســـاس اطـــلاع از ســـازوکارهای موجـــود در پلتفرم هـــای ایرانی 
منتشرکننده محتوا باید گفت این فرصت، با توجه به حجم محتوای 
منتشرشـــده روی این ســـکوها اساسا بی معنی است. دقت کنید که 
اینجا با پورن یا برهنگی طرف نیستیم که سازوکارهای بسیار کارآمدی 
مبتنی بـــر هـــوش مصنوعی برایشـــان توســـعه پیدا کـــرده و نمونه های 
کارآمد داخلی و خارجی آنها وجود دارد، بلکه قانون بیانگر آن است 
که براســـاس تشخیص انســـانی، محتوای مروج یا مبلغ بی حجابی یا 
بدپوششی باید حذف شود. کسی حامی برهنگی یا بدپوششی نیست 
یادی سلیقه ای نیست؟ نکته دیگر اینکه  اما لفظ مروج بدپوششی ز
در مصوبه، زمان انتشار محتوا مبنا قرار گرفته درصورتی که می شد زمان 
گزارش تخلف از ســـوی کاربر را مبنا قرار داد، خود این ماجرا زمینه را 

برای اجرایی نشدن مصوبه بیشتر فراهم می کند. 
پنجم. روزانه چندده میلیون محتوا در مجموعه پلتفرم های ایرانی منتشر 
می شود. بر مبنای این قانون حتی اگر یک تخلف هم اثبات بشود، مرتبه 
اول تا 10 درصد و مرتبه دوم تا 1۵ درصد سود سالیانه جریمه می شوند. 
کافـــی ا ســـت تنهـــا 10 قطعه عکس یا حتی کمتـــر که به زعم یک قاضی 
مشکل دار هستند در میان میلیاردها پست منتشرشده در پلتفرم های 
داخلی پیدا کنید، تا کل ســـود ســـالیانه اش را به عنوان جریمه بگیرند! 
درواقع این بند بیش از هر چیزی ترجمه ایده ای است که اخیرا یکی از 

روزنامه ها مبنی بر مصادره سکوها مطرح کرده بود. 
ششم. براساس متن مصوبه، ظابطان مجاز شده اند که پس از گذشت 
24 ســـاعت از انتشـــار محتوای نامناســـب، آن را حذف کنند. این به 
معنای آن اســـت که مجموعه ای از نهادهای نظارتی، دسترســـی های 
ویژه ای برای اعمال نظر خود -و نه حکم قانونی و رسمی قوه قضائیه و 
دادگاه- در حوزه محتوای پلتفرم ها داشـــته باشـــند که اولا در تناقض با 
فتوای رهبری است و ثانیا با هر شیوه ای از اداره پلتفرم ها تعارض جدی 

دارد و مخاطرات جدی برای امنیت کاربران به همراه دارد. 

مجید مهدی پور
خبرنگار

عطیه همتی
دبیر گروه نقد  روز

زینب مرزوقی
خبرنگار گروه نقد روز
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، دانشجویان، دانش آموزان  رئیس دانشـــگاه آزاد اســـامی در پیامی آغاز ســـال تحصیلی 1403-1402 را به استادان گرانقدر
عزیز و کارکنان دلســـوز خانواده بزرگ دانشـــگاه آزاد  تبریک و تهنیت گفت. در پیام دکتر محمدمهدی طهرانچی آمده 
ی تعالی و درود بر پیامبر خاتم )ص( و اهل بیت کرامش که چراغ راه بشـــریتند،  اســـت: »با حمد و ســـتایش به محضر بار
، دانشـــجویان، دانش آموزان عزیز و کارکنان دلســـوز خانواده بزرگ  آغاز ســـال تحصیلی 1403-1402 را به اســـتادان گرانقدر
دانشگاه آزاد  تبریک و تهنیت می  گویم. شروع سال تحصیلی با هفته دفاع مقدس مقارن شده است، ضمن گرامیداشت 
نام و یاد شهیدان هشت سال دوران دفاع مقدس و پیش رو بودن هفته وحدت امید دارم در سال جدید با الگوگیری از 
کرم)ص(، سال تحصیلی جدید را در فضایی معنوی و پرنشاط آغاز کنیم  زندگی، آموزه های اخاقی و تربیتی پیامبر ا

و بکوشیم محیط دانشگاه در حوزه های مختلف پربارتر از گذشته باشد.« 
در بخش دیگری از این پیام آمده است: »در سال تحصیلی جدید و با اتکا به سند تحول و تعالی دانشگاه که در گام 
ی در جامعه است، تاش می شود اقدامات  ، در خدمت مردم و با غلبه بر مشکات پیش رو دوم خود وارد دانشگاه نوآور
تحولی در راســـتای تبدیل به دانشـــگاه کارآفرین و حرکت در مســـیر حل مسائل صنعت، اشتغال همزمان دانشجویان با 
ی پروژه های تحقیقاتی عملیاتی شود. به واقع جامعه از دانشگاه، مفاهیم مهمی در  ی ساز تحصیل، مهارت افزایی و تجار
یافت  ... را در ی اجتماعی، مهارت های نوین، انتقال دانش و حوزه اجتماعی، سبک زندگی، شبکه دانش، توانمندساز
می  کند و این امر بیانگر شـــأن و جایگاه دانشـــگاه اســـت، بنابراین هدفمندکردن برنامه ها در دانشـــگاه براســـاس نیازها و 
ی و توسعه علمی  ضرورت های جامعه حائز اهمیت اســـت.« در ادامه این پیام آمده اســـت: »دانشـــگاه آزاد فرهنگ ساز
ی دارد  دنبال می کند و به همین جهت، تربیت قوه  را کـــه رابطـــه مســـتقیمی با موضوعات اجتماعی، اقتصادی و فنـــاور
عاقله را به عنوان یک رسالت در دانشگاه تعریف کرده است و به ابعاد اخاقی، هویتی و معنوی دانشجویان در کنار بعد 
یکرد  ، نقش بسزایی در رو تخصصی و علمی توجه دارد. بسیار خرسندم که مدیران و اعضای هیات علمی توانمند و فکور
تحولی دانشگاه ایفا می  کنند و همگام با برنامه ها و سند تحول و تعالی اقدام کرده اند و امیدوارم ثمره این زحمات تحقق 
دانشـــگاه مولد باشـــد و بتوانیم دانایی ســـازمانی و شـــبکه ای را در حوزه های مختلف این نهاد علمی و اجتماعی ایجاد 
کنیم. از همه استادان، پژوهشگران، معلمان، دانشجویان، کارکنان دلسوز و مسئولان واحدهای دانشگاهی می  خواهم 
در سال تحصیلی پیش رو با جدیت در جهت تحقق شعار سال و توسعه کشور مبتنی بر اقتصاد دانش بنیان و تقویت 
کید کرده است: »امیدوارم  ی توجه ویژه ای داشته باشند.« دکتر طهرانچی در ادامه این پیام تا حوزه های علمی و فناور
ســـال تحصیلی جدید همراه با تحقق برنامه های ارزشـــمند جامعه علمی  کشـــور و به ویژه دانشـــگاه آزاد، امیدبخش به 
دستاوردهای علمی  در عرصه  های ملی و بین  المللی باشد.« رئیس دانشگاه آزاد اسامی همچنین در پیام دیگری آغاز 
سال تحصیلی 1403-1402 را به معلمان و دانش آموزان و کارکنان مدارس خانواده بزرگ دانشگاه آزاد  نیز تبریک گفت. 

 تفاهمنامه همکاری بین دانشگاه آزاد استان خراسان رضوی و صندوق پژوهش و فناوری غیردولتی دانشگاه آزاد به منظور 
ی در بخش غیر دولتی و حمایت و گســـترش بازار محصولات دانایی محور و  ایجاد زمینه های مشـــارکت و ســـرمایه گذار
ی غیردولتی دانشگاه آزاد با حضور عسگری غامزاده  دانش بنیان منعقد شد. نشست کار ویژه صندوق پژوهش و فناور
ی غیردولتی دانشگاه آزاد، محسن مرادی رئیس دانشگاه آزاد خراسان رضوی و مشهد  مدیرعامل صندوق پژوهش و نوآور
و برخی از مسئولان در واحد مشهد برگزار شد. غامزاده در این نشست گفت: »این صندوق به منظور ایجاد زمینه های 
ی و ارائه خدمات و  ی بخش غیر دولتی، حمایت کمی و کیفی از فعالیت های پژوهشی و فناور مشارکت و سرمایه گذار
یست بوم دانشگاه آزاد کل کشور در حال فعالیت است.«  تسهیات به کسب وکارهای دانش بنیان، خاق، فناور و نوآور ز
یکرد معرفی ماهیت و کارکرد صندوق، آشنایی با ظرفیت ها و  ی با استان ها با سه رو ی افزود: »تفاهمنامه های همکار و
ی غیردولتی  بسترها و شناسایی معضات و مشکات استان ها منعقد می شود.« مدیرعامل صندوق پژوهش و فناور
ی وجه قانونی دارند و ماهیت حقوقی این موسسه شرکت سهامی  دانشگاه آزاد اظهار کرد: »صندوق های پژوهش و فناور
ی طرح هـــای دانش بنیان،  ی ســـاز خـــاص هســـتند. هـــدف این صندوق کمک به شـــرکت ها و صاحبان ایده برای تجار
تسریع فرآیند تبدیل ایده به ثروت با حذف بروکراسی زائد، ایجاد کسب وکارهای جدید با ارزش افزوده بالا در حوزه های 
ی دانشگاه آزاد محدودیت  ی های پیشـــرفته اســـت.« غامزاده با اشـــاره به اینکه صندوق پژوهش و فناور مختلف فناور
کید کرد: »این صندوق با بهره گیری از ظرفیت شبکه وسیعی از کارشناسان فنی و اساتید خبره در  جغرافیایی ندارد، تا
ی دانشـــگاه آزاد واحد های دانشگاهی  یســـت بوم نوآور ی فعالیت می کند و شـــرکت های فعال در ز همه حوزه های فناور

اعضای هیات علمی و سایر شرکت های دانش بنیان فناور و خاق افسانه نقاط کشور هستند.« 
ی، عاملیت  ی ادامه داد: »خدماتی که این صندوق ارائه می دهد شامل ارائه ضمانتنامه، ارائه تسهیات، سرمایه گذار و
ی دانشگاه آزاد از حمایت همه جانبه  مالی و عاملیت خدمات تخصصی است.« مدیرعامل صندوق پژوهش و فناور
صندوق از فعالیت های نوآورانه خبر داد و افزود: »بستر لازم برای حمایت مالی از این گونه فعالیت ها فراهم شده و هیچ 

محدودیتی برای استفاده از بودجه صندوق برای استان ها وجود ندارد.« 

در بررسی کاربرد هوش مصنوعی در حوزه آموزش عالی دنیا مشخص شد

برآورد 88 میلیارد دلاری بازار آموزشی هوش مصنوعی تا 2032
هوش مصنوعی با سرعتی که درحال حاضر درحال پیشروی است گاهی آنقدر 
از کنترل خارج می شود که حتی دانشمندان هم به گرد پای آن هم نمی رسند. 
ی نهایت اســـتفاده را کرد،  از معمول ترین بخش هایی که می توان از این فناور
می توان به حوزه آموزش اشاره کرد. آموزش عالی به ویژه از دوران همه گیری کرونا 
ی های نوین و نوظهور در حوزه  به بعد بیش از پیش به فکر اســـتفاده از فناور
آموزش عالی دانشـــگاه ها افتاد و به این واســـطه توانســـت تحولی را در سیستم 
ی کـــه انتظار می رود با روند رو به رشـــدی که  آموزشـــی دنیـــا ایجـــاد کند به طور
ی هوش مصنوعی در ســـال های اخیر طـــی کرده، بازار هوش مصنوعی  فنـــاور
 ،alliedmarketresearch در آموزش رشـــد قابل توجهی داشته باشد. به گزارش
بازار جهانی هوش مصنوعی در حوزه آموزش در ســـال 2022 قریب دو میلیارد 
و 500 میلیون دلار برآورد شـــد و پیش بینی می شـــود با میانگین رشـــد ســـالیانه 
ی بین سال های 2023 تا 2032 به بازار 88 میلیارد و 200 میلیون دلار  این فناور
برسد. در بازار هوش مصنوعی در حوزه آموزش، محصولات و خدمات مبتنی بر 
یابی مهارت ها،  یع مواد، ارز هـــوش مصنوعی فعالیت های مختلفی چـــون توز
ادغام دانشـــجویان و پلتفرم های آموزشـــی تطبیقی را به منظور بهبود یادگیری 
دانشجویان و استادان در دستور کار قرار داده اند. نرم افزار آموزشی و تعلیمی 
به طور روزافزونی از فناوری های هوش مصنوعی مانند یادگیری عمیق، یادگیری 
ماشینی و پردازش زبان طبیعی برای بهبود عملکرد و تجزبه یادگیری استفاده 
ی های هوش مصنوعی مطابق با الگوهای آموزشـــی فعلی برای  می کند. فناور
یابی اطاعات بهبودیافته ادغام  بهبود سیستم های آموزشی جهت انتقال و ارز
می شـــوند. با کاهش هزینه ها، تقویت اثربخشـــی اجرایی و بهبود امنیت IT در 
دانشکده ها با شناسایی تهدیدها و خطرات می توان اقدامات سریع تری انجام 
داد؛ در این میان، معرفی هوش مصنوعی در بخش آموزش همچنین موسسات 

آموزشی را به طور قابل توجهی تحت تاثیر قرار داده است. 
ی را در بخش ســـرگرمی ایجاد کرده  پیشـــرفت های فناورانه فرصت های تجار
ی و خدمات جدید هموار کرده اســـت.  ی، مدل های تجار و راه را بـــرای نـــوآور
افزایش تعداد پروژه های آموزش هوشمند از دیگر عواملی است که تقاضا برای 
هوش مصنوعی را در نظام های آموزشی افزایش می دهد. عاوه براین، افزایش 
یتـــی به طور چشـــمگیری آموزش را بـــا به کارگیری  پذیـــرش سیســـتم های مدیر
ی از شـــیوه های آموزشی  ی های اطاعاتی و ارتباطی متعدد برای بســـیار فناور
کارآمدتر و پایدارتر می کند. عاوه براین، آموزش شخصی و یادگیری تطبیقی، 
ی و آموزش هوشـــمند و بهبود اجرایـــی در درجه اول باعث  دســـتیاران مجـــاز
رشد هوش مصنوعی در بازار آموزشی می شوند. باوجوداین، مسائل مربوط به 
حریم خصوصی و اخاقی و مسائل دسترسی و نگرانی های مربوط به موضوع 
ی می شـــود. در این میان، انتظار  برابـــری تـــا حدی مانع از رشـــد بازار این فناور
می رود افزایش  انگیزه و مشـــارکت دانشـــجویان و تصمیم گیری مبتنی بر داده، 
ی را برای رشد بازار در طول دوره پیش بینی فراهم کند.  فرصت های سودآور

بازار هوش مصنوعی در آموزش به چند بخش برنامه های کاربری، کاربر نهایی، 
ی تقسیم می شود. براساس حالت گسترشی،  مولفه، حالت گسترشی و فناور
ی هم به  ی به خدمات و راه حل ها تقســـیم می شـــود. براســـاس فناور این فناور
یادگیری ماشـــینی و یادگیری عمیق و پردازش زبان طبیعی تقســـیم می شـــود. 
ی، تحویل  براســـاس کاربرد هم به پلتفرم یادگیری و تســـهیل کننده های مجاز
 ... یســـک، سیستم آموزشی هوشمند و محتوای هوشـــمند، مدیریت تقلب و ر
ی به آموزش عالی و یادگیری  تفکیک می شود. براساس کاربر نهایی، این فناور
پا،  شرکتی تفکیک می شود. براساس منطقه هم در سراسر آمریکای شمالی، ارو

آســـیا و اقیانوســـیه و LAMEA شـــامل آمریکای لاتین، خاورمیانه و آفریقا مورد 
ی  تجزیه و تحلیل قرار می گیرد. فعالان بازار هوش مصنوعی در بازار این فناور
در حوزه آموزش در توسعه استراتژی های توسعه نقشی کلیدی دارند که از آن 
ی محصولات جدید اشاره کرد  جمله می توان به توسعه کسب وکار و راه انداز
که به رشد هوش مصنوعی در صنعت آموزش در سطح جهانی کمک می کند. 

آسیا و اقیانوسیه؛ میزبان بالاترین رشد
براساس مولفه بخش راهکارها بر هوش مصنوعی در بازار آموزش در سال 2022 
ی های  مســـلط شـــد و انتظار می رود با توجه به افزایش استفاده و توسعه فناور
هوش مصنوعی در بخش آموزشـــی، ســـلطه خود را در ســـال های آینده حفظ 
گـــر بخواهیـــم بازار هوش مصنوعـــی را از منظر منطقـــه در نظر بگیریم،  کنـــد. ا
آمریکای شـــمالی در ســـال 2022 بیشـــترین ســـهم از بـــازار هـــوش مصنوعی در 
حوزه آموزش را از آن خود کرد و گمانه زنی ها حکایت از آن دارند که با توجه به 
پیشرفت های فنی که چشم انداز صنعت فناوری داده را متحول کرده، همچنان 
ســـلطه خود را در ســـال های آینده هم حفظ کند. در این میان انتظار می رود 
منطقه آســـیا و اقیانوســـیه شـــاهد بالاترین میزان رشد به دلیل افزایش کارایی و 
کیفیت آموزش ارائه شـــده توســـط هوش مصنوعی در صنعت آموزش باشد که 
کید روزافـــزون بر آموزش در منطقه  مهم تریـــن دلیـــل آن بـــالا بودن جمعیت و تا

آسیا و اقیانوسیه عنوان شده است. 

هوش مصنوعی چگونه در آموزش تاثیر می گذارد؟
آمـــوزش شخصی شـــده و یادگیری تطبیقـــی از عوامل محرک هوش مصنوعی: 
ی هـــوش مصنوعی به دلایل مختلفی بر حوزه آموزش اثرگذار اســـت که  فنـــاور
یکـــی از آنها آموزش شخصی شـــده و یادگیری تطبیقی اســـت. سیســـتم های 
هوش مصنوعی قادرند برای ارائه تجربیات یادگیری شخصی برای دانشجویان 
خاص، حجم عظیمی از داده ها را از جمله عملکرد دانشجویان، اولویت های 
یـــه و تحلیـــل کنند. دانشـــجویان نیز  یادگیـــری و ســـبک های یادگیـــری را تجز
ی حوزه هایی که نیاز  می توانند با سرعت همیشگی خودشان یاد بگیرند و رو
به پیشـــرفت دارند تمرکز کنند. این امر مشـــارکت،  انگیزه و درک عمیق تری را 

ایجاد می کند که درنهایت نتایج یادگیری را بهبود می بخشد. 
ی و آموزش هوشـــمند: ایجاد پلتفرم های آموزشی هوشمند و  دســـتیاران مجاز
ی یکی دیگر از محرک های هوش مصنوعی در بازار آموزش  دســـتیاران مجاز
بـــه شـــمار می رود. این ابزارهـــای مجهز به هوش مصنوعی به عنوان اســـتادان 
، به دانشجویان مشاوره و کمک می دهند.  خصوصی عمل کرده و براساس نیاز
یتم های هوش مصنوعی توسط سیستم های آموزشی هوشمند برای درک  الگور
نقاط قوت و محدودیت های دانشجویان، تشخیص باورهای نادرست و ارائه 
یابی موفقیت دانشجویان،  آموزش و بازخورد تخصصی استفاده می شوند. با ارز
هوش مصنوعی می تواند ســـرعت یادگیری و محتوا را تنظیم کرده و درنتیجه 
ی از هوش  فرآینـــد یادگیـــری کارآمدتر و جالب تر می شـــود. دســـتیاران مجـــاز
مصنوعی محاوره ای و پردازش زبان طبیعی برای دسترسی سریع دانشجویان 
ی ها قادر به پاسخگویی  به دانش و جهت گیری استفاده می کنند. این فناور
به پرسش ها و واضح کردن ایده ها هستند. یادگیری ممکن است با ادغام این 
ی در سیستم های مدیریت یادگیری، پلتفرم های اینترنتی و  دســـتیاران مجاز
حتی ابزارهای فیزیکی آسان تر شود که می توان از آن برای جذاب شدن فرآیند 

یادگیری برای دانشجویان استفاده کرد. 

حل مسائل صنعت  و مهارت افزایی  اولویت دانشگاه آزاد در سال تحصیلی جدید

انعقاد تفاهمنامه دانشگاه آزاد خراسان رضوی و صندوق پژوهش و فناوری 

خبر

خبر

ندا اظهری 
مترجم

مدیرکل کتابخانه ها، مجلات، انتشارات علمی و علم سنجی 
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اولویت هـای حـوزه فعالیـت شـما در تابسـتان پرتحـرک دانشـگاه آزاد کـه دکتـر 
گـر موافـق باشـید از مجـات شـروع  کیـد داشـت چـه بـود؟ ا طهرانچـی روی آن تا
کنیم. مروری بر وضعیت امروز مجات علمی دانشگاه داشته باشیم. پیش تر 
هـم ایجـاد سـامانه نشـریات دانشـگاه آزاد را وعـده داده بودیـد. ایـن سـامانه 

اکنـون در چـه شـرایطی قـرار دارد؟
 IF (impact factor) کـه یـم  در حـال حاضـر 15 مجلـه دانشـگاه آزاد را دار
گرفته انـد و 21 مجلـه اسکوپوسـی )Scopus(  هسـتند کـه بـرای کشـور باعـث 
افتخـار اسـت. مجـات ISI مـا IF خیلـی خوبـی دارنـد و برنامه هـای ویـژه ای 
یـم، ازجملـه اینکـه مجات خوب مان  بـرای حمایـت از ایـن مجـات دار
ینگر منتشـر  کنـد. یـک تعـداد را اشـپر را یـک ناشـر خارجـی منتشـر 
خواهـد کـرد و بـرای تعـداد دیگـر هـم یـک ناشـر بین المللـی خـوب 
یـم پیـدا می کنیـم. بـه ایـن تعـداد قطعـا اضافـه خواهـد شـد،  دار
یعنـی بـا حمایت هایـی کـه تـاش می کنیـم از مجـات داشـته 
باشـیم، قطعـا در آینـده رشـد قابـل توجهـی خواهنـد داشـت. 
تـی کـه ISI شـده اند و از آنهایـی کـه ظرفیـت  را از  مـا از مجا
یـه پـای کار دارنـد،  نظـر موضـوع و اسـکوپ یـا هیـات تحریر
کـدام یـک ناشـر خـوب  کـرده و بـرای هـر  یـژه  حمایـت و
کـه  بین المللـی انتخـاب می کنیـم. مجـات دیگرمـان 
فارسـی زبان هسـتند یا اینکه انگلیسـی زبان هسـتند اما 
یـم  هنـوز بـه آن مرحلـه نرسـیده اند؛ سـامانه سـند را دار
که سامانه یکپارچه دانشگاه آزاد است. برای سامانه 

سـند اهـداف خاصـی را دنبـال می کنیـم. 

سـند همان سـامانه ای اسـت که قرار بود با جهاد 
ی  دانشـگاهی بـه صـورت مشـترک راه انـداز

شـود؟
بلـه. ایـن همـان سـامانه اسـت. الان مجـات 
ی سـامانه  مختلـف جدیـد دانشـگاه آزاد را رو
سند نمایش می دهیم و قرار است این سامانه 
بـرای مـا کارکردهـای خـاص خـودش را داشـته 
، جـدی  باشـد. از طریـق آن یـک پایـش مسـتمر
ی همه نشـریات داشـته باشـیم و  و یکپارچه رو
نگرانـی از بابـت تخلفـات احتمالـی در مجـات 
نداشـته باشـیم. چنیـن سیسـتمی را هیچ کـدام از 
دانشـگاه های ایـران بـا ایـن وسـعت و قـدرت بـرای 
یـم ابزارهایـی را بـرای  پایـش ندارنـد. در کنـار ایـن دار
گـر در  یـم کـه ا یـه در نظـر می گیر کمـک بـه هیـات تحریر
یـد، شـما بتوانیـد مقـالات  یـک موضوعـی چنـد مجلـه دار
یـع یکنواخت تـری داشـته  کنیـد و توز را بیـن اینهـا جابه جـا 
کامـل سـامانه سـند بـه دنبـال ایـن  باشـید. پـس از اسـتقرار 
هسـتیم کـه دانشـگاه آزاد بـا ایـن سـامانه خـودش را به عنـوان 
یـک ناشـر بین المللـی مطـرح کنـد و مـا به عنـوان یـک ناشـر 
معتبر شـناخته شـویم. طبیعتا یک سـری ملزومات نیاز دارد 
یم کارهایش را انجام می دهیم تا به این نقطه برسیم.  که دار

ید؟ برای رونمایی از سـامانه سـند، برنامه خاصی دار
یـم یک سـری کارهـای زیرسـاختی انجـام  ، مـا فعـا دار خیـر
می دهیـم، منتهـا بـه دلیـل اینکـه یک سـری اشـکالات فنی 
گـر مسـائل  در سـامانه وجـود داشـت، رونمایـی نکردیـم. ا
یاسـت دانشـگاه رونمایـی  مرتفـع شـوند در آینـده توسـط ر

خواهـد شـد. 

سامانه سند هم اکنون در بخش آمار 453 نشریه  را در خود 
جـای داده اسـت. ایـن آمـار درسـت اسـت؟ و همـه نشـریات 

دانشـگاه روی ایـن سـامانه در دسـترس مخاطبـان قـرار می گیرنـد؟
بله، همین طور اسـت. 

در نحوه اعمال حمایت ها هم تاثیرگذار اسـت؟
مـا چـون در سـامانه سـند، مجـات را بـه صـورت یکپارچـه می بینیـم، طبیعتـا 
کـدام از  کنیـم و هـر  ی هایمان را هـم بهتـر اعمـال  می توانیـم سیاسـتگذار
مجـات ماننـد یـک جزیـره عمـل نخواهنـد کـرد. یکـی از سیاسـت ها، بحـث 
درآمدزایی مجات است. ما با پتانسیل بزرگی که به صورت یکپارچه دیده 
خواهـد شـد، می توانیـم از مجات مـان از زوایـای مختلـف درآمـد ببینیـم، 
... کسـب درآمـد  یسـنده، فـروش مجـات، تبلیغـات و ازجملـه اینکـه از نو
کنیـم، بنابرایـن در بحـث مالـی خیلـی بـه مـا کمـک خواهـد کـرد. حـوزه نشـر 
ینـه کنـد. در دنیـا  علمـی حـوزه ای پولسـاز اسـت و دانشـگاه نبایـد بـرای آن هز
اقتصـاد بزرگـی دارد و مـا بایـد ایـن اقتصـاد را درک و از دل آن کسـب درآمـد 
ینه کرد برای مجله یا حتی اینکه خودشـان  کنیم. ما مشـکل مالی از بابت هز
منفعـت مالـی داشـته باشـند، نبایـد داشـته باشـیم. در کنـار ایـن، در آخریـن 
یاسـت  کـه از سـمت ر کـه داشـتیم، آخریـن صحبتـی  جلسـه هیات رئیسـه 
محتـرم دانشـگاه مطـرح شـد، ایـن بـود کـه مـا بـرای ارکان مجلـه درآمـد خـاص 

و ردیف هـای درآمـدی خـاص ببینیـم. 

یعنی از کاری که می کنند  منتفع می شـوند؟
ی- مالی دانشگاه یعنی مجموعه معاونت  بله، این موضوع را با مجموعه ادار
یـم تـا ببینیـم چقـدر درآمـد می توانیـم متصـور شـویم و از  توسـعه پیـش می بر
محل آن درآمد و بودجه ای که دانشگاه می خواهد بگذارد، چقدر می توانیم 
ی سـامانه،  ینه هـای جـار یه پرداخـت کنیـم و چقـدر بـرای هز بـه ارکان نشـر
یـم. یکـی از اتفاقـات  ی، حروفچینـی و بقیـه مـوارد در نظـر بگیر یراسـتار و
خوب چنانچه این سـامانه به صورت یکپارچه پایدار اجرا شـود، این اسـت 
ی در کنـار دوسـتان  کـه می توانیـم یـک تیـم خـوب حروف چینـی و ویراسـتار
یـه فقـط دغدغـه علمـی داشـته باشـد، یعنـی فقـط  یـم کـه هیـات تحریر بگذار
دنبـال ایـن باشـد کـه مجلـه را از نظـر علمـی ارتقـا دهـد. اینکـه صفحه آرایـی 
مقالـه چگونـه اسـت و کیفیـت لازم را دارد یـا نـه، نبایـد دغدغـه مدیرمسـئول 
باشـد. او بایـد دنبـال بحـث علمـی کار باشـد و اینکـه مقالـه از نظـر علمـی 
کار  کیفیـت لازم را داراسـت یـا نـه. همـه ناشـران بین المللـی هـم این گونـه 

می کننـد و از ایـن محـل هـم کسـب درآمـد می کننـد. 

یه واحـد  یـب تاثیـر خوبـی دارنـد، مثـل نشـر آزاد ضر یه دانشـگاه  چنـد نشـر
شـهر قدس در حوزه نانو که تاثیرگذار بوده و در سـطح کشـور هم شناخته شـده 
اسـت. چگونـه می تـوان تعـداد و کیفیـت ایـن نشـریات را افزایـش و ارتقـا داد؟
تی که  یات مان حمایت خوبی انجام دهیم، مجا برای اینکه بتوانیم از نشـر
یم که  پتانسـیل رشـد داشـته باشـند، برایشـان ناشـر بین المللی در نظر می گیر
قطعـا بـه رشـد مجـات کمـک می کننـد. در حـوزه نشـر شـما بایـد هـم هیـات 
یـه و هـم تبلیغـات خوبـی داشـته باشـید کـه بتوانیـد هـم مقـالات خـوب  تحریر
یـد و هـم بـا ارجاعـات خوبـی کـه دیگـران بـه مقـالات شـما می دهنـد،  بگیر
خودتـان را رشـد دهیـد، یعنـی یـک چرخـه هم افـزا خواهـد بـود کـه هرچـه شـما 
یـد، از آن طـرف IF شـما بالاتـر خواهـد رفـت و بـه دنبـال آن  مقالـه بهتـری بگیر
یـد. ایـن مسـتلزم حمایـت پیوسـته اسـت.  بـاز مقالـه بهتـری می توانیـد بگیر
یـه خـوب پشـت مجلـه باشـد کـه  انگیـزه لازم را  اینکـه یـک تیـم هیـات تحریر
داشـته باشـند. مـا بـرای مجـات خوب مـان کـه می توانیـم آنهـا را ذیـل یـک 
یـم، بـرای بقیـه مجـات هـم در  گانـه دار یـم، برنامـه جدا ناشـر بین المللـی ببر

سـامانه سـند حتمـا ایـن موضـوع را مدنظـر قـرار می دهیـم. 
درمـورد بحـث حمایـت از نشـریات، وزارت علـوم امسـال گفتـه کـه امسـال از 
یه ای که نمایه بین المللی شـود، 300 میلیون تومان حمایت می کند.  هر نشـر
پارسـال این عدد صد میلیون بود. ما با وزارت علوم رفتیم صحبت کردیم و 
گفتند چون شـما دولتی نیسـتید، نمی توانیم حمایتی از شـما بکنیم. به نظر 
مـن اصـا ایـن حـرف در شـأن وزارت علـوم نبـود. افتخـار ایـن مجـات بـرای 

مدیرکل کتابخانه ها، مجلات، انتشارات علمی و علم سنجی و رئیس کتابخانه مرکزی دانشگاه آزاد در گفت وگو با »فرهیختگان«:

 رویکرد وزارت علوم در حمایت 
از نشریات علمی تبعیض آمیز است

ادامه در صفحه5 

نیمکت

 نتایج نهایی آزمون سراسری سال ۱۴۰۲ 
هفته آینده اعلام می شود

رئیس سازمان سنجش آموزش کشور گفت: »تاش می شود نتایج نهایی آزمون 
سراسری سال 1۴02 هفته آینده تا پیش از 15 مهرماه اعام شود.«

عبدالرســـول پورعبـــاس در گفت وگـــو با مهر گفت: »بـــا توجه به اینکه برخی از 
داوطلبان ســـوابق تحصیلی خود را از آموزش وپرورش نگرفته بودند و تکمیل 
نکرده بودند، یک فرصت داده شـــد که پس از اینکه ســـوابق تحصیلی خود را 
ی  بگیرنـــد بـــا توجه به نمره خود، فرم انتخاب رشـــته خود را تصحیح کنند.« و
افزود: »این موضوع به صورت پیامک به این دســـته از داوطلبان اعام شـــد و 
این گروه فرم انتخاب رشته خود را تکمیل کردند. بنابراین به تازگی این کار در 
این هفته به اتمام رســـیده و انتخاب رشـــته این دســـته از داوطلبان تصحیح 
شـــده اســـت. رئیس سازمان سنجش آموزش کشور خاطرنشان کرد: »بنابراین 
تـــاش می شـــود نتایج نهایی آزمون سراســـری ســـال 1۴02 تا نیمـــه مهرماه و در 

هفته آینده اعام شود.«

کثر افزایش شهریه دانشگاه ها   حدا
در سال تحصیلی جدید اعلام شد

یه دانشگاه ها در سال  کثر افزایش شهر ی حدا وزیر علوم، تحقیقات و فناور
تحصیلی جدید را اعام کرد. محمدعلی زلفی گل در گفت وگو با مهر درباره 
کثر افزایش شهریه دانشجویان در سال تحصیلی جدید گفت:  حداقل و حدا
یه برای هر دانشـــگاه و هر رشته ای متفاوت است.«  کثر شـــهر »حداقل و حدا
ی ادامه داد: »هیات های امنای دانشـــگاه های مختلف بســـته به شـــرایط  و
یه را تعیین می کنند.« وزیر علـــوم افزود: »بعضی  ینه هـــا، شـــهر محیطـــی و هز
یافت  یه کمتری در از دانشـــگاه ها برای اینکه داوطلب داشـــته باشـــند شـــهر
یه برای رشـــته های مختلف میزان جاذبـــه ای که دارد،  می کننـــد و این شـــهر
ی درباره  ینه آزمایشگاهی، نظری و عملی بودن دروس متفاوت است.« و هز
یه داشته  اینکه در مجموع دانشـــگاه ها تا چند درصد می توانند افزایش شـــهر
یه تا ۴0 درصد توســـط هیات امنای دانشگاه ها  باشـــند، افزود: »افزایش شـــهر

تعیین می شود.«

سکوی نشر دانش دانشگاه آزاد اسامی که آن را با عنوان سند معرفی 
می کننـــد در مراحـــل پایانـــی اســـت تا بالاخـــره مدیریت بیـــش از 450 
نشـــریه علمی دانشـــگاه آزاد سروســـامان بگیرید. این یکی از خبرهای  
مهمـــی اســـت که مدیـــرکل کتابخانه ها، مجات، انتشـــارات علمی و 
علم ســـنجی و رئیـــس کتابخانـــه مرکـــزی دانشـــگاه آزاد در گفت وگو با 
ی که قریب به 20 ماه  »فرهیختگان« مطرح کرده اســـت. حمید افتخار
اســـت ایـــن مســـئولیت را بر عهده دارد چندی پیـــش میهمان تحریریه 
»فرهیختـــگان« شـــد و بـــه ســـوالات خبرنگاران گروه دانشـــگاه پاســـخ 

گفت. مدیریت نشـــریات علمی، حوزه علم ســـنجی و مســـائل مربوط 
به نظام های رتبه بندی در کنار اداره فعالیت کتابخانه مرکزی و ســـایر 
یت های اوســـت و  کتابخانه هـــای دانشـــگاه از جملـــه مهم ترین مامور
ویدادهای این حوزه هـــا را از او  برهمیـــن مبنـــا نیـــز آخریـــن تحـــولات و ر
IF ی می گوید در ماه گذشـــته 11 مجله دانشگاه جویا شـــدیم. افتخار
گرفته انـــد و از چهـــار به 15 مجله رســـیده ایم. او درخصوص حمایت 
از مجات، ســـبک و ســـیاق آدرس دهی جدید اســـاتید و دانشجویان 
و وضعیت ســـامانه یکپارچه کتابخانه دانشـــگاه آزاد صحبت کرده و 
گریزی هم به حضور دانشگاه در رتبه بندی های علمی و مساله افت 

مقالات کشـــور داشته که در ادامه می خوانید. 
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کشـور اسـت، نـه مـال دانشـگاه. شـما می خواهیـد از مجـات کشـور حمایـت 
کنیـد. جالـب اسـت شـما می بینیـد خیلـی راحـت از مجـات دانشـگاه های 
کامـا  کـه  غیرانتفاعـی حمایـت می شـود. از مجـات انجمن هـای علمـی 
خصوصـی و غیردولتـی هسـتند و به عنـوان یـک NGO فعالیـت می کننـد، 
حمایـت می شـود و وقتـی بحـث بـه دانشـگاه آزاد اسـامی می رسـد، ایـن کار 
ن حمایتـی از سـمت  را نمی کننـد. ایـن تبعیـض آزاردهنـده اسـت و مـا بـدو
دولـت در ایـن نقطـه ایسـتاده ایم. تمـام اتفاقاتـی کـه بـرای مجـات مـا افتـاده 
ناشـی از زحمـات ارکان مجلـه بـوده کـه بـا جـان و دل و عشـق کار کرده انـد. 
یـم تـاش می کنیـم حداقـل دانشـگاه آزاد بـا ظرفیـت و پتانسـیل ها و  مـا دار
بضاعتـی کـه دارد از اینهـا مجـات حمایـت کنـد، چـون اینهـا از یـک سـمت 
گر رشـد کنند،  مرجعیت سـاز علمی کشـور می شـوند و از سـمت دیگر اینها ا
قطعا ما انحصارات علمی را می شکنیم و شما خواهید دید که چه اتفاقات 

خوبـی خواهـد افتـاد. 

نظـام دانشـی دانشـگاه به خصـوص از آغـاز 1402 تـا الان شـکل و شـمایل 
جدیـدی بـه خـودش گرفتـه اسـت. ایـن تغییـرات جدیـد چـه تاثیـری بـر حـوزه 

فعالیـت شـما داشـته اسـت؟ 
همان طور که می دانید کمتر از یک ماه پیش -حدود 20 روز قبل- نظام نامه 
یـادی در آن وجـود دارد. خیلـی از  کـه نـکات ز دانشـی دانشـگاه ابـاغ شـد 
کشـور بی سـابقه هسـتند و مـا در خیلـی از ایـن زمینه هـا پیشـرو  اینهـا در 
هسـتیم و البته این نظام نامه منطبق با اسـناد بالادسـتی کشـور اسـت و خود 
ی کنـد. در ایـن نظام نامـه  وزارت علـوم هـم هنـوز نتوانسـته اینهـا را پیاده سـاز
، بحـث دانشـکد  گان اسـت کـه پررنـگ اسـت و ایـن در بحـث  مهم تریـن چیـز
آدرس دهی ما تاثیرگذار است. ما آیین نامه آدرس دهی اعضای هیات علمی 
دانشـجویان مان را بر این اسـاس تدوین کردیم که به زودی اباغ خواهد شـد. 
تاخیـر در ابـاغ از ایـن بابـت بـوده کـه خـود دسـتورالعمل نظام نامـه دانشـی 
دانشـگاه هنـوز تکمیـل نشـده بـود. در بحـث نظام نامـه دانشـی از کمـک ایـن 
دانشـکد گان در بحـث مجـات می توانیـم اسـتفاده کنیـم. الان دو تـا از ایـن 
دانشـکد گان کاندیـدا شـده اند کـه بـا مـا کار کننـد. دانشـکد  گان زبـان فارسـی 
ی  الان به صورت جدی پای کار اسـت و گفته اند که هم در بحث ویراسـتار
ی مجات زبان فارسـی  ی پایان نامه و هم ویراسـتار کتاب و هم در ویراسـتار
می تواننـد بـه مـا کمـک کننـد. ایـن ظرفیـت خیلـی خوبـی اسـت و بـا یـک 
یـم و نیـاز نیسـت در واحدهـا بگردیـد اسـتاد  مجموعـه منسـجم سـروکار دار
ی کتـاب و  یراسـتار زبان فارسـی ای را پیـدا کنیـد کـه عاقه منـد بـه بحـث و

یه باشـد و کمـک کنـد.  نشـر

در واقـع شـبکه اسـاتید و پتانسـیل علمـی در خدمـت حوزه هـای مختلـف 
دانشـگاه خواهـد بـود؟

بلـه. در کنـار ایـن هـم دوسـتان زبـان و ادبیـات انگلیسـی آمادگـی دارنـد در 
بحـث مجـات انگلیسـی زبان مـا کمـک کننـد. ضمنـا دنبـال این هسـتیم که 
خودمان را به عنوان یک ناشـر بین المللی در حوزه نشـر مجات و هم کتب 
علمـی مطـرح کنیـم کـه حتمـا فعـال خواهیـم شـد و از ظرفیـت ایـن دوسـتان 
اسـتفاده خواهیم کرد. اینها در راسـتای سـند تحول و تعالی دانشـگاه اسـت 

یـم بـا کمـک هـم بـه نقطـه قابـل قبولـی برسـیم.  کـه امیدوار

آدرس دهـی بـا سـبک جدیـد چـه هدفـی دارد؟ مـدل جدیـد چـه فرقـی بـا مـدل 
گـر بـه همـان مـدل قبلـی می رفتیـم چـه اشـکالی پیـدا می کـرد؟ قبلـی دارد؟ ا

در مـدل قبلـی مـا یـک آشـفتگی وجـود داشـت کـه از ایـن جنـس بـود کـه هـر 
واحـدی بـرای خـودش یـک آدرس دهـی داشـت و دانشـگاه آزاد بـه صـورت 
یکپارچـه دیـده نمی شـد. در همیـن آدرس دهـی واحدهـا هـم مـا بـاز اختـاف 
یـم، یعنـی در یـک واحـد مـا یـک هیات علمـی یـک آدرس دهـی دارد و  دار
یـک هیات علمـی دیگـر آدرس دهـی اش فـرق دارد. یکـی ویرگـول می گـذارد، 
یکـی نقطـه می گـذارد و یکـی هیچ کـدام را نمی گـذارد، یکـی اسـم واحـد را 
... ایـن آشـفتگی بـرای مـا کـه می خواهیـم اطاعـات دانشـی  اول می گـذارد و
دانشـگاه را جمـع کـرده و نمایـه کنیـم و ببینیـم وضعیت مـان بـه چـه صـورت 
کنـار ایـن، بحـث وضعیـت علمـی در  کار را سـخت می کنـد. در  اسـت، 
مقایسـه بـا دانشـگاه های کشـور و دانشـگاه های دنیاسـت. مـا بایـد آمـار و 
اطاعات مان درسـت باشـد که بتوانیم به صورت یکپارچه ببینیم و بگوییم 
نسـبت بـه بقیـه در چـه وضعیتـی هسـتیم. دانشـگاه هایی کـه مثـل دانشـگاه 
آزاد باشـند، در دنیـا خیلـی کـم هسـتند. در اشـل دانشـگاه آزاد اسـامی کـه 
یم. در حد 40 واحد دانشـگاهی به صورت انگشت شـمار هسـت؛  اصا ندار
لذا با مشـکات دانشـگاه آزاد هیچ دانشـگاهی درگیر نیسـت. از طرف دیگر 
یـم وارد  در بحـث دانشـکد  گان خـود دانشـکد  گان را در بحـث آدرس دهـی دار
یان  می کنیـم، یعنـی آدرس دهـی مقـالات هیات علمی هـای مـا و دانشـجو
دکتـرای مـا کـه بخواهنـد مقالـه بدهنـد، بـه ایـن صـورت می شـود کـه اول اسـم 
دانشـکد گان یعنـی school of، بعـد اسـم دپارتمان شـان مثـا فـرض کنیـد 
NBIC )بـرای دانشـکد  گان علـوم همگـرا(، بعـد دپارتمـان مثـا physics بـرای 
یـک فعالیـت می کنـد  هیات علمـی ای کـه در ایـن دانشـکد  گان بـرای گـروه فیز
کـه ممکـن اسـت zip code را حـذف   zip code و بعـد اسـم واحـد، شـهر و
کنیـم، بـه خاطـر اینکـه احتمـال دارد در آن اشـتباهی صـورت گیـرد. در ایـن 
یم  مدلـی کـه عـرض کـردم، مـا بـرای همـه مقـالات یـک حالـت یکپارچگـی دار
و اعضـای هیات علمـی همـه یک جـور آدرس دهـی می کنند و یونیک اسـت. 
اسـم دانشـکد  گان مـا کامـا یونیـک اسـت و بـرای هـر دانشـکد گان یـک اسـم 
یـاد  یـم و تعدادشـان هـم 21 مـورد اسـت و ز مشـخص انگلیسـی و فارسـی دار
نیسـت. بعـد از ایـن مـن در یـک فیلتـر اسـم یـک دانشـکد  گان را کـه بگـذارم، 
تمامی مقالات هیات علمی  در آن حوزه به صورت یکجا قابل دیدن است، 
یعنـی کمـک می کنـد در حوزه هـای دانشـی مختلـف وضعیـت را ببینیـم بـه 
چـه صـورت اسـت. از آن طـرف دانشـگاه آزاد و درواقـع اعضـای هیات علمـی 
گر کسی می خواهد در حوزه  خودشان را با این عناوین tune می کنند؛ مثا ا
هـوش مصنوعـی کار کنـد، بایـد در دانشـکد  گان هـوش مصنوعـی بنشـیند اما 
گـر کسـی در یـک حـوزه ای کار می  کنـد کـه در هیچ کـدام از دانشـکد  گان مـا  ا
ی بنشـیند کـه در  ی اش را عـوض کنـد و در سـاختار نیسـت، بایـد فیلـد کار

یـف  ایـن دانشـکد  گان اسـت؛ البتـه مدلـی کـه مـا بـرای ایـن دانشـکد  گان تعر
کردیـم یـک حالـت general دارد و حتمـا هـر کـدام از اعضـای هیات علمـی 
در یکـی از اینهـا می نشـینند و لازم نیسـت نگـران تغییـر فیلدشـان باشـند، 
ولـی به هرحـال بایـد دانشـکد گان خـود را انتخـاب کننـد و در آن حـوزه ادامـه 
فعالیـت بدهنـد. ایـن باعـث می شـود آشـفتگی فعالیـت علمـی اعضـای 

یـم می کنیـم.  هیات علمی مـان هـم کمتـر شـود و همـه بدانیـم چـه کار دار

از سـامانه علم سـنجی دانشـگاه بگویید و اینکه چه تحولاتی داشـتید؛ البته به 
نظـر می رسـد هنـوز آنچنان کـه بایـد در جریـان فعالیـت دانشـگاه مـورد اسـتفاده 
یـا اسـتناد قـرار نگرفتـه. قـرار بـود اتصـال آن بـه بقیـه سـامانه های دانشـگاه انجـام 
وز در  شـود و درواقـع در حوزه هـای مختلـف اطلاعـات اسـاتید به  صـورت بـه ر

اختیـار بقیـه قسـمت های دانشـگاه قـرار گیـرد. 
ی کارش  اینکـه سـامانه ها بـه هـم وصـل شـوند، بحـث مـا نیسـت و مرکـز فناور
ی هم دارد یک سری  را دنبال می کند. در کنارش شورای عالی فضای مجاز
استانداردها را برای ارتباط سامانه ها تدوین می کند. درحال حاضر سامانه 
علم سـنجی مـا بـه سـامانه سـاجد متصـل اسـت و از طـرف سـامانه سـاجد 
یم الان  می تواند به دیگر سـامانه ها متصل شـود و مشـکلی از این بابت ندار
یم با پژوهشـیار این اتصال را برقرار می کنیم که اطاعات پایان نامه های  دار
یم  دانشـجویان در صفحه علم سـنجی اسـاتید بنشـیند و بحث کتاب را دار
بـه آن اضافـه می کنیـم. یکـی از مشـکات مـا در سـامانه علم سـنجی کـه بیـن 
ی کرده  انـد مشـترک  تمـام دانشـگاه هایی کـه ایـن تیـپ سـامانه ها را راه انـداز
اسـت، ایـن اسـت کـه اطاعـات مجـات فارسـی را ندارنـد و عمـده اعضـای 
علوم انسـانی مـا در مجـات فارسـی دارنـد کار می کننـد. مـا اطاعـات آنهـا 
ی آنجـا ارائـه شـده اسـت و  گرچـه یک سـری خوداظهـار یـم،  را عمـا ندار
برخـی خطـا یـا اشـکالاتی دارنـد. بـا مجموعه هـای مختلفـی رایزنـی کرده ایـم 
کـرده و وارد سـامانه  تـا بتوانیـم اطاعـات ایـن دوسـتان را از آنجـا پایـش 
گـر اتفـاق بیفتـد،  کار زمانبـر اسـت امـا ا علم سـنجی بکنیـم. طبیعتـا ایـن 
ی از فعالیت هـای اعضـای علوم انسـانی را می توانیـم اسـتخراج کنیـم  بسـیار
و در بحـث ارتقـا و خیلـی چیزهـای دیگـر از ایـن اطاعـات اسـتفاده کنیـم. 
درحـال حاضـر اطاعـات سـامانه علم سـنجی مـا بـرای بحـث ارتقـا، ترفیـع، 
ی، علـوم پایـه  ... حـوزه علوم انسـانی، فنی-مهندسـی، کشـاورز پایـه سـالانه و

و پزشـکی دارد اسـتفاده می شـود. 
ی  بـرای اسـاتید حـوزه علوم انسـانی هـم عـرض کـردم، خودشـان خوداظهـار
از  کمیسـیون می برنـد و بررسـی می کننـد. یکـی  رنـد و بـه جلسـات  می آو
کـه در بحـث حـوزه علم سـنجی مـا دارد می  افتـد، بحـث  اتفاقـات خوبـی 
کتابخانـه ملـی و  کتـاب،  کـه بـا خانـه  کراتـی  کتـاب اسـت. مـا طبـق مذا
گـر اطاعـات کتاب شناسـی اعضـای  جاهـای مختلـف انجـام داده ایـم، ا
یس  کـه کتابـی چـاپ کرده انـد، بتوانیـم بـا وب سـرو هیات علمـی را هـر جـا 
یابی هایمـان بـرای ارتقـا و باقـی  اسـتخراج کنیـم آن راه را هـم می توانیـم در ارز
مـوارد مـورد اسـتفاده قـرار دهیـم کـه البتـه حـوزه علوم انسـانی خیلـی در ایـن 
یـادی از اعضـای هیات علمـی مـا در حـوزه  موضـوع درگیـر اسـت. بخـش ز
علوم انسـانی هسـتند و ایـن اسـاتید دسـتاوردهای علمی شـان جایـی پایـش 
نمی شـود، یعنـی در سـامانه های بین المللـی هـم اینهـا را نمی بینیـد. آنجـا 
یم  فقـط مجـات انگلیسـی زبان و از ایـن جنـس را می توانیـد ببینیـد. امیدوار
بـا مجموعه هـای مختلفـی کـه صحبـت کردیـم ایـن را داشـته باشـیم و به دنیا 
ی ایـن حوزه هـا  نشـان دهیـم کـه ایـن دسـتاوردهای علمـی ماسـت. بایـد رو
کار کـرد. خیلـی از مجـات چینـی و روسـی اسـکوپوس هسـتند امـا بـه زبـان 
محلی شـان منتشـر می شـوند، یعنـی نمایه هـای بین المللـی هـم گرفته انـد. 
یـج می کننـد. مـا هـم بـا یک سـری  بـان خودشـان را ترو درواقـع فرهنـگ و ز

اسـتانداردها و ماحظـات خـاص می توانیـم ایـن موضوعـات را ببینیـم. 

ی اطلاعات،  تذکری در سایت وجود دارد که می گوید تا پایان فرآیند جمع آور
آمار قابل استناد نیست!

البته این هشـدار باید حذف شـود، چون مربوط به قدیم اسـت. این سـامانه 
پیوسـته درحـال پایـش اسـت. هـر 20 روز یک بـار اطاعـات اسـکوپوس و هـر 
30 روز یک بـار هـم پایـگاه )WOS)web of science مـا به روزرسـانی می شـود. 
فکـر می کنـم گـوگل هـم در همیـن رنـج بـه روز می شـود. بایسـتی ایـن را مدنظـر 
گر یک هیات علمی مقاله ای  داشته باشیم که اطاعات لایو نیست؛ مثا ا
گـر 20 روز  را چـاپ کـرده، آنایـن هـم شـده امـا در علم سـنجی اش نیامـده، ا

صبـر کنـد، حتمـا از اسـکوپوس می خوانـد و مـی آورد. 

تعـداد مقـالات دانشـگاه های مطـرح کشـور عمدتـا کاهـش یافتـه اسـت. علـت 
ی در سـال گذشـته مـا شـش هـزار مقالـه  ایـن ماجـرا چیسـت؟ بـه لحـاظ آمـار
کمتـر از دوره زمانـی قبلـی اش یعنـی 2021 داشـتیم و ایـن سـبب افـت رتبـه مـا در 

web of science هـم شـد. 
ایـن را بایـد دوسـتان مـا به صـورت موضوعـی دربـاره اش بحـث کننـد. حتمـا 
اثـرات بلندمـدت کرونـا در ایـن زمینه هـا هسـت. نکتـه دوم اینکـه تعـدادی 
از اعضـای هیات علمـی مـا و دانشـگاه های مـا در بحـث یک سـال اخیـر 
از کشـور رفتنـد و طبیعتـا ایـن مسـاله ضربـه می زنـد. الان عمـان،  امـارات و 
عربسـتان گرنت هـای خیلـی خوبـی بـرای جـذب نخبـگان مـا گذاشـته اند. 
گـر یـک پایـش کوچـک بکنیـد، برخـی دانشـگاه ها بـه این موضوع دچار  شـما ا
کـه اسـتادتمام شـده اند، چـون دیگـر  کـه اعضـای هیات علمـی  شـده اند 
ی بـه مقالـه ندارنـد، مقالات شـان را بـه اسـم جـای دیگـری می دهنـد و  نیـاز
درآمدشـان خیلـی بـالا مـی رود. عددهـا در order بـالای 10 هـزار دلار در مـاه 
اسـت. ایـن سـه کشـور چیـزی بـه اسـم گرنـت طایـی درسـت کردنـد و بـا آن 
یـا می برنـد یـا می گوینـد همان جـا بنشـین و بـرای مـن مقالـه بـده. ایـن اتفـاق 
بدی اسـت، چون بخشـی از هیات علمی ما که به زبان فارسـی مقاله چاپ 
یاد اسـت، یعنی  می کنند که در این آمارها نمی آید و البته تعدادشـان هم ز
گاهـی تـا 70 درصـد اعضـای هیات علمـی دانشـگاه ها در حـوزه علوم انسـانی 
ن ایـن عـدد حـدود 50 درصـد اسـت. از طـرف  هسـتند. در دانشـگاه آزاد وز
کـه اسـتادتمام شـده اند، بـه آن شـکل مقالـه می دهنـد و  دیگـر اسـاتیدی 
ی رونـد ایـن مسـاله تاثیـر دارد. مـا در جـذب هیات علمـی  طبیعتـا اینهـا رو

یـم کـه بتوانیـم از آنهـا انتظـار مقالـه داشـته باشـیم.  توانمنـد هـم مشـکل دار
بخشـی از هیات علمی هـای مـا و دانشـگاه های دولتـی هـم متاسـفانه دچـار 
رکـود علمـی هسـتند و می بینیـد طـرف 10 سـال اسـت مقالـه علمـی نـداده، 
ن مشـغول کار اسـت و مقاله نمی دهد. مسـاله الف و ب که  یعنی مثا بیرو
یکی بود برای برگرداندن  توسط دکتر طهرانچی در دانشگاه آزاد اجرا شد تحر
یـم ب باشـیم امـا از ایـن  ایـن اتفـاق؛ البتـه دیدیـم کـه برخـی گفتنـد مـا حاضر
یـم؛ لـذا ایـن افـت بـرای مـا  یـه برنگردیـم و مشـکلی هـم بـا ایـن قضیـه ندار رو
دور از انتظـار نبـود و ایـن افـت بـرای تمـام کشـور اسـت. نکتـه دیگـر بحـث 
یم هاسـت. خیلـی از اعضـای هیات علمـی مـا بایـد مقاله شـان را  فشـار تحر
بـه 20 جـا بفرسـتند یـا accept بگیرنـد، یعنـی خیلـی از مجـات تـا اسـم ایـران 
reject می کننـد. خـود مـن بارهـا جـواب  یـا دانشـگاه خـاص را می بیننـد، 
دادند که ما به لحاظ sanction نمی توانیم مقاله شـما را پردازش کنیم. این 
اتفـاق خیلـی بـدی اسـت، چـون مثـا شـش مـاه مقالـه مـن را نگـه می دارنـد و 
یم هـا نمی توانیـم  وقتـی مـدام پیگیـری می کنـم، آخـر می گوینـد بـه خاطـر تحر
مقاله شما را چاپ کنیم. این موضوع قطعا در روند علمی ما تاثیر گذاشته 
یم ها بیفتد، همین  اسـت. یکی از اتفاقاتی که باید برای شکسـتن فشـار تحر
تقویـت مجـات داخلـی اسـت کـه بایـد در سـطح بین الملـل تقویت شـوند تا 
مـن بتوانـم بگویـم رتبـه علمـی مـن ایـن نیسـت کـه شـما می بینیـد، بلکـه رتبـه 
واقعـی علمـی مـن ایـن اسـت و شـما قبـا درسـت پـردازش نمی کردیـد. یکـی 
از چیزهایی که در بحث رتبه علمی دانشـگاه آزاد مطرح شـده بود و آقایان 
دنبـال می کردنـد، ایـن بـود کـه دانشـگاه آزاد خـودش در بعضـی از نظام هـای 
رتبه بنـدی خـودش وارد نشـده، یعنـی بنـا بـه سیاسـت هایی تصمیـم گرفـت 
کـه وارد نشـود و شـما اشـکالات ایـن نظام هـای رتبه بنـدی را می بینیـد. یـک 
دانشـگاهی کـه همـه می داننـد از نظـر علمـی توانمنـد نیسـت، بـالا مـی رود و 
دانشـگاهی کـه می دانیـد از نظـر علمـی خیلـی توانمنـد اسـت، در رتبه هـای 
تی  پاییـن قـرار می گیـرد. ایـن نشـان می دهـد کـه نظام هـای رتبه بنـدی مشـکا
یـزی می کنیـم  یـم برنامه ر دارنـد و بـا چـه منطقـی آن را می چیننـد؛ البتـه مـا دار
گـر بتوانیـم در آن حوزه هـا ورود کـرده و کار کنیـم. ایـن موضـوع بـرای مـا  کـه ا
مهـم اسـت کـه کجـا و چطـور نمایـه شـویم؛ لـذا ایـن بحـث به طـور جـدی در 

دانشـگاه آزاد دارد دنبـال می شـود. 

در موضوع رتبه بندی دانشگاه ها صحبت از یک مدل رتبه بندی به خصوص 
کار  کان در دسـتور  کمـا کشورهاسـت. ایـن موضـوع  ی بعضـی از  بـا همـکار

قـرار دارد؟ 
کار می کننـد. یـک  ی آن  کرده ایـم و دارنـد رو بلـه، مـا الان تیمـی را جمـع 
رتبه بنـدی اسـت.  آزاد اسـامی در نظام هـای  بحـث حضـور دانشـگاه 
بعضـی نظام هـا را مـا خودمـان گفتیـم کـه در آن ورود نمی کنیـم و بعضـی را 
کار می کنیـم. درکنـار ایـن می خواهیـم  یـش  یـم رو هـم بنابـر ماحظاتـی دار
کار  دانشـگاه آزاد اسـامی نظـام رتبه بنـدی خـودش را داشـته باشـد و ایـن 
یـی و خـود خنـدی معنـی نـدارد و  گو دارد انجـام می شـود، منتهـا خـود 
نظـام رتبه بنـدی مـا بایـد جهان شـمول شـود و مقبولیـت کشـورهای دیگـر را 
یـادی در دنیـا هسـتند  هـم داشـته باشـد وگرنـه الان نظام هـای رتبه بنـدی ز
کسـی آنهـا را پایـش  نمی کنـد،  کسـی قبـول نـدارد، چـون  کـه بیشترشـان را 
کـه مقبولیـت لازم را داشـته باشـد، مثـا دانشـگاه  ی باشـد  لـذا بایـد جـور
شـانگهای نظـام شـانگهای را تدویـن کـرد و الان یکـی از نظام هایـی اسـت 
کـه بـه آن توجـه می کننـد. شـاخص های نظـام شـانگهای بـا تایمـز تفـاوت 
یـف کرده  انـد.  دارد و آنچـه را به نظرشـان درسـت بـوده به عنـوان شـاخص تعر
کنون بعد از گذشت نزدیک 20 سال نظام شانگهای در دنیا مورد پذیرش  ا
یـم ایـن اسـت کـه ایـن نظـام در  قـرار گرفتـه اسـت. چالشـی کـه پیـش رو دار
داخـل کشـور و بـه اسـم دانشـگاه آزاد باشـد یـا آن را بـه یکـی از کشـورهای 
یـم و بـه نـگاه بین المللـی آن بیشـتر توجـه کنیـم؟ بایـد حتمـا بـه  خارجـی ببر
ایـن چالـش فائـق آمـد. در نـگاه دوم حتمـا رشـد خواهیـم داشـت امـا دیگـر 
نمی تـوان گفـت مـال دانشـگاه آزاد اسـت امـا مـدل اول بـه اسـم دانشـگاه 
آزاد و ایـران اسـت، ولـی ممکـن اسـت بـردی را کـه مدنظرمـان اسـت در آن 
کـه بـا  کـه مطرح شـده ایـن اسـت  کنیـم، لـذا در ایـن حـوزه ایـده ای  ایجـاد 
کشـورهای دوسـت مشـترکا کار کنیـم و ظرفیت هـای آنهـا را هـم بـه خدمـت 
یم، چون آنها هرکدام الان نظام خاص خودشان را دارند. الان ما نظام  بگیر

یـم.   )RUR )Round University Ranking و نظـام شـانگهای را دار

کشـورهای عضـو بریکـس )BRICS( هـم می خواهنـد نظامـی  اخیـرا حتـی 
مختـص بـه خودشـان داشـته باشـند. 

کشـورهای  کنیـد  یقای جنوبـی را بـه چیـن اضافـه  یـل و آفر گـر روسـیه، برز ا
یکـس می شـوند. مـا تـا الان دنبـال ایـران، روسـیه و چیـن بودیـم کـه بتوانیـم  بر

یـم، البتـه بایـد ببینیـم کار بـه کجـا می رسـد.  کار را پیـش ببر

پیش تـر ایـده ای درخصـوص نقـل و انتقـال کتـاب کتابخانه های دانشـگاه آزاد 
مطرح شـده بود و به دنبال آن بود که شـبکه کتابخانه ای در فضای دانشـگاه 

آزاد داشـته باشـیم. این ایده دنبال شـده اسـت؟
مقدمـه ایـن موضـوع سـامانه یکپارچـه کتابخانـه دانشـگاه آزاد اسـت کـه در 
گـر ایـن اتفـاق  ی دانشـگاه ایـن موضـوع خیلـی طولانـی شـد. ا بروکراسـی ادار
یم  بیفتد، اولین قدم این خواهد بود که یک بستر یکپارچه برای کتاب ها دار
یـم. یکـی از اتفاقات  و می دانیـم از فـان عنـوان کتـاب، کجـا و چنـد جلـد دار
ید  بدی که در دانشگاه آزاد می افتد، این است که از واحدهای مستقل خر

یده باشـند.  می کننـد. ممکـن اسـت از یـک عنـوان کتـاب هـزار جلد خر

مثـل داسـتان تجهیـزات آزمایشـگاهی کـه هـر واحـدی از دیگـری خبـر نداشـت 
و بـرای خـودش اقـدام می کـرد. 

کـه بدانیـم وضعیت مـان بـه چـه صـورت  ایـن بـرای مـا خیلـی مهـم اسـت 
یـد و تجهیـز کتابخانـه بـه مـا کمـک خواهـد  اسـت. ایـن مسـاله بـه بحـث خر
کـرد. در ایـن زمینـه صحبـت  شـده و مقدمـات آن صـورت گرفتـه کـه بتوانیـم 
ایـن کار را انجـام دهیـم. یکـی از کارهایـی کـه در آینـده انجـام خواهـد شـد، 
بحـث تجهیـز کتابخانه هـا و تجمیـع بعضـی از کتابخانه هـای دانشـگاه آزاد 

گـر ایـن اتفـاق بیفتـد و منابـع مـا در یـک نقطـه جمـع شـوند، آن وقـت  اسـت. ا
ارسال پستی راحت تر انجام خواهند شد، چون واحدی را که یک کتابخانه 
یـد و اینهـا درمجمـوع پتانسـیل  کوچـک دارد کنـار یـک واحـد دیگـر می گذار
خواهنـد داشـت و مـا می توانیـم از آن ظرفیـت اسـتفاده کنیـم. بایـد دیـد در 

آینـده بـه کجـا  می رسـیم. 

ید؟ آیـا در حـوزه کتابخانـه برنامـه دیگـری غیـر از این موضوع دار
ینند که مراحل نهایی اش است؛ یکی آیین نامه  الان دو آیین نامه درحال تدو
مالکیـت فکـری و معنـوی اسـت کـه بسـیار مهـم اسـت و حوزه هـای مختلـف 
کتـاب تـا ثبـت اختـراع و ثبـت patent بین المللـی و حتـی  از پایان نامـه و 
ی را دربرمی گیرد، این حوزه خیلی  موضوعاتی مثل طراحی یک نرم افزار یا باز
گسترده است. آیین نامه مالکیت فکری ای در گذشته داشتیم که برای شروع 
خیلـی در زمـان خـودش خـوب و پیشـرو بـود امـا الان لازم اسـت به روزرسـانی 
کار و تمـام حوزه هـا را درگیـرش می کنیـم. بعضـی از  ی آن  یـم رو شـود و دار
دانشـگاه ها ایـن را دارنـد، ولـی مـا در ایـن حـوزه کامـا مغفـول واقـع شـده ایم. 
یکـی از چالش هایـی کـه قطعـا چنانچـه اقدامـی نکنیـم در آینـده خواهیـم 
یم، بحـث پایان نامـه اسـت. دانشـگاه های  داشـت و دچـار مشـکل می شـو
ک دارنـد پایان نامه هایشـان را می فروشـند. دانشـگاه  دولتـی از طریـق ایرانـدا
گر  آزاد هنـوز در حـوزه فـروش دسـتاوردهای علمـی اش اقدامـی نکـرده اسـت. ا
بخواهیـم در ایـن حـوزه اسـتارت بزنیـم، بایـد آیین نامـه مالکیـت فکری مـان 
باشـد، یعنی دانشـجو و اسـتاد و دانشـگاه بدانند که سهم شـان از این مسـاله 
چقـدر اسـت کـه درآمـدی از آن محـل کسـب شـد، بیـن افـراد بـه نسـبتی کـه از 
یـم و بـدون  قبـل تعریف شـده تقسـیم شـود. درحال حاضـر مـا ایـن امـر را ندار
آن مشـکل خواهیـم داشـت. یک بـار تیمـی را از واحدهـای مختلـف جمـع 
کردیم و همفکری داشتیم و آیین نامه اولیه ای تدوین شد و دوباره  همفکری 
یـف  خواهیـم کـرد تـا کار چکـش بخـورد و بـه بلـوغ لازم برسـد. در تدویـن، تعار
و قوانیـن بالادسـتی کشـور را لحـاظ کرده ایـم تـا آیین نامـه ای قابل قبـول باشـد. 
آیین نامه دیگری که درحال به روزرسـانی آن هسـتیم، آیین نامه تشـویق مقاله 
و سـرآمدی علمـی اسـت. ایـن دو آیین نامـه همزمـان به روزرسـانی خواهنـد 
شـد و البته نزدیک دوسـال اسـت که در دانشـگاه اجرا شـده اند و اشـکالاتی 
دارنـد. تـاش می کنیـم یـا ایـن دو را یکـی کنیـم یـا حتمـا ارتباطاتـی داشـته 
یـم، ازجملـه  باشـند. در به روزرسـانی ماحظـات مختلفـی را درنظـر می گیر
اینکـه دایـره سـرآمدی علمـی را گسـترده تر کنیـم، مثـا ابزارهایـی را درنظـر 
یـم کـه بتوانیـم اعضـای هیات علمـی علوم انسـانی را کـه در سـرآمدان  می گیر
علمـی مـا نیسـتند هـم پایـش کنیـم. الان بنـدی را بـرای حـوزه علوم انسـانی 
یم که عما اعضای علوم انسـانی هیچ  کدام آن بند را نمی توانند بیاورند  دار
و آن بحث کرسی های آزاداندیشی است. آن مدلی که در آیین نامه هست، 
خیلی پیچیده اسـت و خیلی نمی توان به آن اتکا کرد. حسـب دسـتور دکتر 
طهرانچـی، درحـال به روز رسـانی آیین نامـه هسـتیم و بحـث تفکیـک رشـته ها 
ن نیسـتند امـا آیین نامـه اینهـا را در یـک  یـم، چـون رشـته ها در یـک وز را دار
یـم به روزرسـانی می کنیـم. وزن می بینـد. اینهـا را از لحـاظ عـدد و رقـم هـم دار

گـر موضوعـی هسـت کـه از قلم افتـاده، به خصـوص آنهایـی کـه در تابسـتان  ا
امسـال پیگیـری کـرده باشـید و در اولویـت مجموعـه شـما بوده انـد، بفرماییـد. 
ی کشـورهای اطـراف منتشـر  یـم تـا بـا همـکار مجـات مشـترک را مدنظـر دار

ی  کنیـم. کسـتان مجلـه مشـترک راه انـداز کنیـم. درتاشـیم بـا عـراق و پا
 

حوزه های موضوعی آن مشـخص اسـت؟
با عراق در حوزه زبان و ادبیات عرب و بحث هایی که در این حوزه است، 
ینی از این جنس که بین ما و آنها مشترک است،  یعنی فقه و فلسفه و عناو
اسـتارت کار را زده ایـم. طبیعتـا بایـد ببینیـم بازخـورد ایـن اقدامـات بـه چـه 
صـورت اسـت. در گام اول در موضوعاتـی از ایـن جنـس کـه می توانیـم کار 
کـه ایـن چرخیـد و اطاعاتـش  کار می کنیـم و ان شـاءالله یـک دور  کنیـم، 
کسـتان  درآمـد، وارد حوزه هـای دانشـی مختلـف می شـویم. کشـور عـراق یـا پا
مجـات علمـی خوبـی دارنـد و عاقه مندنـد کـه در سـامانه سـند مـا منتشـر 
کستان و دوستانی که از سمت سفارت و موسسه  شوند. آن را به  نماینده پا
ی آمـده بودنـد دربـاره حوزه هـای علـوم پایـه و فنـی- مهندسـی  اقبـال لاهـور
کارهایـش دنبـال می شـود.  کردنـد و  پیشـنهاد دادیـم. آنهـا هـم اسـتقبال 
یـک و  ی بـورس هسـتند، ماننـد آی تـی، فیز کـه رو احتمـالا در حوزه هایـی 

شـیمی اسـتارت کار را می زنیـم.

یـد کـه بدانیـد کی به نتیجه می رسـند؟ دورنمایـی دار
یبـا دو  عـراق خیلـی نزدیک تـر اسـت، چـون خیلـی پیگیرتـر هسـتند. تقر
یـم.  هفتـه یک بـار نشسـت یـا گفت وگویـی بـا دوسـتان و رابطـان عراقـی دار
قرابـت فرهنگـی مـا بـا آنهـا بیشـتر اسـت و رفت وآمـد دانشـجویان عراقـی در 

 . ایـران نیـز همینطـور

حتـی بحـث حضـور فیزیکـی و پردیـس دانشـگاه در عـراق به شـدت دنبـال 
می شـود. 

یـم.  برو بـا عـراق به صـورت جدی تـری جلـو  مـا  اینهـا باعـث شـده  همـه 
چشـم انداز مـن ایـن اسـت کـه مـا بـا عـراق و حداقـل دانشـگاه بصـره یـا بابـل 
یـا بغـداد دو مجلـه علمـی مشـترک داشـته باشـیم، البتـه تـا کار انجـام نشـده، 

کـرد.  بـاره آن بحـث  خیلـی نمی  تـوان در

نکتـه پایانی. 
حتما عزیزان موضوع دانشکد گان و نظامنامه علمی ای را که برای دانشگاه 
یـن می شـود مطالعـه کننـد؛ ایـن اتفاقـات بـرای دانشـگاه آزاد اسـامی  تدو
یربنایـی هسـتند و قطعـا تحولاتـی جـدی بـرای بحـث دانشـی دانشـگاه آزاد  ز
گـر بـاز در ایـن حوزه هـا بازخـورد یـا نقـدی داشـتند، حتمـا  خواهـد داشـت و ا
مـا یعنـی اداره کل کتابخانه هـا، علم سـنجی و اسـناد علمـی دانشـگاه آزاد 
گـر نظراتـی باشـد  اسـتقبال می کنیـم و آنهـا را مـورد پایـش قـرار خواهیـم داد. ا

کـه بتوانیـم از آنهـا اسـتفاده کنیـم یقینـا مدنظـر قـرار خواهیـم داد. 

 صندوق خیریه رفاه دانشجویان 
در دانشگاه ها راه اندازی می شود

یـــه رفاهی در  ی صندوق خیر رئیـــس صنـــدوق رفـــاه دانشـــجویان از راه انـــداز
دانشـــگاه ها خبر داد. مســـعود گنجی در گفت و گو با فارس در رابطه با بودجه 
رفاهی دانشگاه ها گفت: »به صورت قطعی می توانم بگویم که اگر کمک بودجه 
امور دانشجویی به سایر بخش ها در دانشگاه ها نباشد، بسیاری از دانشگاه ها 
درباره بودجه با چالش مواجه خواهند شد، از نظر چهارچوب قوانین و مقررات، 
1۶ درصد از بودجه  دانشگاه ها متعلق به امور رفاهی دانشجویی و تغذیه است 
ی از دانشگاه ها بودجه ای که از صندوق  و طبق بررسی های صندوق بسیار
یافت کرده اند به طور کامل و در همین بخش هزینه کرده اند،  رفاه برای تغذیه در
هرچند به آن مبلغ در همان حوزه نیاز دارند.« رئیس صندوق رفاه دانشجویان 
عنوان کرد: »دیدگاه ما در صندوق رفاه دانشجویان و سازمان امور دانشجویان 
این است که دانشجو باید در رفاه زندگی کند و باید تکریم شخصیت داشته 

باشد و هیچ دانشجویی نباید به دلیل عدم تمکن مالی سرافکنده شود.«

 اجرای آزمایشی کلاس  با فناوری جدید 
در چند دانشگاه

مدیرکل دفتر برنامه ریزی آموزش عالی وزارت علوم از تشکیل میز تخصصی 
هوش مصنوعی در معاونت آموزشی این وزارتخانه خبر داد و گفت: »برای سال 
تحصیلی جدید چند دانشگاه را به صورت آزمایشی )پایلوت( انتخاب و در 
ی های جدید آموزشی برگزار  آنها تعدادی کاس های آموزش ترکیبی را با فناور
گر این روند موفق بود، آن را به دانشگاه های دیگر تسری می دهیم.« به  می کنیم. ا
لات  گزارش ایرنا، هوش مصنوعی به عنوان هوشی که در انواع ماشین ها و ابزارآ
ی حوزه ها  الکترونیک وجود دارد، در مقابل هوش انســـان ها امروزه در بســـیار
مطرح اســـت. هوش مصنوعی از دهه 50 میادی یعنی زمانی که مطرح شـــد 
و جایـــگاه دانشـــگاهی یافـــت تا امروز فراز و فرودهـــای مختلفی را طی کرد، به 
فضاهـــای دانشـــگاهی راه یافـــت، عده ای با آن به دلایـــل مختلف موافقت و 
ی جدید دیگری آن را شامل  عده ای مخالفت کردند و برخی مانند هر فناور

فرصت ها و تهدیدهای متنوع دانستند.
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زهــرا رمضانی 

وز یکــی از نیازهــای اصلــی  ی هــای ر تولیــد محصــول مبتنی بــر فناور
ود. محصولاتــی کــه هــر چــه  کشــورها در دنیــای امــروز بــه شــمار مــی ر
وزتــر باشــد، برتــری کشــور  ی هــای بــه کار رفتــه شــده در آن به ر فناور

ــا هــم بیشــتر تضمیــن خواهــد شــد. از طــرف  تولیدکننــده آن در دنی
ــی از  ــه یک ــی ب ــت علم ــوع مرجعی ــود  موض ــالی می ش ــد س ــر چن دیگ
کــه  مباحــث داغ محافــل علمــی کشــور تبدیــل شــده، موضوعــی 
تحقــق آن شــرط و شــروط   مختلفــی دارد و بــه صــرف تولیــد مقالــه در 
دنیــای امــروز نمی تــوان انتظــار رســیدن بــه آن را داشــت، تــا جایــی 
ی  ی و بسترســاز گفــت رســیدن بــه مرجعیــت فنــاور کــه می تــوان 

وز  وز از دل مباحث علمی ر ی های ر شــرایط برای رســیدن به فناور
ود. چگونگــی  یکــی از پیش نیازهــای امــروز کشــورها به شــمار مــی ر
کــه بتــوان  رســیدن و تحقــق ایــن دو مرجعیــت موضوعــی نیســت 
یکبــاره بــه آن رســید. در همیــن راســتا مرکــز تحقیقــات سیاســت 
ی؛  ی نشســتی تحــت عنــوان »مرجعیت فناور علمــی کشــور بــا برگــزار
ی  رئیــس ایــن  از ایــده تــا عمــل« بــا حضــور سید ســروش قاضی نــور

، طاهــره میرعمــادی  عضــو هیات علمــی ســازمان پژوهش هــای  مرکــز
ی  هیات علمــی دانشــگاه  علمــی و صنعتــی ایــران، ســپهر قاضی نــور
بیــت مــدرس، بهــزاد ســلطانی  عضــو هیات علمــی دانشــگاه  تر
، الزامــات تحقــق ایــن مرجعیــت و  کاشــان، بــه بررســی شــرایط کشــور
چرایــی اهمیــت ایــن موضــوع پرداختنــد. مشــروحی از ایــن نشســت 

ــد. را در ادامــه می خوانی

گزارش »فرهیختگان« از نشست »مرجعیت فناوری؛ از ایده تا عمل«  

استانداردهای حوزه فناوری نیاز به بازنگری دارند

مطالعات صورت گرفته درباره مرجعیت علمی، بیشتر تحلیل اسناد و کلمات بوده است

ما هنوز در کشور نه تصور دقیقی از چیستی مرجعیت علمی داریم -یعنی 
اینکه نه می دانیم با چه شاخص های قابل سنجش است- و نه درک درستی 
از چرایی آن در اختیار داریم. حتی این را هم نمی دانیم که این مرجعیت در 
کجای منظومه تمدنی ما قرار می گیرد یا اینکه چطور می توان به آن دست پیدا 
کرد؟ مطالعات مختلفی روی این حوزه انجام شده اما تصور می کنم مطالعات 
تا امروز بیشـــتر تحلیل اســـناد و کلمات بوده اند. در یکی  دو ســـال اخیر یک 
حرکت جدی روی این موضوع انجام شـــد و به خصوص خود موسســـه نشـــر 
آثار حضرت آیت الله خامنه ای این موضوع را در دستورکار قرار داد و براساس 
همین مطالعات به نظر می رسد ما به نقطه عطفی برای حرکت در این حوزه 
نیازمند هستیم. نقطه ای که هم محل جمع آوری افکار در این حوزه باشد و 
هم یک نقطه شروع  برای اینکه بتوانیم دستور کار مناسب برای این کار آغاز 

کنیم، مشخص کند. 
مســـاله دیگر اینکه در این حوزه ما در بحث مرجعیت فناوری با ســـه سطح 
روبه رو هســـتیم؛ یک بحث ارجاعات، دوم تجاری ســـازی و سوم هم تعیین 
استانداردها. طبیعتا بحث ارجاعات به مقالات است، البته نه از این بعد 
کـــه بگوییـــم یک مقاله به طور مثـــال 100 ارجاع گرفته، پس حتما مقاله مهمی 
است، چراکه وقتی ما شبکه ارجاعات را در یک فناوری خاص مورد بررسی 
قرار می دهیم، متوجه تغییر کانسپت دنیا در حوزه های مختلف می شویم. 
به طور مثال در بحث پنل های خورشیدی تا چند سال پیش فناوری هایی 
به عنوان محور قرار می گرفتند و تمام دنیا هم از آن استفاده می کردند، اما حالا 
چند سالی می شود که به طور کلی جنس فناوری در این حوزه تغییر کرده و 
بازیگـــران ایـــن حوزه هم تغییر کرده اند، یعنی مرجعیت این حوزه به چین در 
حال تغییر است؛ محصولات این حوزه را تا حدی ارزان کرده اند که استفاده 

از آن حتی از انرژی های فسیلی هم ارزان تر تمام می شود. یعنی ما باید شبکه 
استنادات را بررسی کرده تا بدانیم فناوری هایی که در مرکز توجه بوده و انتظار 
تجاری سازی آنها را داریم، کدام ها هستند. بحث دوم مقوله تجاری سازی 
است؛ چراکه انتظار داریم محصولات ما تجاری سازی هم شود. در اینجا باید 
به صحبت های مقام معظم رهبری اشاره کنم. ایشان گفتند خوب است که ما 
دنباله روی کرده و به دانش دیگر کشورها دسترسی پیدا می کنیم اما اگر تنها 
دنباله رو باشیم نمی توانیم جهت دهی کنیم. ما باید در اینجا صاحب سبک 
باشیم. یعنی اگر ما مرجع فناوری باشیم ولی زندگی مردم را بهتر نکنیم، هیچ 
فایده ای نخواهیم داشت در مقابل اگر الزاما قوت اقتصادی را معادل قوت 

فناوری می دانیم، نقد جدی به آن وارد است. 

   بایـــد در توســـعه فناوری های جدیـــد و ایجاد 
استانداردهای عملی این حوزه بازنگری کنیم

مولفه سوم بحث تعیین استانداردها است؛ در اینجا یک بحث قدیمی درباره 
فناوری داریم که طبق آن فناوری یک موجود خودگردان  است که خودش ایجاد 
شـــده و جوامع را به ســـمتی که می خواهد می برد و جوامع را می ســـازد اما امروز 
بحث فلسفه فناوری کمتر این مساله را می پذیرند؛ چراکه نگاه جدید معتقد 
است فناوری از دل جامعه و متناسب با نیاز جامعه ساخته می شود. در این 
شرایط می گویم باید فناوری هایی که از دل جامعه و تمدن ما جوشیده، اولویت 
داشته باشد یعنی ما باید در توسعه فناوری های جدید و ایجاد استانداردهای 
عملـــی جدید بازیگر باشـــیم. باید به این مســـاله فکر کرد کـــه چطور می توان 
استانداردهای علمی و طرح های غالب فناوری را به جامعه بشری عرضه کرد. 
مـــا برخـــی کشـــورها را مثـــل ژاپن بعد از جنـــگ جهانی دوم، چیـــن در 20 و 30 
سال گذشته و بنگلادش در حال حاضر را داریم که به عنوان کشورهایی که 
سرمایه داران به سمت آنها تمایل دارند، شناخته می شوند؛ چراکه نیروی کار 
در آنجا ارزان است و معمولا هم سرمایه گذاران در آنجا حضور جدی دارند. 

از طرفی کشوری مانند سنگاپور یا عربستان را هم داریم که به عنوان الگوهایی 
هستند که دیگر کشورها تمایل دارند شبیه به آنها باشند. یک الگوی دیگر  که 
در چند دهه گذشته شاهد آن هستیم کشورهایی مانند ایرلند و فنلاند هستند 
که تا قبل از توسعه شان، برای دنیا ناشناخته بودند، اما با ورود اتحادیه اروپا و 
استفاده از پنجره فرصتی که برای این کشورها باز شد توانستند در بازه زمانی 
هشت تا ده ساله، به شکل شگفت انگیز توسعه یابند. وجه مشترک همه این 
کشورها آن است که اصولا در آنها فناوری در صنعت به معنای عام آنها و بعد در 
اقتصاد و سیاست لحاظ شده است. در این کشورها سه مولفه را می توان دید 
که اول روابط سیاسی خوب است، البته در این میان حضور در اتحادیه های 
جهانی هم اهمیت ویژه ای دارد. نکته دوم ثبات سیاســـی در داخل اســـت 
چراکه این ثبات باعث می شود امکان جذب سرمایه گذاری خارجی فراهم 
شـــود. مولفه ســـوم بنیان های علم است، یعنی آنها زیرساخت های لازم را در 
حوزه آموزش و پژوهش فراهم کرده اند، البته شاید یکی بگوید که مواردی مانند 
د بی و بنگلادش چنین زیرساخت هایی نداشته اند ولی ما این زیرساخت ها 
را در کشـــورمان ایجاد کرده ایم، در حالی که نباید فراموش کرد الگوی آنها به 
درد ما نمی خورد؛ چراکه ما نیروی کار ارزان نداریم و بسترهای دیگرمان هم 
متفاوت است.  درست است که با برنامه ریزی خاص در فناوری می توان پهپاد 
ساخت اما این اتفاق به دلیل هزینه ای بود که برای این حوزه صورت گرفته، 
در حالی که در دیگر حوزه هایی که هزینه نشده این مساله را شاهد نیستیم. 
نکته دیگر اینکه ما از این حوزه ها درآمدی نداشته ایم و معتقدم برای رسیدن 
به فناوری در بخش های مختلف باید بخش هایی خارج از حوزه وزارت علوم 

و دیگر نهادهای این حوزه فکری برای آن کنند. 

   مرجعیت علمی شرط لازم اما ناکافی برای رسیدن 
به مرجعیت فناوری است

مساله دیگر بحث فناوری های قدیمی است. فکر می کنم در فناوری های 

قدیمی کلا فناوری و علم داستان جداگانه ای دارند و جای فناوری در بازار 
بوده، یعنی 20 سال پیش فناوری را در بازار می توانستیم پیدا کنیم و دانش هم 
در حوزه بود؛ اما نکته ای که باید مدنظر قرار بگیرد اینکه به صورت تاریخی 
آثار و کاربرد فناوری و علم از یکدیگر جدا است. روزبه روز در اکثر فناوری ها 
ســـهم دانش بیشـــتر شده اســـت، اما امروز فناوری جدیدی را سراغ داریم که 
بدون علم و دانش علمی وجود دارد. من فکر می کنم مرجعیت علمی شرط 
لازمی برای مرجعیت فناوری خواهد بود، اما کافی نیست. اگر این را پذیرفتیم 
می توان به سراغ چگونگی تحقق آن رفت. در حقیقت در اینجا باید هرمی را 
تصور کرد و راس آن را نیروی انسانی دانست. سه عنصر دیگر نیز شامل نظام 
علمی و دانشگاه ها و پژوهشگاه ها هستند. بعد از آن نظام اقتصادی و وجود 
شرکت هایی که بازار را قوی کنند و عنصر دیگر عنصر زیرساخت ها است. 
یکی از این زیرساخت ها نظام تامین مالی است و من فکر نمی کنم با این نحوه 
تامین مالی در حوزه علم و فناوری شانسی برای رسیدن به مرجعیت داشته 
باشیم. نظام به این صورت است که حقوق انسان ها را می دهد اما مبتنی بر 
یـــت تامین مالی صورت نمی گیرد. حرف آخر من درخصوص موضوع  مامور
نیروی انسانی است. من معتقد هستم که هیچ تحولی در این عرصه ها بدون 
انسان ها اتفاق نمی افتد. بدون این موضوع ممکن نیست و باید فکر کنیم 
که این انســـان ها حاضر و پای کار هســـتند و تصویر ذهنی غالب جوانان ما 
چیست؟ من نگرانم که نسل جدید ما تصویر مطلوبی نداشته باشد و نسل 
آینده ما به علم و فناوری تصویر خوبی نداشته و حاضر نباشد که پای این 
کار بایســـتد. دور اندیشـــی درباره این موضوع و خلاصه این مطالب در کلمه 
امید خلاصه می شـــود. اگر توانســـتیم برای نیروی انســـانی امید ایجاد کنیم، 
قطعا اثرگذار خواهد بود، اما اگر دانشجوی دکتری ما به این نتیجه رسید که 
به خاطر تفاوت ظاهری جایی در ایران ندارد این نگرش بد و خطرناکی خواهد 
بود. در نظام پیچیده جهانی کلید داســـتان امید اســـت و این تصور باید در 

دل نیروی انسانی ما باشد. 

مرجعیت فناوری از طریق شرکت های بزرگ فناوری به کشورها اعطا می شود

ورودی که بنده به مســـاله مرجعیت علمی دارم از جنس مصادیق اســـت. 
یعنی این سوال پیش می آید که برای مصداق مراجع علمی و بعد از آن مراجع 
فناوری چه کسانی را می توان نام برد؟ معتقدم برندگان جوایز نوبل را می توان 
مرجعیت علمی دانســـت. البته اگر بخواهیم بدانیم فرق مرجعیت علمی 
با مرجعیت فناوری چیســـت، باید بگوییم که در مرجعیت فناوری بحث 
ســـازمان ها مطرح اســـت که بازار را تعیین می کنند. یعنی درحالی که کمیته 
جایزه نوبل تلاش می کند تا در حوزه های مختلف برندگان را مشخص کند، 
اما در سطح فناوری، بازار برندگان را معرفی می کند. مثلا در بازار خودروهای 
برقی، تسلا الان اول است یا در حوزه تجارت اینترنتی، آمازون امروز اول دنیا قرار 

دارد و اینها همگی به شرایط بازار بستگی دارد. البته در دنیا به طور مشخص 
شرکت هایی را داریم که در حوزه های مختلف فناوری، به عنوان مرجع فناوری 
شناخته می شوند. به طور کلی در قدرت های اقتصادی و قدرت های تولیدی 
این مساله را می توان یافت که در زنجیره تولید ارزش، شرکت های مرجع فناوری 

تعیین کننده استاندارد و رفتار دیگر شرکت ها هستند. 
در این میان باید این نکته را هم مدنظر قرار داد؛ شرکتی که مثلا تولیدکننده 
هوش مصنوعی است، در انتهای زنجیره ارزش قرار نمی گیرد، چراکه به طور 
مستقیم با مصرف کننده در ارتباط نیست. به عبارت دیگر شرکت هایی که 
در حوزه نوآوری و فناوری هستند بسیار کم با مصرف کننده نهایی در ارتباط 
هستند، بلکه آنها در حلقه های اولیه زنجیره تولید ارزش قرار می گیرند. اگر در 
رشته های مختلف نگاه کنیم، تولیدکننده با توجه به حوزه کاری اش می تواند 
در بخش های مختلف یعنی ابتدا، میانه و پایانه زنجیره تولید ارزش قرار بگیرد. 

یعنی لیدر زنجیره تولید ارزش با توجه به فیلد کاری آنها متفاوت می شود. 
نکتـــه مهـــم اینکه وقتی بحـــث اقتصادی و تکنولوژی مطرح می شـــود، باید 
بگوییـــم کـــه وضعیـــت دنیا بر چه اساســـی پیش می رود. نـــگاه کنید به طور 
مثال امروز گوگل هزار شرکت همکار دارد که شامل استارتاپ ها، کارخانه ها، 
یافت کرده و درباره آن  ... می شـــود که اســـتاندارد را از گوگل در دانشـــگاه ها و
کار می کنند. یعنی ثروتی که گوگل دارد این است که می داند چه کاری را به 
یادی  چه کسی بسپارد و همین مساله باعث شده تا گوگل سرمایه نامشهود ز
داشـــته باشـــد. جالب اینجاســـت که در دهه های گذشـــته تنها 10 درصد از 
دارایی شرکت ها را دارایی ها نامشهود شامل می شد اما امروز این میزان به 80 
درصد رسیده است. مولفه ای که این امکان را فراهم کرده تا غول هایی مانند 
گـــوگل دیگـــران را وادار به تولیداتی کنند که آنها می خواهند. موضوع دیگری 
که باید مدنظر قرار بگیرد این است که نظام نوآوری شرکتی، از نظام نوآوری 

کشوری بسیار جلوتر است. به طوری که مثلا علی بابا که یک شرکت بزرگ 
است، سهام داران اصلی آن از کشورهای مختلف است. این نشان می دهد 
ســـرمایه این شـــرکت به گونه ای جهانی شده که از کشورهای مختلف در آن 
حضور دارد. ما هم باید به این سمت برویم که یک شرکتی داشته باشیم که 

کشورهای دیگر در آن سرمایه گذاری کنند. 
نکته ای که شاید بد نباشد در اینجا به آن اشاره کنم، این است که ما از معدود 
کشـــورهایی هســـتیم که هیچ وقت مستعمره نشده است. علت این نیست 
که توانمند هستیم بلکه به این علت است که همیشه عثمانی و ازبک ها و 
روسیه و انگلستان در این منطقه با هم درگیر بودند و در نتیجه ایران موقعیت 
استراتژیکی داشته. البته طرف مقابل این مساله هم آن است ایران هیچ زمان 
نمی تواند عضو اتحادیه های معناداری شود که بتواند عضویت موثری داشته 

باشد؛ چراکه طرف مقابل اجازه نمی دهد. 

خروجی فناوری در کشور ما وضعیت مناسبی ندارد

اگر بخواهیم مرجعیت علمی را با مرجعیت فناوری مقایسه کنیم، باید در ابتدا 
 ... گفت که در مرجعیت علمی، مباحثی چون تعداد مقالات، تعداد ارجاعات و
مطرح می شود، اما در مرجعیت فناوری مباحثی چون تایید فناوری، استفاده 
از ارجاعات بین المللی، هم پا بودن با کشورهای مرجع. یعنی کشورهای دیگر 
از فناوری تولید یک کشور استفاده کنند، خرید آن محصول فناورانه، تعداد 
... به عنوان معیارهای  شرکت های فعال در لبه فناوری و فناوری های برافکن و
این حوزه مطرح است. مساله دیگر اینکه ما یک مرجعیت فناوری عام داریم و 
یک مرجعیت فناوری ویژه و خاص. منظور از ویژه این است که مثلا بگوییم ما 
باید مرجع فناوری بیوتکنولوژی در دیگر کشورها باشیم، درحالی که مرجعیت 
عام معنی اش این اســـت که در کشـــور بتوانیم در اکثر حوزه ها به مرجعیت 
فناوری برسیم. البته تحقق هر دو در طولانی مدت امکان پذیر است. منظور از 
طولانی مدت هم بازه زمانی حداقل 10 یا 15 سال است که بتوانیم به مرجعیت 

فناوری برای دیگر کشورها برسیم. 
نکته دیگر اینکه وضعیت خروجی فناوری در کشورمان مناسب نیست و با 

وجود تعداد بالای ثبت اختراعی که داریم، استفاده از آن بسیار پایین است. 
تعیین فناوری از سوی کشور ما بسیار پایین بوده و در حوزه هم پایی و حتی 
تدوین و تکریم تکنولوژی در کشور هم هرچه بوده، درونی بوده است. به طور مثال 
ما پهپاد و موشک های مختلفی ساختیم که هرکدام تکنولوژی های مختلفی 
دارد، اما استفاده درونی بوده و نتوانستیم آن را به دیگر کشورها بفروشیم. البته 
این حوزه تنها به حوزه نظامی مربوط نمی شود بلکه بخش کوچکی از فناوری ها 
به حوزه نظامی برمی گردد و بخش اعظم آن خارج از این حوزه اســـت. تعداد 
شـــرکت هایی که در لبه فناوری حرکت می کنند هم در داخل کشـــور بســـیار 
کم اســـت یـــا حتی اصلا وجود ندارد. همچنین تایید محصـــولات فناورانه از 
ایران هم به شکل محدود انجام می شود. ما در شاخص جی ای ای تا حدی 
جایـــگاه خوبـــی داریم و در پله 53 دنیا هســـتیم. همچنیـــن رتبه مان در حوزه 
اختراعات هم 50 اســـت، اما به صورت کلان اگر بخواهیم به شـــاخص های 
فناوری نگاه کنیم، باید بگوییم که مرجعیت فناوری ما به صورت تقریبی در 

جایگاه 70  دنیا قرار دارد. 

   تحولات فناورانه امروز دنیا فوق العاده زیاد شده است
مســـاله ای کـــه بایـــد مدنظر قـــرار بگیرد اینکه تحـــولات فنـــاوری فوق العاده 

یاد اســـت و ممکن اســـت مرجعیت فناوری هم به سرعت دست کشورها  ز
دست به دســـت شـــود، یعنی عنوان مرجعیت هم یک زمان مشخصی دارد 
یشـــه یابی این حوزه هم  و ممکن اســـت حتی واژه آن هم تغییر کند. درباره ر
باید به این مساله توجه شود که تجمیع شرکت های مرجع در کشورها باعث 
ایجاد مرجعیت فناوری می شود، در حالی که ما در ایران بتوانیم نهایتا دو یا 
ســـه شـــرکت مرجع و بزرگ مانند دیجی کالا را نام ببریم که در حوزه فناوری 
هســـتند، اما کشـــورهایی مانند ژاپن و کره که تعداد چنین شـــرکت هایی در 
آنها به 40 تا 50 می رسد یا کشورهایی مانند انگلیس و آلمان که تعداد چنین 
شرکت هایی در آنها بالاست، به مرجع دنیا تبدیل شده اند. مشکل ما این 
یم که عملا نمی توانند  یادی دار اســـت که در کشـــور شرکت های خصولتی ز
آن طور که بخش خصوصی توســـعه می یابد، توســـعه پیدا کنند. مساله دیگر 
یم  بحث توانمندی علمی است؛ هر چند ما در منطقه جایگاه 15 دنیا را دار
و این هم مساله خوبی است، اما اینکه موسسات پژوهشی و دانشگاه های 
ما تا چه میزان در راستای رسیدن به مرجعیت علمی سرویس ارائه می کنند، 

مقوله مهم دیگری است که باید مدنظر قرار گیرد. 
نکته ای که باید در اینجا مدنظر قرار گیرد اینکه ما در شرایط رکود و تورم به سر 
می بریم و آیا اصلا در این شرایط شرکت های بزرگ امکان اوج گرفتن دارند؟ یا 

شرایط ما برای سرمایه گذاری در بحث های پژوهشی که ابتدای زنجیره خلق 
ارزش قرار دارد، چه میزان است؟ حتی در مباحث تولیدی مان تا چه میزان 
بخش خصوصی تمایل دارد که در حوزه تکنولوژی وارد شود؟ توانمندی های 
اجتماعی مان در چه شرایطی است؟ نکته دیگر اینکه امروز بحث مهاجرت 
اســـتارتاپ ها از کشـــور مطرح است که باید به آن توجه شود. حتی در بحث 
توانمندی فرهنگی هم می بینیم که در کنار مهاجرت، دانشگاه هایمان در این 
فضا هنوز وارد نشده اند درحالی که باید این فضا را آنها تغییر دهند. همچنین 
یم،  ک اســـت، وقتی ما فضای دوقطبی سیاسی دار فضای سیاســـی هم ملا
طبیعتا مرجعیت علمی در آن شکل نمی گیرد؛ چراکه دو قطبی سیاسی به 
هر دلیلی ضد توسعه فناوری عمل می کند و اگر فناوری برای ما مهم باشد 

که قطعا این طور است، باید فضای سیاسی را کنترل کرد. 
تصور می کنم مرجعیت فناوری عام و نه خاص، چه در منطقه یا جهان اسلام 
حداقل در بازه زمانی 40 ساله محقق می شود، اما مرجعیت در فناوری خاص 
که حوزه های مختلفی را هم شامل  شده در افق 40 یا 50ساله می تواند تحقق 
پیدا کند. اما مرجعیت عام جهانی به نظرم چندان دســـت یافتنی نیســـت؛ 
چراکه وقتی به مرجعیت فناوری جهان اسلام البته اگر برسیم بعد می توان 

به آن رسید و باید واقعی به این حوزه نگاه کرد. 

۲ نگاه رقیب در تعریف مرجعیت علمی در کشور وجود دارد

مســـاله ای که در ابتدا باید به آن اشـــاره کنم اینکه تا قبل از جنگ جهانی 
دوم چندان این مسائل مطرح نبود، بلکه شاخص هایی که برای کشورها در 
... بوده است. اما این جنگ در  میان بود، شاخص های اقتصادی، تجارت و
شرایطی به پایان رسید که آمریکا به دلیل نابودی کشورهای رقیب توانست 
پا که  50 درصـــد جی دی پـــی دنیا را به خـــود اختصاص دهد؛ در مقابل ارو
پیش از آن در همه مســـائل رتبه اول دنیا بود، ضعیف شـــد. در این میان 
یادی در شـــاخص جی دی پی با آمریکایی ها داشتند  پایی ها فاصله ز ارو
ی به نام کویت پیدا شد که بالاترین درآمد سرانه  و در دهه 1960 و 70 کشور
گر  پایی به این نتیجه رسیدند که ا را داشت. به  همین  دلیل کشورهای ارو

شـــاخص هایی مانند جی دی پی و جی دی پی ســـرانه را دنبال کنند، کار 
ی ها ایجاد شـــد. با  به جایی نمی برند و به همین دلیل انواع شاخص ســـاز
این تحلیل باید این مســـاله را هم عنوان کرد که طبیعتا شـــاخص ها باید 
امکان اندازه گیری داشـــته باشـــد، یعنی ما شـــاخص هایی را داشته باشیم 
که نتوان آن را اندازه گیری کرد و صرفا کیفی باشند، طبیعتا مشکلی را حل 
نخواهد کرد. در ایران هم سال 84 و اواخر دولت هشتم، مجمع تشخیص 
مصلحت نظام سند چشم انداز را مطرح کرد. آن زمان با اختلاف ناچیزی 
با ترکیه در جایگاه دوم منطقه بودیم و عنوان کردیم تحقق اهداف این سند 
چشم انداز برای 20 سال آینده، کار پیش پا افتاده ای است، اما اتفاقاتی که 
رخ داد باعث شد تا اردوغان در دوران حکومتش جی دی پی ترکیه را 7 برابر 
یم. با  و برای ما نصف شود و حالا در منطقه بعد از ترکیه و عربستان قرار دار
شرایط تحریم دیگر کشورهای منطقه هم از ما جلو می زنند. در این شرایط 

ی آوردیم به دیگر شـــاخص ها تا این ضعف را بپوشـــانیم که یکی از آنها  رو
مرجعیت علمی اســـت. یعنی می گوییم درســـت اســـت که پتانسیل های 
یم و هر چند در عرصه اقتصاد بالفعل نشده، اما این شاخص ها  یادی دار ز
به ما امید می دهد که با بالفعل شدن آنها در دیگر عرصه ها مانند اقتصاد 

یم.  هم می درخشیم و به همین دلیل به سمت مرجعیت علمی می رو
یـــف مرجعیت علمی دو نگاه رقیـــب وجود دارد که یکی از آنها  امـــا در تعر
یـــف مرجعیـــت را بـــه شـــاخص های علم ســـنجی محـــدود می کند که  تعر
اندازه گیری این شـــاخص ها چون کیفی هســـتند، سخت می شود؛ در این 
دیدگاه که متمرکز هم اســـت، چاره ای جزء اســـتناد به همین شـــاخص ها 
کنده می نامم، دیدگاهی  یـــم. امـــا دیدگاه دوم که بنـــده آن را دیدگاه پرا ندار
اســـت کـــه حـــرف از علم نافذ، حل مشـــکل و کاربرد می زنـــد و همان نگاه 
ضدمقاله ای اســـت که در کشـــور وجود دارد. هنوز نتوانســـتیم بعد از این 

همه انتقادها یک شاخص مانند شاخص حل مشکل را جایگزین مقاله 
کنده هیچ گاه  کنیـــم و چـــون چنین شـــاخصی وجود ندارد این دیـــدگاه پرا

نتوانسته جایگزین شود. 
به نظر می رسد مرجعیت جایی معنا دارد که دیگران می توانند به ما رجوع 
گر بخواهیم در روستایی یا بر سر کوهی که هیچ کس حاضر  کنند، یعنی ا
نیست به آنجا برود تا به شما رجوع کند، قرار بگیرید هیچ گاه مرجع نخواهید 
گر به دلیل تحریم هیچ ترددی از کشـــور صورت نمی گیرد، به  شـــد. یعنی ا
کریدور تبدیل نمی شـــویم، به همین دلیل تمام زنجیره های ارزش به دلیل 
تحریم ها با دنیا ارتباط نمی گیرد. در شرایطی که ما هستیم باید شاخص های 
گر مثلا شـــاخص های مرتبط با زنجیره  که ا جایگزینی داشـــته باشـــیم؛ چرا
ارزش را لحاظ کنیم، چون هیچ گاه در این زنجیره در سطح جهان حضور 

یم، عملا کاربردی هم نخواهد داشت.  ندار

سروش قاضی نوری
رئیس مرکز تحقیقات سیاست علمی کشور 

طاهره میرعمادی
عضو هیات علمی سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران 

بهزاد سلطانی
عضو هیات علمی دانشگاه کاشان 

سپهر قاضی نوری
هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس 

زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه 
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 تابه حال از دغدغه خانواده هایی که کودک مبتلا به اوتیسم دارند چیزی 
شـــنیده اید؟ مهم ترین دغدغه خانواده های دارای کودک 6 و 7 ســـاله 
وضعیت مدرسه و تحصیل فرزندشان است. حالا خیال کنید در همان 
ســـنین متقن شـــود که فرزندتان مبتلا به اوتیسم است، آن وقت است که 
نگرانی ها چند برابر می شود. نمی گویم دنیا روی سرتان خراب می شود، 
اما می گویم دغدغه دوچندان است؛ اینکه فرزندتان از منظر کارکرد ذهنی 
با خواهر و برادر یا سایر بچه ها هم سطح است، اما به دلیل کم بینایی یا 
کم شنوایی باید راهی مدارس استثنایی شود. واقعا فکر می کنید در سایر 
کشورهای پیشرو هم این تفکیک ها به میزانی که در ایران صورت بندی 
شده اند، مطرح هستند؟ تجربه بسیاری از کشورهای در حال توسعه یا 
توسعه یافته مانند ژاپن و ایالات متحده آمریکا حاکی از آن است که کمتر 
ایـــن تفکیک هـــا صورت می گیرد و کمتر وجه تمایزی میان دانش آموزان 
قائل هســـتند. اما ما در ایران نســـبت به این مســـاله بی توجهیم. عموما 
، تمایز ظاهری، سرعت یادگیری، طبقه اقتصادی  با کوچک ترین تمایز
... کودکان را جدا کرده و در مدارس متفاوت می فرستیم. اگر بخواهیم  و
کودکان مبتلا به اوتیســـمی که تنها ضعف جســـمی-حرکتی دارند را در 
مداری عادی ثبت نام کرده و از آنها بخواهیم در میان کودکان معمولی 
تحصیل کنند، چه پیامدی خواهد داشت؟ در این خصوص و بررسی 
جنبه هـــای مثبـــت و منفی جداســـازی یـــا اجرای طـــرح فراگیری آموزش 
ســـعی کردیم نظرات موافق و مخالف این ماجرا را بررســـی کنیم. آنچه 
که مســـئولان می گویند و می خواهند در مدارس محقق شـــود تا آنچه که 

کارشناسان آموزشی شاهد آن هستند.
اخیرا آماری از تحصیل کودکان مبتلا به اوتیسم در مدارس عادی منتشر 
شد که واکنش های زیادی را در پی داشت. حمید طریفی حسینی، رئیس 
سازمان آموزش وپرورش کودکان استثنایی کشور طی مصاحبه ای اعلام 
کرد حدود 349 کودک استثنایی در مقاطع تحصیلی متفاوت در مدارس 
عادی و با شرایط عادی تحصیل می کنند. این آمار از جهاتی می تواند 
مقبول و از جهاتی مذموم باشد. همه کودکان برای ثبت نام در مدارس 
 ... از مرحله  آزمون برای ســـنجش بینایی، شـــنوایی و ســـرعت یادگیری و
گذر می کنند، برخی از آنها در این مرحله مشخص می شود که مبتلا به 
اوتیسم هستند. مبتلایان به اوتیسم، انواع متعددی دارند و هیچ یک از 
آنان شـــبیه یکدیگر نیســـتند. اما اگر بخواهیم به دو گروه عمده تقســـیم 
کنیـــم، بایـــد بگوییـــم که برخی از کودکانی که در ســـنجش اوتیســـم نام 
می گیرند، تنها مشکلات جسمی-حرکتی دارند و گروه دوم از منظر فرآیند 
ل هستند. این  یادگیری، کارکرد ذهنی و مهارت های ارتباطی دچار اختلا
وجوه تمایز دســـت مایه ای برای جداســـازی این کودکان قرار می گیرد و 
خانواده ها ملزم می شوند کودکان خود را در مدارس استثنایی ثبت نام 
کنند. تکلیف دانش آموزانی که تنها مشـــکل جســـمی-حرکتی دارند و 
از منظر ذهنی تفاوتی با کودکان عادی ندارند چیســـت؟ اینجاســـت که 

کار سخت می شود. 

  طرح آموزش فراگیر و مدارس پذیرا
آمارها نشان می دهند، حدود 3 هزار و 467 نفر از دانش آموزان محصل، استثنایی 
بـــوده و 349 نفـــر از این کودکان در مدارس عادی تحصیل می کنند. ســـیدجواد 
حسینی، رئیس سابق آموزش و پرورش کودکان استثنایی با اشاره به اینکه حدود 
1800 مدرســـه اســـتثنایی برای کودکان مبتلا به اوتیسم فعالیت می کنند، به این 
مســـاله اشـــاره کرد که تا حد امکان تلاش می شـــود اگر اختلال این کودکان تنها 
مربوط به ضعف جسمانی است، از تحصیل در مدارس عادی محروم نشوند و 
این موضوع را از جهت گیری های سند تحول بنیادی آموزش وپرورش دانست و 
در این خصوص گفت: »ما در سند تحول بنیادی آموزش وپرورش طرح آموزش 
یم. طبق این طرح تلاش می شود تا تحصیل به صورت فراگیر بوده و  فراگیر را دار
دانش آموزان از یکدیگر تفکیک نشوند. درخصوص کودکان استثنایی هم مواردی 
را شـــاهدیم که از منظر بهره هوشـــی کاملا نرمال هســـتند و می توانند در مدارس 
عادی و در میان دانش آموزان عادی تحصیل کنند. در حال حاضر حدود 21هزار 
یم که در موارد متعدد دانش آموزانی که مبتلا به  مدرسه به عنوان مدرسه پذیرا دار
اوتیسم هستند یا مشکلات جسمی-حرکتی دارند را ثبت نام کرده و با حمایت  

مدارس استثنایی آموزش می دهند.« 
مساله آموزش فراگیر که به نظر در سند تحول بنیادی آموزش وپرورش مورد توجه 
قرار گرفته است، در بسیاری از کشورهای پیشرو تصویب و اجرا شده است. تجربه 
ژاپن و ایالات متحده آمریکا از عدم تفکیک این دانش آموزان با یکدیگر نشان 
می دهد در صورتی که شرایط مهیا بوده و همه جوانب و چالش های آموزشی این 
طرح در نظر گرفته شود، برای سیستم آموزشی و توسعه آن موثر و مفید خواهد بود. 
محمدرضا نیک نژاد، کارشناس آموزشی هم در این رابطه با اشاره به تجربه ژاپن و 
 ، آمریکا به اهمیت این موضوع اشاره کرد: »تقریبا در آموزش وپرورش های پیشرو
جداســـازی به این معنا که در ایران وجود دارد، مطرح نیســـت. مثلا در کشـــوری 
مانند ژاپن اینکه مدارس به مدارس عادی، استثنایی، تیزهوشان و سمپاد تبدیل 
شوند، به این صورت وجود ندارد. یک مدرسه دولتی وجود دارد و در موارد خیلی 
محـــدودی مـــدارس پولی وجود دارد که هم ســـاختار و هم علت ثبت نام بچه ها 
یشه آن فرق دارد. در این راستا مدارس خصوصی   در آن متفاوت است و اصلا ر

هستند که دولت پول شان را می دهد اما مدرسه خصوصی به شمار می روند.«
اما باید به این نکته توجه داشت که تنها اجرای طرح آموزش فراگیر در روند بهبود 
وضع کیفی آموزش وپرورش چه برای کودکان استثنایی و چه برای دانش آموزان 
عادی موثر نخواهد بود، بلکه فراهم آوردن محیط و آموزش معلمان، به تعبیری 
آماده سازی مدارس از همه جهات برای بهبود وضع کیفی و کمی الزامی است. 
کی از آن اســـت که هنوز وضع مطلوبی  آمارهـــا از تجربیـــات ایران از این طرح حا
که متصور بودیم اجرایی نشده و ادامه این روند و اجرای این طرح مستلزم توجه 
هرچه بیشتر جوانب و مدنظر قرار دادن آنهاست. البته به گفته حسینی هم این 
مســـاله در آمارها خودش را نشـــان داده اســـت: »با وجود اینکه این جهت گیری، 
جهت گیری خوبی است و باید فراگیر شود، اما مساله این است که مدارس عادی 
ما هنوز پذیرا نیستند. آمادگی های لازم هنوز وجود نداشته و آن طور که می خواهیم 
نتیجه دلخواه محقق نشـــده اســـت. البته درخصوص اجرایی شـــدن این طرح، 
شیوه نامه های متعددی که در آن وظایف ارکان مختلف اعم از آموزش وپرورش، 
سازمان استثنایی، مدارس، معلمان، مشاوران و همه ارکان درگیر مشخص شده 
باشد، وجود دارد. اما آن طور که باید اجرایی نشده است. بخشی از این مساله هم 

مربوط به عدم پذیرش این مساله از جانب مدارس عادی است.«

  جامعه ای که استثنایی ها را متمایز نمی کند
ایـــده اصلـــی طـــرح آموزش فراگیر به این جهت اســـت که با دانش آموزان به شـــکل 
متفاوتی برخورد نشود؛ چراکه مدرسه اولین اجتماعی است که کودکان پس از فضای 
خانواده تجربه می کنند. پس باید اشبه ترین حالت به جامعه را تا سن 18 سالگی برای 
دانش آموز ترسیم کنند. حالا شما مدارسی را فرض کنید که در آن با کودکان به طور 
ویژه ای برخورد می کنند، در اختیار آنان خدمات و امکانات ویژه ای را قرار می دهند 
اما به محض فارغ التحصیل شدن، نه دانشگاه و نه جامعه با آنها ویژه برخورد نکرده 
و این شروع معضلات عمیق تر و بزرگ تری خواهد بود. شاید رئیس سابق مدارس 
استثنایی با این جمله که »باید دانش آموزی که نابیناست و پدر و مادر بینا دارد را از 
همدیگر جدا کنیم؟« این ادغام و عدم تفکیک را توضیح دهد. اتفاقا اگر بخواهیم 
از این منظر بررسی کنیم، عدم تفکیک وضعیت مطلوبی است، هم برای دانش آموز 
کواریومی تحصیل نکند، هم برای دانش آموزان  استثنایی که در شرایط مصنوعی و آ
عادی که نوع تعامل و ارتباط  گیری با دوستان متفاوت از خودشان را تجربه کرده و 
آموزش ببینند. نیک نژاد هم در رابطه با تجربه موفق کشورهای پیشرو همین تحلیل 
را داشـــت و اتفاقا نقد او به مدارس غیردولتی هم در راســـتای دور از واقعیت بودن 
فضـــا و تفـــاوت آن با جامعه اســـت. او در این خصوص گفـــت: »یکی از نقدهایی 
که ما به مدارس غیردولتی داریم این است که بچه ها در یک محیط مصنوعی بار 
می آیند؛ اینکه معلم مدرسه، مدیر مدرسه و معاون، برای اینها یک شرایط ویژه قائلند، 
چراکه مشتری محور است و برای آنها احترام بیشتری قائل می شوند و حمایت های 
نابجا می کنند. این بچه ها خود به خود یاد می گیرند از این حمایت ها بهره ببرند و 
فردا در جامعه دیگر این فضا وجود ندارد. در جامعه واقعی کســـی به خاطر پولدار 
بودن پدر کسی از او حمایت نمی کند. اما این در مدرسه وجود دارد. در مدرسه، هم 
بچه هایـــی که وضعیت عـــادی دارند نیاز به حضور بچه های متفاوت دارند و هم 
کودکان استثنایی نیاز به حضور و تحصیل در میان بچه های عادی را دارند. چرا؟ 
چون در جامعه عادی سر و کار همیشگی ما با این طور آدم هاست. به طور عادی 
من وقتی با همکلاسی ام که نابیناست برخورد می کنم، این مساله ذهنی را برای من 
ایجاد می کند و مرا با این مساله درگیر می کند. امروز اگر معلم گفت با این دانش آموز 
این جور برخورد کن یا به طور خاص مدل رفتاری با این کودک کم بینا یا نابینا را یاد 
داد، من اگر فردا یکی را با این وضع دیدم، مدل کمک کردن و رفتار با او را بلدم. یعنی 
ارزش آموزش وپرورش در این است که یک فضای عادی و محیط تمرین اجتماعی 
خوب برای بچه فراهم کند. این جداسازی ها این فرصت را از بچه ها در دو طرف 

داستان می گیرد.« اما روی دیگر این سکه چیست؟ 

  روی دیگر ماجرا؛ دانش آموزانی که
به دنبال سوژه می گردند

همـــه مـــا در موارد متعددی فضای تحقیرآمیز مدرســـه را هـــم تجربه کرده ایم. اینکه 
دانش آموزان به دنبال سوژه ای برای تلطیف فضا هستند. حالا شما این ایده را تعمیم 
دهید به کلاسی که در آن دانش آموزی کم بینا یا کم شنوا حضور دارد. نتیجه چیست؟ 
اگر تنها به مساله آموزش معتقد باشیم، بله شاید اینجا دودوتایمان با اغماض چهارتا 
شود. اما اگر اسمش را گذاشتیم آموزش وپرورش پس فضایی که ترسیم کردیم، از دنیای 
این روزها دور است. شما دانش آموز کم بینایی را در کلاس درس دوم ابتدایی تصور 
کنید. معلم از متن کتاب می خواند، دانش آموز جا می ماند، از اول و حالا کندتر از 
قبل، سطر را گم می کند، دفعه پنجم این اتفاق رخ می دهد و حالا صدای همهمه 
دانش آموزان بیشتر است. زنگ تفریح! شما مطمئنید که کودک اوتیسمی ما از نظر 
روحی تحت فشار قرار نمی گیرد؟ مقطع راهنمایی، مدرسه پسرانه، فضای کسالت بار 
مدرســـه و دانش آموز کم شـــنوا. اینها را کنار هم بگذارید و ببینید واقعا اتفاقی که در 
مدرسه رخ می دهد چیست؟ پس ما در رویاهایمان سیر می کنیم و این عین نابرابری 
و ناعدالتی است. صرف توجه به بهره هوشی یکسان دانش آموزان نمی تواند بهانه 
خوبی برای ادغام کودکان استثنایی با کودکان عادی باشد؛ چراکه هیچ گاه میان این 
دو طیف فضای مشترک مطلوبی شکل نمی گیرد و بی شک مهارت های ارتباطی 
متفاوتی دارند. آنها در تعامل با یکدیگر دچار چالش می شوند و آسیب های روحی 

روانی بیشتری برای دانش آموز استثنایی در بر خواهد داشت. 
تجربه زیســـته معلمـــان آموزش وپرورش هم حاکی از همین ماجراســـت. نیک نژاد 
به عنوان معلمی که تجربه تدریس با دانش آموز کم بینا در مدرســـه عادی را داشـــته 
درباره چالش های اینچنینی مدرسه این طور می گوید: »فضای اجتماعی جامعه ما و 
سطح فرهنگ خانواده های ما به آن شکل نیست که این بچه ها را به راحتی بپذیرند، 
یعنی مدرسه از اینها پشتیبانی های لازم را نمی کند. نه مشاوران و معاونان مدرسه 
با این موضوع آشنا هستند و نه اینکه بچه ها به یکدیگر کمک می کنند که چطور 
با این بچه ها برخورد کنند. پس این بچه ها به گونه ای آزار می بینند یا مورد تبعیض 
قرار می گیرند. به هرحال این طور نیست که سایر دانش آموزان عادی مقصر باشند، 
آنها هم آشنا نیستند، نمی دانند چه کار کنند، فضای مدرسه هم فضای سنگین 
و آزاردهنده ای ا ست و از هر سوژه ای می خواهند استفاده کنند و استراحت کنند. 
گاهی اوقات به شکل کاملا غیر انسانی و غیر اخلاقی چنین سوژه هایی دست بچه ها 
می آید و دانش آموزان استثنایی هم آزارهای کلی می بینند و آثار این آزارها احتمالا 

تا آخر عمرشان با آنها خواهد بود.«

  چالش های آموزشی که با استثنایی ها داریم
هرچقدر هم که ادعا کنیم این فضای مدارس دولتی ادغامی، نزدیک ترین حالت 
به جامعه امروز برای کودکان و نوجوانان است، اما باز هم باید بپذیریم که حضور 
ید  این دانش آموزان مخل فرآیند آموزشی در مدارس است. حالا خودتان را بگذار
جای خانواده دانش آموزان عادی، کودکی در کلاس درس فرزند شما حضور دارد 
که از منظر احساسی آسیب پذیرتر از فرزند شماست. دائما وسط کلاس با گریه 
و غلبه هیجانات آنی حواس فرزند شـــما را پرت می کند و روحیه او را تضعیف 
می کنـــد. واکنش تـــان چیســـت؟ رعایت عدالت در حق دانش آموز اســـتثنایی، 
ناعدالتی برای سایر دانش آموزان عادی را در بر دارد. حالا اگر این مشکل مربوط 
به اختلالات جسمی-حرکتی باشد، فرآیند را کندتر می کند. سیستم آموزشی ما به 
سمت کتاب محوری و برنامه زمانبندی شده پیش رفته و در همین راستا حضور 
دانش آموزی که فرآیند آموزشی را کندتر می کند آسیب جدی به فرآیند تحصیل 
وارد می کند. این دانش آموزان نیازمند به حمایت جدی تری هستند و لازم است تا 
تی همچون  مدارس در جهت این ادغام آماده سازی شوند. زمانی که ما با معضلا
کمبود معلم، ضعف سیســـتم آموزشـــی و ضعف در تعامل با کودکان استثنایی 
مواجه هســـتیم نمی توانیم توقع داشـــته باشیم تعداد مدارس پذیرا افزایش یابد یا 
به صـــورت داوطلبانه خـــود را درگیر این معضل کنند. نیک نژاد از ایجاد اختلال 
آموزشـــی در فرآیند کار با این دانش آموزان گفت: »من در کلاس خودم یک ســـری 
دانش آموز کم بینا و کم شنوا داشتم اما به من هیچ توضیحی نداده بودند که سر 
کلاس برای این بچه چه کار باید بکنم. البته این دانش آموزان یک رابط آموزشی 
داشتند که هر چند وقت یکبار به مدرسه سر می زد و پیگیری های لازم را از خود 
دانش آموز انجام می داد. ولی من برای آموزش به این دانش آموزان بنا را بر تجربه 

خودم گذاشتم و طبیعتا کار با آنها مشکل بود. تا آنجایی که می دانم، بچه های 
اوتیسمی نیازهای ویژه ای دارند و این نیازهای ویژه مستلزم حضور معلمی است 
کـــه بـــا روش های ویـــژه با آنان کار کند. این فضا مطلقا در مدارس ما وجود ندارد. 
معلم ها هم همین معلم هایی هســـتند که ما نند بســـیجی های دوره جنگ طی 

دوره های سه ماهه آموزش می بینند و راهی مدارس می شوند.«

  معلمانی که هیچ آموزشی ندیده اند، معضل آفرینند 
کی از آن است که عدم  یسته و اتفاقی که در مدارس رخ می دهد حا تجربه های ز
توانمنـــدی معلمـــان در مدارس و عدم وجود آموزش های لازم برای ارتباط گیری و 
آموزش به کودکان استثنایی معضل آفرین است. به هرحال کودکان استثنایی به 
دلایل ساختار ذهنی یا به دلایل ناتوانی های جسمی سرعت یادگیریشان ممکن 
اســـت کمتر یا حتی بیشـــتر از باقی دانش آموزان دیگر باشد. این مساله مستلزم 
این است که ساختار آموزشی، ترفندها، روش ها و شیوه هایی را برای اینها در هر 
کلاس تدارک ببیند. در کشورهای پیش رو این طور است که به محض ورود این 
دانش آموزان استثنایی به مدارس عادی، پشتیبان های آموزشی در مدرسه حضور 
پیدا می کنند. یعنی یا معلم خودشان یک زمانی را در همان محدوده کاری مدرسه 
برای آنها وقت می گذارد یا کسی را خارج از کلاس و البته با راهنمایی و هدایت 
معلم در همان مدرسه استخدام می کنند و تاخیر یادگیری را با این موارد جبران 
می کننـــد. ایـــن موضوع را هم می توان ذیل ضعف ها و چالش های آموزشـــی این 
کودکان مطرح کرد. حالا با این وضع که مدارس ما با معضل کمبود معلم آموزش 
ید  دیده مواجه  هستند، چالش پیش  رو جدی تر خواهد بود. این چالش را بگذار
کنار سیستم آموزشی متمرکزی که از معلم ها توقع دارند تا طی بازه زمانی خاصی، 
محتوای مشخصی را آموزش دهند. محمدرضا نیک نژاد در این رابطه هم تجربه 
مشـــابهی داشـــت و این چالش را این طور شـــرح داد: »دانش آموز کم بینای من در 
کلاس باعث می شد من برای اینکه جا نماند آرام تر از متن بخوانم، از طرفی هم 
آموزش های لازم را ندیده بودم. از طرفی پشـــتیبان آموزشـــی وجود نداشت که این 
تاخیر را جبران کند. من تا اندازه ای ســـرعت آموزشـــم را پایین آوردم اما بعد یکی 
دو هفته از برنامه کلی کلاســـم جا ماندم چون ســـاختار متمرکز اســـت و من در 
واقع ملزم هســـتم که یک برنامه درســـی محدود را در زمان محدودی ارائه دهم، 
نمی رســـیدم که برای دانش آموز خاصم وقت بگذارم. بنابراین در آن ســـال نهایتا 
یا من باید ضررش را بدهم، یا بچه  های کلاس یا آن بچه ضررش را می دهد. حالا 
اینکه بچه های اوتیسمی را به مدرسه آوردند خوب است اما اینکه چه برنامه ای 
برای آنها دارند مساله مهم تری است. شاید پدرومادر هم اینجا راضی باشند ولی 
پیش بینی من با توجه به تجربه های داخلی و خارجی این است که آن بچه های 

استثنایی آسیب های بیشتری خواهند دید.«
البته سازمان آموزش وپرورش استثنایی کشور درخصوص این چالش و کارهایی 
یم. در  که باید انجام شـــود طور دیگری تحلیل کرد: »ما 21 هزار مدرســـه پذیرا دار
جهت توانمندسازی این مدارس 800 مدرسه استثنایی پشتیبان هستند. یعنی 
هر مدرســـه اســـتثنایی مسئولیت چند مدرسه عادی را برعهده گرفتند. علاوه بر 
آن ســـازمان نوســـازی مدارس هم این مدارس را برای دانش آموزان مناسب سازی 
 می کند. مثلا از سال 70 که این طرح تلفیقی فراگیر شده است، تا به الان حدود 
62برابـــر افزایش دانش آموز داشـــتیم. حالا این فرآیند ثبت نـــام در مدارس عادی 
باید به گونه ای باشـــد که در آن مدارس مدیر مدرســـه، معلم، حتی دانش آموزان و 
گاهی لازم را داشته باشند. سازمان آموزش وپرورش استثنایی مسئول این  اولیا آ
کار اســـت. آموزش هایـــی می دهـــد، معلمان رابطی را قـــرار می دهد تا به معلمان 
عادی آموزش دهند و کارهایی در جهت توانمندی آن مدرسه انجام می دهد.« 

  ما هم نتیجه ای مشابه کشورهای پیشرو
خواهیم گرفت؟

این طرح آموزش فراگیر که در بسیاری از کشورها درحال اجراست، قطعا موافقان 
و مخالفان خاص خودش را دارد. حالا ما با این مســـاله مواجه هســـتیم که این 
مساله در ایران تا چه حد می تواند ما را به فضای عدالت آموزشی نزدیک کند؟ 
شاید از جهتی عدالت را برای کودکان استثنایی فراهم کنیم تا از آموزش معمول 
و عادی و فضای شبه اجتماعی برخوردار شوند، اما به بهای آسیب های روانی و 
. از طرفی ناعدالتی در حق کودکان غیراستثنایی است.  فشارهای ذهنی بیشتر
اگر هم ادعا کنیم برای کودکان عادی فضایی شـــبه اجتماع فراهم می کنیم و به 
آنهـــا آموزش هایـــی برای ارتباط گیـــری بهتر با دانش آموزان متفـــاوت را می دهیم، 
باید به مســـاله فرهنگ جامعه و اختلالی که در فرآیند آموزشـــی رخ می دهد هم 
حساســـیت نشـــان دهیم. معلمان هم که از چند جهت دچار معضل شده و در 
گونی مواجه  فرآیند آموزشـــی، مدیریت کلاس و مدل ارتباطی با چالش های گونا
خواهند شد. اگر بخواهیم که از این طرح نتیجه مطلوب را بگیریم باید به مساله 
آماده ســـازی مـــدارس پذیـــرا بیشـــتر توجه کنیـــم و معلمان را با آمادگی بیشـــتری 
بـــه کلاس ها بفرســـتیم. نیک نـــژاد درباره بهبود وضع این طـــرح می گوید: »عوامل 
یشه های  یم که ر کارآمدی آموزش و کیفیت آموزشی پایین مان دار یادی برای نا ز
گسترده ای هم دارد اما اینکه دانش آموزان را ادغام کنیم و منتظر نتایج کوتاه مدت 
از آن باشیم، انتظار درستی نیست. اگر به طور نسبی زمینه ای را فراهم کنیم که این 
بچه ها بتوانند حضور داشـــته باشـــند و در آموزش هم به طور نسبی موفق باشند، 
در آینده  این بچه ها و بچه های دیگر موثر خواهد بود.« این کارشـــناس آموزشـــی 
پیرامون کارهایی که باید انجام شـــود این طور ادامه داد: »اگر روزی قانونی برای 
ادغام این دانش آموزان در مدارس عادی تصویب می شود معلمان استثنایی که 
آموزش ویژه دیده اند، در چند مدرسه به عنوان کمک آموزش حضور پیدا کرده و 
معلمان را کمک کنند. معلمان استثنایی می توانند هم درخصوص چالش های 
پیش رو و هم چالش هایی که در لحظه ممکن اســـت معلم عادی مواجه شـــده 
باشد آموزش هایی به کادر مدرسه بدهند.« با توجه به اینکه تعداد دانش آموزان 
اســـتثنایی درحال تحصیل ســـه هزار و 467نفر بوده و این تعداد چندان هم کم 
نیســـت، با توجه به موارد ذکرشـــده، بهتر اســـت تدبیری در رابطه با ادغام یا عدم 
ادغام این دانش آموزان با دانش آموزان عادی اندیشیده شود. البته این مساله را 
نمی توان تنها به کودکان استثنایی مبتلا به اوتیسم تقلیل داد و ما استثناهایی 
یم که استثنایی نیستند. برای جداسازی دانش آموزان نباید نگاه صفر و یکی  دار
داشت. حتی جداسازی دانش آموزان استثنایی به شکل مثبت یعنی نخبگان و 
تیزهوشان هم می تواند معضل آفرین باشد. چون همان ها هم به شکل کلی آموزش 
ما کمک می کنند و البته این تفکیک به ضرر خود آن بچه ها هم است وقتی شما 
این هـــا را جـــدا می کنید و به آنها می گویید تیزهوش تصور کاذبی برایشـــان ایجاد 
می شـــود کـــه بعدها در جامعه از همان تصور ضربـــه خواهند خورد. از این طرف 
هـــم بچه هـــای معمولی را از حضور بچه های درس خوان، نخبه و باهوش محروم 
می کنیم. از همین جهت هم در کشوری مانند ژاپن ما این جداسازی ها را نداریم. 
اما ادغام کودکان چه استثنایی مثبت و چه منفی، معضلاتی در برخواهد داشت 

که مفهوم عدالت را به چالش خواهد کشید.« 

تحصیل بیش از 3400 دانش آموز استثنایی کشور در مدارس عادی چه نتایجی در پی خواهد داشت؟

ادغام دانش آموزان استثنایی
سود یا زیان؟

فاطمه بریمانی ورندی
خبرنگار گروه نقد روز
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یاد پـــارس می کنـــد، گاز نمی گیرد.« ایـــن ضرب المثل حکایت  »ســـگی کـــه ز
یر  ز نخســـت و  ، نتانیاهـــو بنیامیـــن  یک دهـــه ای  از  بیـــش  لفاظی هـــای 
یم صهیونیستی علیه ایران است. او روز جمعه در سخنرانی اش در مجمع  رژ
ی علیه ایران داشت و مثل همیشه  عمومی سازمان ملل، یک سخنرانی تکرار
از مقابله با تهدید ایران ســـخن به میان آورد. به نظر می رســـد امســـال نتانیاهو 
چندان امیدی به همراهی غرب ندارد که بیش از تمرکز بر غرب، به صورت ویژه 
ی روابط با کشورهای عربی و به ویژه عربستان سعودی سخن  درباره عادی ساز
گفته اســـت. نتانیاهو در بخشـــی از لفاظی خود در ســـالن نسبتا خالی، برای 
پذیر  بازداشتن ایران از دستیابی به سلاح هسته ای »یک تهدید جدی و باور
ی دانســـت. حجم این لفاظی ها به نحوی بود  هســـته ای« علیه تهران را ضرور
یم موقت صهیونیســـتی، متنی را منتشـــر  کـــه بلافاصلـــه دفتر نخســـت وزیر رژ
کرد و در آن ادعا کرد نتانیاهو هنگام خواندن متن ســـخنرانی اش به اشـــتباه 
کلمات را قرائت کرده و اینکه گفته ایران را باید »به یک حمله هسته ای واقعی 
تهدید« کرد، در واقع منظورش »تهدید واقعی نظامی« بوده است، نه هسته ای. 
آنچه نتانیاهو در مجمع عمومی ســـازمان ملل گفته، در واقع تکرار ســـخنانی  
اســـت که چند ســـال پیش »شلدون ادلســـتون« یکی از حامیان مالی اصلی 
ک اوباما رئیس جمهور وقت آمریکا پیشنهاد کرد.  ترامپ در سال 2013، به بارا
کرات هسته ای را با ایران کنار بگذارد و در عوض یک  او گفته بود آمریکا مذا
بمـــب اتمـــی در کویـــر ایران رهـــا کند. در صورتی هم که ایران دســـت از برنامه 
هسته ای اش نکشید، این دفعه باید جهت شلیک بمب هسته ای را به سمت 
تهران، شـــهری با بیش از 9 میلیون جمعیت چرخاند. بعدها نتانیاهو نیز در 
یم، تلویحا ایران را  دیدار از تاسیســـات هســـته ای ساخت ســـلاح هسته ای رژ
یم اما  بـــه حمله هســـته ای تهدید کرده بـــود. تهدیدات اخیر نخســـت وزیر رژ

حکایت از نکاتی دارند:
1. تهدید هسته ای ایران، اعتراف به از بین رفتن کامل بازدارندگی های ماقبل 
هسته ای در برابر تهران است. با این حال نسبت به کارایی این بازدارندگی نیز 
تردیدهایی وجود دارد. بازدارندگی هسته ای در جلوگیری از حمله هسته ای 
به یک کشـــور دارای جنگ افزار هســـته ای به کار می آید و نه برای جلوگیری از 

دستیابی کشورهای دیگر به این سلاح ها. 
2. حرف های نتانیاهو نوعی حیله گری برای ایجاد ایران هراسی در غرب است. 
غرب با وقوع جنگ اوکراین حساسیت پیشین را نسبت به غرب آسیا و ایران 
پا نیســـت و  یت ارو ندارد. به لحاظ اولویت ها نیز دیگر موضوع هســـته ای فور

آنها خواهان توقف کمک های تسلیحاتی ادعایی ایران به روسیه هستند. 
یم، تردیدهایی  3. اخیرا و به دنبال تســـلط راســـت گرایان افراطی بر دولت رژ
یم به وجود آمده اســـت. در غرب  در غرب نســـبت به امکانات هســـته ای رژ
ایـــن نگرانی وجود دارد که تســـلیحات هســـته ای زمانـــی تحت تاثیر بن گویر و 
یم قرار گیرند. نتانیاهو با برافروختن لزوم مقابله  اسموتریچ رهبران افراط گرای رژ
هسته ای با ایران به نوعی در پی ترمیم مشروعیت دچار فرسایش سلاح های 

یم در چشمان غرب است.  هسته ای رژ

پاسخباموشکاسرائیلزن
تهدیدات لفظی صهیونیست ها به ویژه نتانیاهو در تهران چندان جدی گرفته 
نمی شود اما این تهدیدات بدون پاسخ هم نمی ماند. حسین امیرعبداللهیان 
وزیر امور  خارجه ضمن اشـــاره به »بحران های چندلایه« سرزمین های اشغالی 
یم جعلی اسرائیل« را در اندازه همین »تهدید زبانی« خوانده  »توان نتانیاهو و رژ
و گفته که صهیونیست ها »اگر قادر به انجام کاری بودند از این ادبیات و روش 

استفاده نمی کردند.« 
جدی نگرفتن لفاظی های نتانیاهو محدود به ایران نیست و در سرزمین های 
اشغالی نیز کسی او و تهدیداتش علیه تهران را خیلی جدی نمی گیرد. زمستان 
یم صهیونیســـتی برای حملـــه به ایران  ســـال گذشـــته کـــه نتانیاهو از آمادگی رژ
یم صهیونیستی تهدیدهای او  ســـخن گفت، یائیر لاپید، نخست وزیر سابق رژ
را بلوف عنوان کرد و هشدار داد »دروغ هایی که بنیامین نتانیاهو درباره آمادگی 

یم صهیونیستی برای حمله به ایران می گوید« را »برملا« خواهد کرد.  رژ
برخلاف مقامات صهیونیســـتی که علاقه مند به لفاظی علیه ایران هســـتند، 
مقامات ایرانی ســـعی می کنند روی زمین تبعات تهدید ایران را پاســـخ دهند. 
، سردار رضا طلایی نیک،  کمتر از 48 ساعت پس از تهدیدات لفظی نتانیاهو
ســـخنگوی وزارت دفـــاع از موشـــک های »حاج قاســـم« گفت در ایـــران به آنها 
کـــه نقطه هدف آنـــان در وهله اول  »موشـــک های اســـرائیل زن« می گوینـــد؛ چرا
»ســـرزمین های اشـــغالی« اســـت. او در یادواره شهدای شهرستان کبودرآهنگ 
در همدان دلیل ســـاخت این نوع موشـــک را تناســـب »سیســـتم تســـلیحاتی« 
بـــا »تهدیدهـــا« خوانـــده اســـت: »جایی که بعضـــی وقت ها اراجیـــف می بافد 
یم صهیونیســـتی اســـت؛ لـــذا رســـما هم اعـــلام می کنیم که ما موشـــک های  رژ

یم.« اسرائیل زن در اختیار دار

تجمیعدستاوردهایایراندردورهنتانیاهو
، نتانیاهو همواره در قدرت  به جز یک وقفه یک سال و نیمه از سال 2009 تا به امروز
، ایران را بزرگ ترین  حضور داشته است. پیش از به قدرت رسیدن او نیز تل آویو
دشمن خود می خواند و سیاست خارجی اش را نیز حول تهدیدات ایران متمرکز 
یم صهیونیستی  کرده بود. این سیاست ها از سال 2006 منجر به چند نبرد بین رژ
و مقاومت اسلامی در لبنان و فلسطین شده است: نخستین آن جنگ 33 روزه 
با حزب الله لبنان در سال 2006 و درگیری های نظامی با حماس و جهاد اسلامی 
فلسطین بوده است. در دو دهه گذشته، تل آویو در هیچ یک از این جنگ ها 
پیروز میدان نبوده است؛ جنگ هایی که طرف مقابل از موشک ها و راکت های 
اســـتفاده می کرد که با »لوله های فاضلاب« ســـاخته  شـــده اند. این توانمندی 
گروه های مقاومت قابل قیاس با توانمندی نظامی ایران نیست. اگر در سال های 
، بزرگ ترین تهدید ایران برای رژیم صهیونیستی  ابتدایی نخست وزیری نتانیاهو
موشک های بالستیک با دقت فزاینده با برد تا 2000 کیلومتر بوده است، اکنون 
یت های انتحاری و شناسایی را  انواع پهپادها با قابلیت حملات هوایی، مامور
نیز باید به آنها اضافه کرد، پهپادهایی که معلوم نیست به جز تهران در زرادخانه 
یه، در همین  کدام گروه مقاومت انبار شده است. تهران جدا از استقرار در سور
بازه زمانی حضور نتانیاهو در قدرت آموزش ویژه ای نیز به نیروهای محور مقاومت 
داده است و در کنار آن در حوزه سایبری نیز پیشرفت های قابل توجهی داشته 
، اوج پیشرفت های ایران در حوزه های هسته ای، نظامی  است. به عبارت ساده تر
و منطقه ای در برهه زمانی ای رقم خورده که نتانیاهو در سرزمین های اشغالی 

قدرت را در دست داشته است. 
جـــدا از توانمندی هـــای نظامـــی ایـــران که هر کشـــوری را پیـــش از تقابل به فکر 
تبعات آن می اندازد، صهیونیست ها دیگر حمایت سابق غرب را پشت سر خود 
، کشورهای غربی به راهکارهای غیرنظامی  احساس نمی کنند. برخلاف نتانیاهو
در مواجهه با ایران فکر می کنند و از این روست که نخست وزیر رژیم صهیونیستی 
در تلاش برای عادی ســـازی روابط با کشـــورهای عربی برای نجات پیدا کردن 
از تنگناهایی است که با آن دست به گریبان است. آنها بیش از هر کشوری، 
تلاش می کنند روابط شـــان را با عربستان ســـعودی به سمت عادی سازی سوق 
یاض بهبود پیدا کند، سایر  دهند. صهیونیست ها معتقدند اگر روابط شان با ر

کشورها نیز به این عادی سازی تن خواهند داد. 

قویترینایراندربرابرضعیفترینرژیم
به همان میزان که ایران در دو دهه اخیر پیشرفت داشته است، رژیم صهیونیستی 
روندی نزولی را طی کرده است. جدا از شکست های پی در پی در منطقه، تل آویو 
با ماجراجویی وارد جنگ 11 روزه با حماس شـــد تا با ســـقوط دولت و یک دوره 
بی ثباتی سیاسی ناشی از انتخابات های متوالی مواجه شود. پایان این بی ثباتی 
سیاســـی، روی کار آمدن یک دولت راســـت افراطی در سرزمین های اشغالی و 
پیگیری برای تصویب قوانینی بود که منجر به اعتراضات متوالی و پی در پی در 
تل آویو شد. این اعتراضات از کف خیابان به ارتش صهیونیستی نیز توسعه 
پیدا کرد و بسیاری از نیروهای ذخیره ارتش صهیونیستی 
از ادامـــه خدمـــت انصراف 
دادنـــد.  تنهـــا در یـــک 
فقـــره و 

در بازه یک هفته ای،1۵0 افسر شاغل در بخش پزشکی ارتش رژیم صهیونیستی 
و 20 خلبـــان نیـــروی هوایـــی  خدمـــت در ارتـــش را تعلیـــق کردنـــد. بایـــد به این 
بحران ها که منجر به تنش بین جامعه صهیونیستی شده است، عملیات های 
فلســـطینی ها را نیز اضافه کرد. در چند ســـال اخیر ســـرزمین های 1948 و کرانه 
باختری، تبدیل به محور اصلی مقاومت علیه صهیونیســـت ها شـــده اســـت. 
آن طور که رســـانه ها نوشـــته اند قاچاق اســـلحه در کرانه باختری تجارتی پرسود 
شـــده اســـت؛ چرا که فلســـطینی ها از آن برای مقابله با دشـــمن صهیونیســـتی 
استفاده می کنند. مقاومت در این مناطق باعث شده تا صهیونیست ها پس 
از هر عملیات، آماده پاسخ طرف مقابل باشند. مجموعه بحران های داخلی و 
یم  همچنین عملیات های فلسطینیان در داخل و فشار مقاومت در خارج، رژ
را در وضعیت نابسامانی قرار داده است؛ وضعیتی که در طول چند دهه عمر 

یم موقت، بی سابقه بوده است. این رژ

فرقعادیسازیسعودیبادیگراعراب؟
یم صهیونیســـتی در قالب توافق های رسمی یا دیدارهای دوجانبه دست به  رژ
عادی ســـازی روابط خود با کشـــورهای عربی زده اســـت. عادی سازی روابط با 
امارات و بحرین از طریق پیمان صلح موســـوم به ابراهیم صورت گرفت که به 
دنبال آن، مراکش و سودان نیز به این پیمان پیوستند. پس از آن صهیونیست ها 
مدعی بودند دیدارهایی با ســـران اســـلامی و عربی داشته اند. در یک مورد الی 
یم تلاش کرد با آشکار ساختن دیدار خود با نجلا منقوش،  کوهن، وزیرخارجه رژ
وزیرخارجه دولت وفاق ملی لیبی، روند عادی سازی را که دچار رکود شده بود از 
این وضعیت خارج کند؛ با این حال لیبی بلافاصله شاهد اعتراضاتی شد که 
نقطه آغازش شامگاه آشکارسازی دیدار بود. منقوش برکنار شد و نخست وزیر 

نیز در معرض برکناری قرار گرفت. 
در سال های اخیر روند عادی سازی با کشورهایی صورت گرفته که نقشی مرکزی 
در جهان اســـلام و عرب نداشـــته اند. در جهان اســـلام کشورهای ایران، ترکیه، 
کستان نیز  عربستان سعودی و مصر در دسته رهبری می گنجند. اندونزی و پا
به دلیل جمعیت بالا و برخی ویژگی ها مانند اقتصاد )اندونزی( و برخورداری 

کستان( حائز اهمیتند.  از سلاح هسته ای )پا
از این میان ترکیه مدت هاست با رژیم دارای ارتباط است و پس از مدتی تنش در 
روابط سیاسی، در این حوزه روابط خود را با صهیونیست ها ارتقا داده است. مصر 
نیز روابطی چهار دهه ای با رژیم دارد اما روابط دو کشور در حوزه سیاسی اندک 
بوده و تنها به روابط امنیتی منحصر مانده است. ایران و عربستان برای مدت ها 
دو کشوری بودند که با تل آویو مخالفت کامل داشته اند. با این وجود عربستان در 
طرح صلح عربی خود در سال 2001 پذیرفت اگر در سرزمین های 196۷ دولتی 
فلسطینی به پایتختی قدس تشکیل شود، رژیم را در محدوده مرزهای 1948 به 
رسمیت بشناسد. سعودی ها در سال های اخیر با اعلام مواضعی درخصوص 

احتمال ایجاد رابطه با صهیونیست ها، از موضع 2001 خود فراتر رفته اند. 
کستان را نیز به نوعی وارد جرگه  در همین حال آمریکا تلاش کرده اندونزی و پا
عادی سازی کند؛ اقدامی که با واکنش توده های دو ملت و همچنین عناصر 
محکم موجود در ساختارهای دولتی این دو کشور مواجه شده است. در جریان 
تحولات جام جهانی زیر 20 سال که قرار بود در اندونزی برگزار شود، دولت این 
کشور تمایلی به میزبانی از تیم صهیونیستی نداشت و همزمان دو تیم اندونزی 
و عراق خواهان هم گروه نشدن با این تیم شده بودند؛ تحولی که باعث سلب 

میزبانی این مسابقات از اندونزی شد. 
بررســـی دو دســـته کشـــورهای دارای رهبری یا حائز اهمیت در جهان نشـــان 
می دهد در سطح متفاوتی از 6 کشور موجود، ۵ کشور دارای روابط و ارتباطاتی 
یم ضمن کشاندن و توسعه رابطه  یمند. عادی سازی روابط عربستان با رژ با رژ
کستان را با  صهیونیست ها با رهبران جهان اسلام، می تواند رابطه اندونزی و پا
یم تسهیل کند؛ خطری که در رابطه کشورهای بحرین و امارات وجود نداشته  رژ

و آنها فاقد ویژگی های رهبری بودند. 
در سطحی فروتر از جهان اسلام، در جهان عرب نیز کشورهایی که تاکنون با رژیم 
دست به عادی سازی زده اند فاقد ویژگی های رهبری هستند. در اینجا هرچند 
جهان عرب بخشی از جهان اسلام است، برخلاف دیگر مناطق مسلمان نشین 
یم را تشکیل می دهد.  در شرق و جنوب آسیا و آسیای میانه، محیط پیرامونی رژ
یه مدعی  ، عراق و ســـور ، الجزایر در جهـــان عـــرب کشـــورهای عربســـتان، مصر
یافت کمک  رهبری اند. مصر پرجمعیت به دلیل اقتصاد فشل خود و برای در
بیشتر از آمریکا و اعراب حاشیه جنوبی خلیج فارس به کشوری زبون تبدیل 
ک دفاعی  شـــده اســـت. الجزایر نیز در سایه تحولات موسوم به بهار عربی به لا
فرورفت و بعدها به صحنه اعتراضات خیابانی تبدیل شد. الجزایر در سال های 
اخیر با پیگیری و برنامه ریزی مقابله با غرب در شمال و غرب آفریقا و به ویژه 
فرانسه که در شورش های اخیر در غرب آفریقا مشهود است، اندکی موضع خود 
یه اما دو کشور جنگ زده اند  در جهان عرب را تقویت کرده است. عراق و سور
کان با ابعاد رهبری فاصله دارند. از  که با وجود تلاش برای انباشت قدرت کما
یاض تنها قدرت عربی موجود است که از التهابات داخلی برکنار بوده  این رو ر
و همچنان از ثروتی عظیم بهره می برد؛ هرچند جنگ با یمن ضرباتی به ثروت و 

حیثیت سعودی ها وارد آورده است. 
بر همین اســـاس، عادی ســـازی روابط با عربســـتان که تنها کشـــور در 
دسته رهبران جهان عرب است -برخلاف جهان اسلام که عربستان 
دست کم دو کشور ایران و ترکیه را در کنار خود دارد- می تواند اثراتی 
عمیق در جهان عرب داشته باشد. با عادی سازی روابط سعودی ها 
یم از یک سو دولت های دنباله رو عربستان به این جرگه پیوسته و  با رژ
از سوی دیگر چنین اقدامی برایشان کم هزینه تر خواهد گشت. به عبارتی 
دیگر رژیم با عادی سازی روابط با عربستان، با دو کشور -عربستان و ترکیه- 
از سه کشور داعیه دار رهبری در جهان اسلام رابطه داشته و می تواند رابطه 
کستان- را تسهیل  خود با دو کشور حائز اهمیت جهان اسلام -اندونزی و پا
یم است، صهیونیست ها با  کند. به لحاظ جهان عرب که محیط پیرامونی رژ
تنها رهبر جهان عرب عادی سازی کرده و سپس شاهد پیوستن پیروان سعودی 
به این روند خواهند بود؛ همچنانکه این اقدام هزینه عادی ســـازی روابط را با 

هرکشور عرب دیگری کاهش خواهد داد. 
یم در کنار دو قدرت -سعودی و ترکیه- از سه قدرت  به لحاظ منطقه ای نیز رژ
منطقه ای قرار گرفته و با محورها و ســـاختارهای تحت رهبری آنها وارد تعامل 
خواهد گشـــت. رابطه با ترکیه به معنای مدیریت رابطه با اخوان المســـلمین و 
ارتباط با سازمان کشورهای ترک زبان خواهد بود، سازمانی که اعضای آن جزئی 
از جهان اسلامند. رابطه با عربستان نیز به معنای بهبود رابطه با اتحادیه عرب 

و شورای همکاری خلیج فارس است. 
یم قرار می دهد که در رابطه با زنجیره  رابطه با ســـعودی مواهبی را در اختیار رژ

دولت های عربی امارات، بحرین، مراکش و سودان قابل دستیابی نبودند. 

آیارابطهباعربستانکافیاست؟
یـــم بـــا جامعه بین الملل با نمونه های مشـــابه متفاوت اســـت. اگر کره  رابطـــه رژ
شمالی منزوی است و این انزوا به دشواری زندگی مردم این کشور منجر شده 
و خطراتی برای نظام سیاســـی اش دارد، اما خطری موجودیتی برای این کشـــور 
نیســـت  حتی اگر بر فرض کره شـــمالی از بین برود با تشـــکیل یک کره متحد، 

ملت کره از بین نخواهد رفت. 
یم هرچند موجب دشواری زندگی شهروندان آن شده اما نکته اصلی  انزوای رژ
یم و آواره شـــدن  آنجاســـت کـــه احتمـــال دارد این خطرات نهایتـــا به نابودی رژ
یم  مجدد صهیونیست ها در سراسر جهان منجر شود. هدف و نیت اصلی رژ
یم اســـت. بهبود وضعیت دیپلماتیک  یـــکا نیـــز اثرگذاری بر موجودیت رژ و آمر
یم یا دســـتاوردهای اقتصادی هرچند اهدافی فرعی به حســـاب می آیند اما  رژ
یم در  در ترتیبات موجود در راستای حفظ موجودیت به کار گرفته می شوند. رژ
ارتبـــاط بـــا غـــرب و اتصال اقتصادی و نظامی بـــا آن از انزوای منطقه ای اثر پذیر 
نیست. این مساله نشان می دهد چنین اهدافی، هدف اصلی پیمان ابراهیم 

و روند عادی سازی نیستند. 
یم  یم تلاش دارند با عادی ســـازی، امکانی برای حفظ موجودیت رژ آمریکا و رژ

بیابند. 

عادیسازیچگونهبرموجودیترژیماثرگذاراست؟
1. آمریکا قصد دارد مداخلات خود در منطقه را- که طی دهه های گذشته در 
سطح عملیاتی قرار داشته- کاهش دهد. از این رو واشنگتن درصدد کاستن 
از اثرات خلأ حضور خود و پر کردن آن توســـط متحدانش اســـت. این مســـاله 
یم اهمیت دارد. واشـــنگتن قصـــد دارد از رهگذر فرآیند  به طـــور ویژه ای برای رژ
عادی ســـازی و واکنش هـــای شـــدید و عملـــی محـــور مقاومت نســـبت به آن، 
یت یا  جبهه ای منطقه ای علیه این محور با حضور تمام متحدان خود یا محور
یم ایجاد کند. این محور ضمن مقابله با گسترش محور مقاومت  صرفا حضور رژ

یم نیز کمک می کند. به تداوم موجودیت رژ
2. کشـــورهای حاشـــیه جنوبی خلیج فارس میزبان میلیون ها نفر مهاجرند که 
برای کار به این کشورها وارد شده اند. عربستان سعودی خود به تنهایی میزبان 
کســـتان، بنگلادش و مصر اســـت.  13 میلیـــون خارجـــی از کشـــورهای هند، پا
تنها تعداد یمنی ها در این کشور به 2.۵ میلیون نفر می رسد. این نگرانی وجود 
یم قصد داشـــته باشـــد در اولویت بندی، جمعیت های فلســـطینی  دارد که رژ
کن در ســـرزمین های اشـــغالی را به این بهانه روانه کشـــورهای خارج فارس  ســـا
یم و اولین  یم دیوید بن گورین موسس رژ سازد. راست گرایان حاضر در دولت رژ
نخست وزیر آن را به کم کاری در اخراج تمام فلسطینی ها از سرزمین های 1948 
متهم می کنند. تعداد آنها امروزه به 1.8 تا 2 میلیون نفر رسیده که تقریبا یک چهارم 

یم می شود. تا یک پنجم جمعیت 9 میلیون نفری رژ
یم حضور  صهیونیســـت ها درکنار این فلســـطینیان که داخل مرزهای رسمی رژ
دارنـــد، بـــا 3 میلیـــون فلســـطینی در کرانه باختری و 2 میلیـــون دیگر در نوار غزه 
مواجهند. صهیونیست ها به ترتیب اولویت خواهان اخراج فلسطینیان 1948، 
کرانه باختری و سپس نوار غزه هستند. تا پیش از این صهیونیست ها از اقدام 
نظامی برای اخراج فلسطینی ها استفاده می کردند. بااین حال تمام این اهداف به 
شکست انجامیده است و راهکار نظامی برای آواره سازی دیگر جوابگو نیست.

روندعادیسازیبرخطراصلیچهتاثیریدارد؟
یم با عربستان به سرعت عادی شود و دولت های  در فضایی فرضی اگر روابط رژ
دیگری به این روند بپیوندند و همزمان محوری علیه ایران تشـــکیل دهند، آیا 

یم می شوند؟ این تحولات منجر به تداوم موجودیت رژ
از بخش های قبل مشخص شد روند عادی سازی به خودی خود دارای اهمیت 
یم قرار نداشـــته اند  نیســـت، زیرا کشـــورهای حاضر در آن، در صف مقابله با رژ
تـــا در توافـــق بـــا آنها خیال صهیونیســـت ها از جنگ راحت شـــود؛ هدف مهار 
یخ معاصر نشان  ایران و آواره سازی مردم فلسطین در شکلی جدید است. تار
می دهد فلسطینی ها بدون حمایت ایران و پشتیبانی جدی اعراب در مقابل 
یـــم صف آرایی داشـــته اند و با وقوع انقلاب اســـلامی، محـــوری برای مبارزه با  رژ
صهیونیســـت ها در منطقه تشـــکیل شده اســـت. این محور در دهه 2010 تقریبا 
به طورکامل با غرب، اعراب و ترکیه در جنگ بود و درنهایت به پیروزی رسید. 
با این نتیجه تصور پیروزی یک محور تضعیف شده از دشمنان دربرابر محور 

مقاومت تقویت شده بسیار بعید است.

موانععادیسازیباعربستان
کسیوس آمریکا، 2۷ مسئول سابق و کارشناس در زمینه هسته ای و  1. به گزارش آ
امور خاورمیانه از احزاب دموکرات و جمهوریخواه آمریکا در نامه ای به جو بایدن، 
ک عربستان  رئیس جمهور این کشور اعلام کرده اند: »غنی سازی اورانیوم در خا
یاض را در آستانه دستیابی به سلاح هسته ای قرار دهد. این واقعیتی  می تواند ر

است که باید مسئولان سیاسی آمریکا مانع آن شوند.«
عربســـتان برای عادی ســـازی ســـه درخواست داشته اســـت؛ تضمین امنیت 
یافت فناوری غنی سازی هسته ای و  عربستان توسط آمریکا به طور رسمی، در
ســـوم فروش تســـلیحات پیشرفته، مانند جنگنده های اف-3۵ که فروش آن به 
یم نیز  اعراب ممنوع اســـت. درکنار بروز مخالفت هایی در آمریکا، در داخل رژ
یســـیون مخالف ارائه امتیاز هسته ای به صهیونیست ها  بســـیاری ازجمله اپوز

هستند.
یم اعلام کـــرده درصورت ارائه امتیاز به  ، وزیـــر امنیت ملی رژ 2. ایتمـــار بن گویـــر
عربستان برای عادی سازی، جریان متبوع وی از دولت خارج خواهد شد. این 
تهدید درصورت وقوع وضعیت رژیم را که از اواخر 2018 با انحلال پیاپی دولت ها 

مواجه بوده، بار دیگر در بی ثباتی سیاسی غرق خواهد ساخت.
3. عادی سازی رابطه با عربستان یک هدیه بزرگ به دولت و شخص نتانیاهو 
خواهـــد بـــود آن هـــم درحالی کـــه آنها روابط متشـــنجی با دولـــت دموکرات ها در 
واشنگتن دارند. از همین رو دموکرات ها قصد ندارند چنین امتیازی را به راحتی 
در اختیار نتانیاهو قرار دهند، مگر آنکه مســـیرش را اصلاح کند. آمریکا برای 
تسهیل عادی سازی و البته ضربه به دولت راست گرای رژیم عادی سازی را منوط 
به ارائه امتیازی به فلسطینیان کرده است. اگر نتانیاهو این موضوع را بپذیرد با 
خطر شورش راست گرایان افراطی دولت و سقوط کابینه به شکل فوری روبه رو 
خواهد شد. اگر هم وی از ارائه امتیاز خودداری کند در میان مدت با فشارهای 
فزاینده خارجی )آمریکا( و داخلی )اپوزیسیون( برای ارائه آن و تکمیل فرآیند مهم 
عادی سازی، مواجه می شود که می تواند دولت را منزوی تر یا حتی ساقط سازد.

4. وضعیت دشـــوار داخلی نسبت فلسطینان و کشتارشان مانند هجوم های 
ماه های اخیر به کرانه باختری و به طور ویژه جنین می تواند فشـــاری ســـنگین 

دربرابر کشورهای حاضر در روند عادی سازی ایجاد کند.

نتانیاهو  که همچنان درگیر اعتراضات داخلی است ناخواسته اعتراف کرد ایران دربرابر آنها به بازدارندگی کامل رسیده 

نقاشی ۲۰۲۳
سیدمهدیطالبی

خبرنگارگروهبینالملل
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لیـــگ برتـــر بـــاز هم بـــه بهانـــه ای نپذیرفتی تعطیل شـــد تا انتظار یـــک رقابت 
فرسایشـــی در آخرین هفته های لیگ برتر را بکشـــیم. سازمان لیگ در آخرین 
اطلاعیـــه خود نوشـــته اســـت: »نظر به دســـتور صـــادره از فدراســـیون فوتبال و 
کمیته تیم های ملی با موضوع فشردگی و تداخل برنامه مسابقات نمایندگان 
کشـــورمان و ســـایر تیم های دارای سهمیه در تیم ملی امید در لیگ قهرمانان 
، به این وسیله اعلام می گردد کلیه مسابقات هفته  آسیا و رقابت های هانگژو
یخ ۴ و ۵ مهرماه برگزار شـــود، تا زمان حضور  ششـــم لیگ برتر که قرار بود در تار
تیم ملی در رقابت های مورد نظر معلق می گردد. بدیهی است برنامه مسابقات 

متعاقبا اعلام خواهد شد.«
ایـــن یعنـــی تیم ملی بر لیگ ارجحیت دارد و این نقض اصول حرفه ای فوتبال 
اســـت. احتمالا مســـئولان فوتبال ایران نمی دانند که تیم ملی قدرتمند حاصل 
لیگی پویا اســـت. وقتی ســـهیل مهدی در اظهاراتش در برنامه زنده تلویزیونی 
کی را روی دست  به وضوح می گوید خط قرمزشـــان تیم ملی اســـت یعنی آب پا
همه باشگاه ها می ریزد. البته نمی توان به آنها خرده گرفت. وقتی سازمان لیگ 
که باید نهادی مســـتقل باشـــد، زیرمجموعه فدراســـیون فوتبال است، طبیعی 
اســـت که به جای حمایت از باشـــگاه های شـــاغل در لیگ، طرف تیم ملی را 

بگیرد و آن را در اولویت قرار دهد. 

 چرا لیگ ما پویا نیست؟
آیا می دانید پویا یعنی چه؟ پویا یعنی دارای استعداد یا توان دگرگونی در جهت 
برتری و پیشـــرفت. پس اگر می خواهیم لیگی پویا داشـــته باشـــیم با تعطیلات 
مکرر نمی توانیم. وقتی نتوانیم لیگی پویا برگزار کنیم پس در جهت پیشـــرفت 
حرکت نمی کنیم. آقای مهدی که از تیم ملی به عنوان خط قرمز سازمان لیگ 
نام می برد حتما می داند که تیم ملی موفق، در نتیجه لیگی پویا شکل می گیرد. 
بدون شک لیگی فرسایشی نمی تواند به تیم ملی کمک کند. اصل موفقیت در 
ورزش جهان و حتی فوتبال را بدنسازی می زند که این مهم در راستای تعطیلات 

مکرر به نابودی کشیده می شود. 
به ژاپن نگاه کنید. لیگی معتبر و پویا ساخت که اتفاقا کشوری مثل عربستان 
یکنان مطرح را برای  از آنها الگو برداری کرده اســـت. آنها برای آن که بتوانند باز
حضور در لیگ شان راضی نگه دارند مجبور به رعایت اصول حرفه ای شدند 

و الگو برداری کردند. وقتی همه بازی می کنند، لیگ ما به چه دلیل تعطیل 
شـــده؟ بـــه خاطـــر اصرار کمیته ملـــی المپیک و فدراســـیون فوتبال بدون 

صلاحدید باشگاه ها و به خاطر لیگ قهرمانان آسیا و تیم ملی امید! 
مگر دیگر تیم ها در لیگ های مختلف آســـیایی مسابقات 
داخلـــی را تعطیـــل کردند یا مگر تیم ملی امید ندارند. النصر 

بعد از بازی با پرسپولیس، جمعه در لیگ عربستان با الاهلی 
بازی کرد و صدرنشین را شکست داد. آنها شنبه قبلش هم در 

لیگ بازی کرده بودند، یعنی در ۷ روز سه بار در لیگ و آسیا بازی کردند. مگر 
آنها تیم ملی ندارند؟ اتفاقا دارند و در این سال ها به خوبی هم تجهیز شده است. 
یکنان بزرگســـال مان را به تیم امید بدهیم. عربســـتان هم در  اصلا ما چرا باید باز

هانگـــژو تیـــم دارد، ولی لیگ این کشـــور به طور منظم برگزار می شـــود و با تیمی 
جوان در این مسابقات شرکت کرده. آنها قوانین عجیب وغریب ندارند و مانع 
برگزاری بازی ها نمی شوند، درحالی که لیگ ما به خاطر شرکت تیم ملی امید 
در رقابت هایی تعطیل اســـت که حتی اگر صاحب مدال شـــود نیز برای فیفا 
و AFCاهمیـــت خاصـــی ندارد. برای فدراســـیون، باشـــگاه ها و لیگ برتر هیچ 
اهمیتی ندارد، چون می توانســـت تیم جوانی به چین بفرســـتد تا لیگ بیشتر از 
این لطمه نخورد. اما انگار اصلا مهم نیست که لیگ برتر با سکته چهل یا پنجاه 
یکنان  روزه روبه رو شود. طبیعی است که چنین لیگ فرسایشی اجازه تزریق باز
مطرح به فوتبال ایران را نمی دهد. درحالی که ما با داشتن یک لیگ پویا می توانیم 

یکنان خارجی را برای حضور در لیگ مان راضی کنیم.  باز
طبیعی است سازمان لیگ وابسته به فدراسیون بگوید خط قرمزشان تیم ملی 
است؛ چراکه وقتی باشگاه هایی با زیرساخت ضعیف، منابع مالی محدود و 
منابع درآمدی ناکافی در اختیار دارند باید هم برای سرپوش گذاشتن به ضعف 
هایشان تیم ملی را در اولویت قرار دهند تا نتیجه و بازدهی منفی هر ساله شان 
را به گردن یک چیز بیندازند. آنها باید ضعف خود در باشـــگاه داری به عنوان 
سازمان لیگ را به نوعی برای افکار عمومی و رجال سیاسی و حتی وزارت ورزش 
توجیه کنند. از این رو تیمی از دل لیگ را گلچین کرده و در اردوها و کمپ ها 
تمرین داده، بدنسازی می کنند و برایشان بازی تدارکاتی می گذارند که سرپوشی 
بر ضعف هایشان باشد. پس بهترین کار این است که برای سرپوش گذاشتن بر 
همه ضعف های فوتبال، تیم ملی را در اولویت قرار دهند و همه چیز را فدای 
تیم ملی کنند تا جوابی قانع کننده برای لیگ سطح پایین شان داشته باشند. 
در حالی که اگر لیگی پویا داشـــته باشـــیم هم به نفع تیم های ملی اســـت و هم 
جذب اسپانسر راحت تر می شود و به درآمدزایی باشگاه ها کمک می کند. هر 
اسپانسری با هر سطح مالی و اجتماعی اگر بداند قرار است هر هفته برندش 
توسط یک تیم به معرض نمایش گذاشته شود و در تلویزیون پخش شود قطعا 
راغب به سرمایه گذاری خواهد شد اما وقتی نمی داند 
کدام مسابقه و چه زمانی قرار است برند او را تبلیغ 
کند و آیا اصلا آن مســـابقه برگزار می شـــود یا نه، 

چرا باید اصلا در فوتبال سرمایه گذاری کند؟

 نیم فصل عجیب ما
به گفته سهیل مهدی نیم فصل و زمان استراحت تیم های لیگ ایران قرار است 
همزمان با جام ملت های آسیا برگزار شود. جام ملت های آسیا 12 دی ماه آغاز 
خواهد شد. البته اگر در این میان، کادرفنی تیم ملی برنامه ای برای برپایی اردوی 
داخلی تا پیش از جام ملت ها نداشته باشد. از این رو قطعا لیگ بیست وسوم 
تا پیش از جام ملت های آســـیا به نیم فصل نمی رســـد. با این حال چند سالی 
است که سازمان لیگ به دلیل همین بی برنامگی ها، نیم فصل را در زمان های 
غیرواقعی برگزار می کند. شاید در ظاهر این مهم ایرادی نداشته باشد اما قطعا 
یـــک کار غیـــر حرفـــه ای و غیراصولی اســـت. نیم فصل زمانی اســـت که تقریبا 
نیمی از مسابقات به پایان رسیده و قرار است تیم ها از وضعیت خود در تقابل 
یابی کرده و با  یابی برسند. قرار است عیار فنی خود را ارز با همه حریفان به ارز
توجـــه بـــه آنالیزی که از تیم خود داشـــتند برای نیم فصل دوم برنامه ریزی کنند. 
یکن، جذب مربی، تامین زیرساخت و جبران کمبودها و امکانات،  جذب باز
همه از فعالیت های مهم نیم فصل اســـت که در نتیجه اتمام مســـابقات یک 
کتورهای  ید در کنار دیگر فا یابی اســـت. ایـــن را بگذار نیم فصـــل کامل قابل ارز
یکنان جدید و  حیاتی نیم فصل. نیم فصل زمان مناســـب بـــرای هماهنگی باز
یکنان قدیمی  یکنان جدید با باز قدیم است. زمان درست برای هماهنگی باز
که باید به صورت علمی در دو هفته صورت گیرد. حالا اگر زمان استراحت یا 
یکنان در کوران مســـابقات به  یخ دیگری موکول شـــود باز همان نیم فصل به تار
اســـتراحت می روند. حالا فکر کنید وقتی که زمان نقل و انتقالات زمســـتانی با 
یکنانی که قرار است  نیم فصل یکی نباشـــد چه اتفاقی رخ می دهد. شـــما با باز
در نیم فصل از لیســـت خارج شـــوند به اســـتراحت رفتید و فرصت دو هفته ای 
ید چون قرار است یک ماه بعد که نقل  یکنان جدید را هم ندار هماهنگی با باز
یکن جدید بگیرید!  و انتقالات زمستانی در میانه مسابقات شروع می شود باز
یکنانی که برنامه ای برایشـــان نداشـــتید به استراحت رفتید و با  در نتیجه با باز
بازیکنی که قرار است جذب تیمت شود، فقط به دلیل برنامه ریزی غلط سازمان 

لیگ از چند هفته بعد وارد مسابقات می شوید. 
آقایان قطعا می دانند نیم فصل برای تقویت تیم هاست و با این جابه جایی ها 
معنـــا و مفهـــوم خـــود را از دســـت می دهد. اما اگر این طـــور نبوده و 
هـــدف و برنامـــه ای پشـــت تعطیلات نیم فصل نیســـت چه 
لزومی به اجرای آن است. تیم ها می توانند هر وقت خواستند 
یکن بگیرند  استراحت کنند، هر زمان دوست داشتند باز
و تیـــم خـــود را تقویت کنند چون برنامه ای برای هدفمند و 
پویا کردن لیگ وجود ندارد. حالا فکر کنید در این نیم فصل 
من درآوردی آقایان، تیم ملی هم بازی دارد و این بازیکنان 
در آن مقطع که قرار است به تعطیلات بروند به تیم ملی 
می روند و آنها که در لیگ هستند بدون هیچ هدفی در 

خانه می نشینند تا تعطیلات تمام شود. 
کار ســـختی نیســـت، کافی اســـت دلایل برگزاری مراحل 
مختلـــف یـــک لیگ را بدانید، آن وقت اســـت که به اهمیت 
نظـــم در لیـــگ پی می برید. ایـــن کاری که برای تیم ملی انجام 
می دهید و به قولی خط قرمزتان اســـت، به واقع لطف نیســـت 

بلکه خیانت به تیم ملی است . 

سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال علیه لیگ برتر

 لطف یا خیانت؟ 
این شرایط به سود فوتبال نیست 

بازدید مجدد وزیر ورزش از زمین آزادی

 تکاپو برای جلوگیری از 
تکرار مجدد

زمین ورزشـــگاه آزادی در جریان دیدار پرســـپولیس برابر النصر در هفته 
نخست مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا اصلا شرایط خوبی نداشت 
و همین موضوع ســـبب شـــد تا انتقادات زیادی از مســـئولان ورزشگاه، 
شرکت توسعه و تجهیز و همچنین وزارت ورزش انجام شود. در شرایطی 
که از مدت ها قبل مشخص بود که قرار است این ورزشگاه میزبان این 
تورنمنت مهم باشـــد اما در کمال تعجب اتفاقاتی در روز مســـابقه رقم 
خورد که اصلا در شأن ورزش و فوتبال ما نیست. حالا پس از این بازی 
و در فاصله حدود یک هفته باقی مانده تا هفته دوم لیگ قهرمانان آسیا 
کیومرث هاشمی، وزیر ورزش دیروز برای چندمین بار از این زمین بازدید 
کرد.  پایگاه خبری وزارت ورزش در این مورد نوشت: »در پی دستور ویژه 
وزیر ورزش و جوانان برای رســـیدگی به وضعیت چمن ورزشـــگاه آزادی 
، کیومرث هاشمی پیش از ظهر  و اقدامات انجام شده در روزهای اخیر
یکشنبه از آخرین روند ترمیم چمن استادیوم این مجموعه بازدید کرد و 
دستورات لازم را برای انجام هرچه سریع تر رسیدگی به آن تا پیش از دیدار 

نماینده ایران در هفته دوم لیگ قهرمانان صادر کرد. «

مربی پرسپولیس برای نشان دادن مخالفتش 
در روز اول باهویی را به تمرین راه نداد؟

 پیام منفی یحیی 
به خرید درویش

پرســـپولیس در تابســـتان زمان زیادی را صرف جذب مهاجم خارجی 
کـــرد و درنهایت مدیریت این باشـــگاه بـــا رد کردن گزینه های مختلف 
مدنظـــر کادرفنـــی به بهانه های مختلف از جمله مالی، تصمیم گرفت 
نبیل باهویی را در روز آخر تکمیل لیست آسیایی اش جذب کند. اما 
با حضور  باهویی در ایران به یکباره از ســـوی باشـــگاه  اعلام شـــد که این 
بازیکن دچار سرماخوردگی  شده و باید  استراحت کند. این استراحت  
روز گذشته به پایان رسید و باهویی در باشگاه  دیده شد. البته مسئولان 
این باشـــگاه مدعی هســـتند که قرارداد با این بازیکن از قبل امضا شده 
بود و او فقط برای گرفتن عکس به باشـــگاه آمد. باهویی  موقع خروج از 
باشـــگاه  حاضر به گفت وگو با خبرنگاران نشـــد تا مشخص نشود که او 
واقعا بیمار بوده  یا نه. دیروز با یکی از مسئولان این باشگاه تماس گرفتیم 
تا از زمان حضور مهاجم سوئدی در تمرینات سرخپوشان باخبر شویم 
که این فرد مســـئول گفت باهویی باشـــگاه را به مقصد ورزشـــگاه شهید 
کاظمی ترک کرد تا اولین تمرینش را با تیم انجام دهد. با شـــروع تمرین 
سرخپوشـــان خبری از نبیل نشـــد. در همین راستا مدیر برنامه های این 
بازیکن در ایران به »فرهیختگان« گفت: »به خواسته سرمربی تیم و نظر 
باشگاه و همچنین خود ما قرار شد که نبیل یک روز دیگر هم استراحت 
( در تمرینات حاضر شود از این جهت که بیماری  کند و از فردا )امروز
او ویروسی بوده و باید رعایت همه مسائل را کرد. اما از قرار معلوم یحیی 
گل محمدی همچنان تمایل ندارد خرید باشگاه را در تمرینات تیمش 
ببیند و اینکه او چه زمانی مجوز را برای نبیل صادر کند باید منتظر ماند.«

کار استقلال با اسپانسر قبلی بالا گرفت

آبی ها برای 20 میلیارد خود 
شکایت می کنند؟

تیم فوتبال استقلال درحالی طی روزهای گذشته از اسپانسر اصلی خود 
رونمایی کرد که این تیم چهار هفته ابتدایی رقابت های لیگ برتر را با یک 
اسپانسر فرعی سپری کرد.  چون از ابتدا اطمینانی به شرکتی که ابتدای 
رقابت های لیگ حمایت مالی باشـــگاه اســـتقلال را به عهده گرفته بود 
وجود نداشت آبی ها تصمیم گرفتند تا به صورت موقت و فقط برای چهار 
بازی ابتدایی فصل، کار را با این اسپانسر سپری کرده و سپس درمورد 
تداوم همکاری با آنها در ادامه تصمیم بگیرند.  این اسپانسر که متعهد 
شـــده بود برای چهار بازی ابتدایی فصل 2۰ میلیارد تومان به اســـتقلال 
بپردازد و به همین منظور دو چک به مبالغ 12.۵و هفت ونیم میلیارد به 
سر رسید تاریخ های بیستم و سی ام شهریورماه در وجه باشگاه استقلال 
صادر کرده، این درحالی است که با سپری شدن این دو تاریخ، حالا این 
شرکت وعده داده تا این دو چک در تاریخ هفتم مهرماه پاس شود.  به 
نظر می رسد استقلالی ها خیلی امیدی به وصول مطالبات خود ندارند با 
این حال با توجه به ضمانت های سفت و سختی که باشگاه استقلال از 
این شرکت به دست دارد، می تواند با کشاندن کار به مراجع ذی صلاح به 

اندازه 2۰ میلیارد تومان از این شرکت خسارت دریافت کند.

نیلوفر مژدهی
خبرنگار

۰9398888699

مجـــــــری انحصـــــــــــاری
 تبلیغــــــــــات محیطــــــــی
 دانشـــگاه آزاد اســـامی

مــدرک موقــت فارغ التحصیلــی شــبنم پورحمیــدی فرزنــد رحیــم بــه شناســنامه۵91 

صــادره از اهــواز در مقطــع کارشناســی رشــته تحصیلــی حقــوق صــادره از واحــد 

دانشگاهی اهواز به شماره 12/993۷۵9 مورخ 99/1۰/1۷  مفقود گردیده است و فاقد 

اعتبــار می باشــد. از یابنــده تقاضــا می شــود اصــل مــدرک را بــه دانشــگاه آزاد اســلامی 

( خیابــان کارگــر جنوبــی کــد  واحــد اهــواز بــه نشــانی اهــواز فلکــه کارگــر )فرهنگشــهر

پســتی688۷۵-613۴9 و صنــدوق پســتی 191۵ ارســال نمایــد.

مدرک فارغ التحصیلی اینجانب احمد جوادی فرزند علی به شماره شناسنامه 

۰311696۵38 صادره از کرج مقطع کاردانی رشته مهندسی کامپیوتر صادره از واحد 

دانشگاهی کرج با شماره ۴263۷32 مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده 

تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد کرج به نشانی کرج- انتهای 

- تقاطع بلوار موذن و استقلال صندوق پستی 313-31۴8۵ ارسال نماید.  رجایی شهر

مدرک  دانشــنامه محمد لک فرزند ولی الله دارای شناســنامه به شــماره 13صادره اراک 

رشته کاردانی متالوژی صادره از دانشگاه آزاد اسلامی واحد ساوه مفقود گردیده و فاقد 

اعتبــار اســت. از یابنــده تقاضــا می شــود گواهینامــه مذکــور را بــه آدرس: اســتان مرکــزی-

ســاوه-کیلومتر ۴جاده نورعلیبیک- شــهرک دانشــگاهی خاتم الأنبیاء)ص( دانشــگاه 

آزاد اســلامی واحد ســاوه به صندوق پســتی3918۷-366 ارســال نماید.

مدرک فارغ التحصیلی اینجانب میثم شمس الدین فرزند آصفعلی به شماره 

شناسنامه ۵83۰۰1۵269 صادره از رابر در مقطع کاردانی رشته الکتروتکنیک صادره 

از واحد دانشگاهی آزاد جیرفت با شماره 23۴3 مفقود گردیده است و فاقد اعتبار 

می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد 

جیرفت به نشانی جیرفت- میدان دانشگاه- دانشگاه آزاد جیرفت ارسال نماید.

کرامــت بــه شــماره  کبــر شــاهرخی فرزنــد  مــدرک فارغ التحصیلــی اینجانــب ا

شناســنامه 3صــادره از جیرفــت در مقطــع کارشناســی رشــته علــوم قضایــی صــادره 

از واحد دانشــگاهی آزاد اســلامی واحد جیرفت مفقود گردیده اســت و فاقد اعتبار 

می باشــد. از یابنــده تقاضــا می شــود اصــل مــدرک ) گواهــی موقــت و دانشــنامه( را بــه 

دانشــگاه آزاد اســلامی واحد جیرفت به نشــانی جیرفت خیابان دانشــجو دانشــگاه 

آزاد اســلامی واحــد جیرفــت ارســال نمایــد.

ئکــه فرزنــد جعفــر بــه شناســنامه 1326  مــدرک موقــت فارغ التحصیلــی آرزو ملا

صادره از اهواز در مقطع کاردانی رشــته تحصیلی آموزش ابتدایی صادره از واحد 

دانشــگاهی اهــواز بــه شــماره 12/22۴8 مــورخ 8۵/۰۷/۰2  مفقــود گردیــده اســت و فاقــد 

اعتبــار می باشــد. از یابنــده تقاضــا می شــود اصــل مــدرک را بــه دانشــگاه آزاد اســلامی 

( خیابــان کارگــر جنوبــی کــد  واحــد اهــواز بــه نشــانی اهــواز فلکــه کارگــر )فرهنگشــهر

پســتی688۷۵-613۴9 و صنــدوق پســتی 191۵ ارســال نمایــد.

یــدزاده فرزنــد فتــح الله بــه شــماره شناســنامه  مــدرک موقــت فارغ التحصیلــی مهســا مر

99۷ صــادره از ماهشــهر در مقطــع کارشناســی رشــته تحصیلــی حقــوق قضایــی 

ــود  ــورخ 1386/۰1/3۰  مفق ــماره 12/11۴6 م ــه ش ــواز ب ــگاهی اه ــد دانش ــادره از واح ص

گردیــده اســت و فاقــد اعتبــار می باشــد. از یابنــده تقاضــا می شــود اصــل مــدرک را بــه 

( خیابان  دانشگاه آزاد اسلامی واحد اهواز به نشانی اهواز فلکه کارگر )فرهنگشهر

کارگــر جنوبــی کــد پســتی688۷۵-613۴9 و صنــدوق پســتی 191۵ ارســال نمایــد.

مــدرک موقــت فارغ التحصیلــی عمیــد عباســی فرزنــد حمیــد بــه شناســنامه 263۴۵ 

صادره از اهواز در مقطع کارشناسی رشته تحصیلی مدیریت تربیت بدنی صادره 

از واحــد دانشــگاهی اهــواز بــه شــماره 12/96286۰ مــورخ 96/۰۷/11  مفقــود گردیــده و 

فاقــد اعتبــار می باشــد. از یابنــده تقاضــا می شــود اصــل مــدرک را بــه دانشــگاه آزاد 

( خیابــان کارگــر  اســلامی واحــد اهــواز بــه نشــانی اهــواز فلکــه کارگــر )فرهنگشــهر

جنوبــی کــد پســتی688۷۵-613۴9 و صنــدوق پســتی 191۵ ارســال نمایــد.

صدای نخبگان، نگاه جوانان
روزنامه فرهیختـگان
FA R H I K H T E G A N

WWW.FDN.IR

f a r h i k h t e g a n o n l i n e

آگهی مزایده  عمومی 
دانشگاه آزاد اسامی واحد رودهن در نظر دارد محل رستوران مجتمع دانشگاهی 

را از طریق مزایده عمومی با شــرایط مشــروحه زیر به شــرکت ها یا اشــخاص واجد 

صلاحیت واگذار نماید.

1 ـمحــل دریافــت اســناد مزایــده  ـرودهــن ســه راهی مهرآبــاد مجتمــع دانشــگاهی 

ســاختمان اداری  ـاداره حقوقــی

2 ـواریز مبلغ1/۰۰۰/۰۰۰ ریال به شماره حساب ۰11۵86۰۷۰2۰۰8 نزد بانک صادرات 

شــعبه رودهن به نام دانشــگاه بابت خرید اســناد مزایده 

گهی می باشد. 3 ـمهلت تحویل اسناد 1۰ روز کاری از تاریخ درج آ

۴- ارائــه ضمانتنامــه معتبــر شــرکت در مزایــده بــه مبلــغ 2۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ریــال در وجــه 

دانشــگاه آزاد اســلامی واحــد رودهــن.

گهی به عهده برنده مزایده می باشد. ۵  ـهزینه درج آ

6 - شرکت در مزایده به منزله قبول اختیارات و تکالیف دستگاه مزایده گذار می باشد.

۷  ـدانشگاه در رد یا قبول هریک از شرکت کنندگان یا تمامی آنها مختار است. 

8- کلیه پیشنهادهای مهم و مشروط و فاقد ضمانتنامه مردود خواهد بود.

 ـســایر شــرایط در اســناد مزایــده درج گردیــده اســت. بــرای کســب اطــلاع  بیشــتر  9

ــا بــه ســایت ــا شــماره 11۵2۰۴۷-۰919 و ۰21۷6۵۰۷632 تمــاس حاصــل نمــوده ی  ب

 www.riau.ac.ir مراجعه نمایید. 

دانشگاه آزاد اسامی واحد رودهن

نوبت دوم



شهرام هروی در گفت وگو با »فرهیختگان«: تمام هم و غم ما این است روز مسابقه روز ما باشد

امیدوارم عادت نتایج خوب در هانگژو  تکرار شود

پرسپولیس بعد از شکست تلخی که مقابل النصر در اولین گام خود در مرحله 
گروهی لیگ قهرمانان آســـیا داشـــت، تمرینات تیمش را به مدت دو روز تعطیل 
کرد و از روز شـــنبه برای مصاف با الدحیل اســـتارت زد. این درحالی اســـت که 
مهدی احمدی، محمد عمری و یاسین سلمانی سه ملی پوش امید پرسپولیس 
در چین به ســـر می برند، مهدی ترابی و وحید امیری هم به دلیل مصدومیت در 
تمرینات گروهی شرکت ندارند و نبیل باهویی هم عصر روز گذشته مجوز حضور 

در تمرینات سرخپوشان را گرفت. 
شاگردان یحیی گل محمدی قرار است فردا سه شنبه برای اینکه از فرم مسابقه 
خارج نشـــوند در یک بازی دوســـتانه به مصاف نســـاجی قائمشـــهر بروند. البته 
بازیکنان نام برده هیچ یک در این بازی پرسپولیس را همراهی نخواهند کرد. این 
دیدار به میزبانی پرسپولیس و در ورزشگاه شهید کاظمی برگزار خواهد شد. در 
این میان نساجی 11 مهرماه در ورزشگاه آزادی میزبان الهلال عربستان خواهد بود، 
با این تفاوت که این تیم اولین بازی خود را در هند با پیروزی پشت سر گذاشت. 

   بازی با النصر فراموش شد
بازی پرسپولیس و النصر از پرحاشیه ترین مسابقات چندسال اخیر سرخپوشان 
بود. از چند روز قبل از این بازی حواشی مربوط به آن آغاز شد و با ورود کریستیانو 
رونالدو و یارانش به ایران این حواشی به اوج خود رسید. جالب اینکه تا سه، چهار 
روز بعد از این مســـابقه  همچنان شـــاهد حواشـــی زیادی بودیم، ازجمله پیراهن 
امضاشده رونالدو که یکباره سر از باشگاه پرسپولیس درآورد و جنجال زیادی به 
پا کرد. اما در همین راستا یحیی گل محمدی بعد از استارت دوباره تیمش برای 
بازی با الدحیل از شاگردانش خواست تمام حواشی مربوط به بازی با النصر را 
فراموش کنند و فقط از اشتباهات فنی خود در این بازی درس بگیرند. او همچنین 
به شـــاگردان خود یادآور شـــد که راه بســـیار سختی را در ادامه مسیرشان در لیگ 

قهرمانان پیش رو دارند و برای صعود از گروه باید تلاش خود را دوبرابر کنند. 

   دو یا سه جلسه تمرین در قطر
بازی با الدحیل از هر نظر برای پرسپولیس حساس است. از آنجا که سرخپوشان 
بـــازی اول خـــود در لیـــگ قهرمانان را باخته اند برای جبران باید الدحیل را در قطر 
از پیش رو بردارند. از این رو گل محمدی خواســـته تیمش ســـه روز قبل از بازی 
عازم دوحه شود و از امکانات خوب آنجا خود را برای آمادگی هرچه بهتر مقابل 
الدحیل استفاده کنند. این دیدار دوشنبه 10 مهرماه برگزار خواهد شد و یحیی 
، سه جلسه ای را در آنجا تمرین  خواسته تیمش جمعه به دوحه برود تا بتواند دو
کند. باشگاه پرسپولیس هنوز نتوانسته شرایط لازم را برای سفر تیمش در روز جمعه 
فراهم کند اما درتلاش است این اتفاق رخ دهد. پرسپولیس اگر نتواند جمعه به 

قطر برود شـــنبه این اتفاق رخ خواهد داد. با نظر یحیی تمامی بازیکنان در این 
سفر تیم را همراهی خواهند کرد. 

   امیری نباید به قطر برود
یکی از اتفاقات بد بازی پرسپولیس و النصر تشدید مصدومیت وحید امیری از 
ناحیه همسترینگ بود. او که به خاطر درد در این ناحیه در دو بازی دوستانه ایران 
با بلغارستان و آنگولا به میدان نرفت با درد جزئی که داشت مقابل النصر از ابتدا 
در ترکیب اصلی قرار گرفت. اما فشار زیاد این مسابقه و کیفیت بد چمن ورزشگاه 
آزادی باعث شد مصدومیت وحید تشدید شود و حالا او احتمالا تا پایان مهرماه 
نتواند برای پرسپولیس به میدان برود. امیری به عنوان یکی از بزرگ ترهای تیمش 
تمایل دارد که پرسپولیس را در سفر به قطر همراهی کند و به نوعی بخشی از دوره 
درمانی اش را در دوحه پشت سر بگذارد که هنوز با خواسته او موافقت نشده است. 
در این مورد باخبر شدیم که کادر پزشکی سرخپوشان چندان موافق حضور امیری 
در قطر نیستند و اعتقاد دارند که او باید در تهران بماند و به فیزیوتراپی اش ادامه 

دهد تا وقفه ای در دوران درمانی اش ایجاد نشود. 

   ترابی در دوحه پا به توپ می شود
، غیر از امیری دو بازیکن مصدوم دیگر هم داشت.  پرسپولیس در بازی با النصر
مهدی ترابی در همان دقایق اولیه این مسابقه گرفتار یکی از چاله های زمین چمن 
ورزشگاه آزادی شد و خیلی زود جای خود را به شهاب زاهدی داد. خوشبختانه 
رباط مچ او دچار پارگی نشده و با رسیدگی به موقع شرایطش رو به بهبودی است. 
درمورد ترابی باخبر شدیم که اگر طی یکی، دو روز آینده پا به توپ نشود این اتفاق 
حتما در دوحه رخ خواهد داد. با این تفاصیل ترابی مشکلی برای همراهی تیمش 
در بازی با الدحیل ندارد. همچنین دانیال اسماعیلی فر که در بازی با النصر از 
ناحیه همسترینگ آسیب  دیده بود بعد از چند جلسه فیزیوتراپی از روز شنبه در 

تمرینات گروهی سرخپوشان حاضر شد. 

   بازگشت امیدهای پرسپولیس 
تیم امید با پیروزی مقابل مغولستان توانست به عنوان تیم اول گروهش راهی مرحله 
بعد شود و روز چهارشنبه این هفته اولین بازی اش در مرحله حذفی را پشت سر 
خواهد گذاشت. شاگردان رضا عنایتی درصورت پیروزی در این مرحله یکشنبه 
هفته آینده و یک روز قبل از بازی پرسپولیس و الدحیل باید بازی یک چهارم نهایی 
احتمالی خود را انجام دهند. اما یحیی گل محمدی تاکید کرده که ملی پوشان امید 
تیمش بعد از بازی روز چهارشنبه این تیم فارغ از هر نتیجه ای که به دست می آید 
باید از چین راهی دوحه شوند. درواقع اگر تیم امید بازی مرحله یک هشتم خود را 
ببرد، سه ملی پوش امید پرسپولیس بعد از ریکاوری با ملی پوشان از چین مستقیم 
راهی دوحه خواهند شـــد تا بعد از اســـتراحتی کوتاه خود را آماده بازی با الدحیل 
کنند. با توجه به مصدومیت وحید امیری، یحیی احتمالا روی یاسین سلمانی 

به عنوان بازیکن جانشین او حساب ویژه باز کرده است. ضمن اینکه عمری هم در 
بازی با النصر جزء 11 مرد ثابت تیمش بود. البته این احتمال وجود دارد که مهدی 
احمدی در اردوی تیم امید در چین بماند؛ چراکه او جزء نفرات ثابت پرسپولیس 

به حساب نمی آید و درصورت ماندن در چین در آنجا بیشتر شانس بازی دارد. 

   یحیی به دنبال جانشین برای سرلک
الدحیـــل بدون شـــک از نظـــر قدرت تیمی دســـت کمی از تیم النصر نـــدارد و در 
ســـال های اخیر همواره جزء بهترین تیم های لیگ ســـتارگان قطر بوده اســـت. 

از ایـــن رو بازی پرســـپولیس با الدحیـــل هم به اندازه 
بازی با النصر حســـاس و ســـخت اســـت. 

در ایـــن میان میلاد ســـرلک با کارت 
قرمزی که در بازی با النصر گرفت 

غیبتش در دوحه قطعی است و 
یحیی باید برای او یک جانشین 
مطمئن پیدا کند. سرلک نقش 

مهمی را در ترکیب سرخپوشـــان 
ایفا می کند و درواقع ارتباط اصلی 

بین خط دفاع و هافبک تیمش را او 
برعهده دارد. از این رو کار یحیی برای 

پیدا کردن بازیکنی با خصوصیات 
او در تیمش ســـخت است. مسعود 
ریگی یکـــی از هافبک های دفاعی 
سرخپوشـــان در بـــازی بـــا الدحیل 
خواهـــد بود امـــا بازیکن کنـــاری او 
از بین ســـینا اســـدبیگی، ســـروش 
گولســـیانی  گئورگـــی  و  رفیعـــی 
انتخـــاب خواهـــد شـــد. ســـروش 
هافبکـــی متمایل به جلو اســـت و 

اگر قرار باشد یحیی او را جای سرلک 
به میدان بفرســـتد به نوعی ریسک کرده 

اســـت. اسدبیگی هم اگرچه خصوصیات دفاعی 
خوبی دارد اما تجربه بین المللی ندارد و ممکن است 
در دوحه تحت تاثیر جو بازی قرار بگیرد. در این میان 

گولسیانی در بازی های بزرگ همیشه نشان داده که مهره قابل اطمینان است اما 
او چندان تمایلی برای بازگشت به پست قدیمی خود هافبک دفاعی ندارد و باید 
دید که نظرش تغییر کرده است یا نه. احتمالا در بازی دوستانه فردای پرسپولیس 
و نســـاجی مشـــخص خواهد شد که یحیی برای جانشینی سرلک کدام یکی از 

این نفرات را بیشتر مدنظر دارد. 

ی های آسیایی 2022  کاراته ایران یکی از آخرین رشـــته هایی اســـت که در باز
هانگژو به میدان خواهد رفت و همانند دوره های گذشته موفقیت این رشته 
زشـــی کشـــورمان خواهد داشـــت. از  وان ور یادی در جایگاه کار تاثیر بســـیار ز
طرفی شرایط تیم ملی کاراته در سالیان اخیر به گونه ای بوده است که فرصت 
یدادهـــای تدارکاتی نداشـــته اســـت و همین موضوع  و حضـــور چندانـــی در ر
وی عملکـــرد ملی پوشـــان در قهرمانی آســـیا دو دوره اخیر  نیـــز تاثیـــر خـــود را ر
نشـــان داده اســـت. تیـــم ملـــی کاراته حالا و پس از حـــدود یک ماه از حضور در 
قهرمانی آسیا با ترکیب امیر مهدی زاده، بهمن عسگری، سجاد گنج زاده و مهدی 
خدابخشی در بازی های آسیایی حاضر خواهند شد. تیم باتجربه ای که نفرات 
آن روی هم سابقه کسب چهار مدال طلا، دو نقره و یک برنز جهان و سه مدال 
طلا و یک مدال نقره بازی های آسیایی را دارد. موضوعی که باعث خواهد شد 
با توجه به تجربه و توانایی ملی پوشـــان کاراته همانند دوره های گذشـــته توقع 
از کاراته ایران بالا باشـــد. شـــهرام هروی، ســـرمربی تیم ملی کاراته در گفت وگو با 
گاهی از توقعات از رشته کاراته برای تلاش برای کسب بهترین  »فرهیختگان« با آ
نتیجه و کمک به کاروان ورزشی کشورمان صحبت کرد که در ادامه می خوانید. 

تیـــم ملـــی کاراتـــه اواخر هفتـــه جاری به بازی های آســـیایی اعزام خواهد شـــد. 
شرایط ملی پوشان را برای حضور در بازی های آسیایی 2022 چگونه می بینید؟
ی انتخابی اول در  خـــدا را شـــکر بچه هـــا شـــرایط آرمانی دارند. بعـــد از برگـــزار
اردیبهشـــت مـــاه خیلـــی به جدیت برنامه هـــای خود را پیگیـــری و دو مرحله 
انتخابی برگزار کردیم. بعد از آن در مسابقات قهرمانی آسیا مالزی حضور پیدا 
کردیم و در بازگشـــت نیز بچه ها به یک مســـابقه بین المللی در ســـوئیس اعزام 
یابی داشته باشیم. در حال حاضر نفرات اعزامی  شدند تا شرایط فنی آنها را ارز
به هانگژو در شرایط خوبی قرار گرفته اند و ان شاءالله 13 تا 15 مهرماه در شرایط 
آرمانی از نظر روحی، روانی و جســـمانی باشـــند و تمام هم و غم ما این اســـت 
روز مسابقه روز نفرات ما باشد و بتوانند برای کشورمان افتخارآفرینی کنند. 

بعـــد از حضـــور تیـــم ملی در قهرمانی آســـیا تنها فرصت حضور ملی پوشـــان در 
مسابقات سوئیس مهیا شد. به نظر شما تعداد حضور ملی پوشان در رویدادهای 

تدارکاتی کم نبود؟
کتورها در   حضـــور در مســـابقات بین المللـــی و تدارکاتی یکـــی از مهم ترین فا
موفقیت یک تیم اســـت و می تواند در پیشـــبرد اهداف یک تیم خیلی کمک 
کند و مسیر را برای رسیدن به هدف کوتاه تر کند. در هر صورت ما از این تنها 
فرصت توانستیم استفاده کنیم و در حال حاضر نیز به دنبال این نیستیم که 
در چه مســـابقات  تدارکاتی شـــرکت و در چه مســـابقاتی شرکت نکردیم. ما به 
دنبال این هستیم در هانگژو بهترین عملکرد خود را نشان بدهیم. ملی پوشان 
تیم ملی باتجربه هستند و از نظر فنی و بدنی شرایط خوبی دارند و باید این 

مسائل با هم تلفیق و برخی از کمبودها را پوشش بدهد. 

از ترکیـــب تیـــم چهار نفره اعزامـــی، امیر مهدی زاده، مدال طـــلا و نقره بازی های 
آسیایی و سجاد گنج زاده و بهمن عسگری مدال طلای این مسابقات را دارند 

و تنهـــا مهـــدی خدابخشـــی برای اولیـــن بار در این رویداد شـــرکت خواهد کرد. 
آشـــنایی ملی پوشـــان به جو مســـابقات چقدر از لحاظ روانی برای موفقیت به 

ما کمک خواهد کرد؟
ی های آسیایی به دلیل اینکه کانون توجه مردم و مسئولان کشور است از  باز
شرایط خاص خود برخوردار است. ما با حضور در مسابقات جهانی و قهرمانی 
آسیا تا این حد در کانون توجه قرار نمی گیریم، اما بازی های المپیک و آسیایی 
ی آن توجه ویژه ای دارند. روز مسابقه شما وقتی  شرایط خاصی دارد و همه رو
از دهکده مســـابقات خارج شـــوید همه می پرســـند چه اتفاقی خواهد افتاد و 
نتیجه چه خواهد شد و در بازگشت نیز همه منتظر نتیجه هستند. کل کشور 
یکنانی  ی های آســـیایی و المپیک می شـــوند. باز ی های اخبار باز درگیر باز
کـــه این تجربه را داشـــته باشـــند راحت تر با شـــرایط کنار خواهنـــد آمد، اما ما 
یکنانی داشتیم که در اولین حضور نیز موفق بودند. مسلما تجربه حضور  باز
ی های آسیایی به مهدی زاده، عسگری و گنج زاده کمک خواهد کرد،  در باز
یکن بی تجربه ای نیست و از سال 94 در تیم ملی  اما مهدی خدابخشی نیز باز
حضور دارد و ان شاءالله او نیز اعزام خواهد شد تا بهترین مدال را کسب کند. 

یادی در بهبود جایگاه  مدال های طلای کاراته در دوره های اخیر تاثیر بسیار ز
کاروان کشورمان داشته است. این توقعات آیا کار را برای شما سخت نمی کند؟

توقـــع وقتـــی ایجاد می شـــود این خوشـــحالی را دارد که توانایی شـــما مورد 
حســـاب قرار گرفته اســـت. وقتی از شما توقع دارند یعنی توانایی شما 

را قبول دارند. باعث خوشحالی است که از کاراته ایران توقع وجود 
ی های آســـیایی یکی از رشته های  دارد و کاراته نیز همیشـــه در باز

پرافتخار است. البته در کنار توقع باید توجه باشد و این دو مکمل 
هم هستند. این دوره که گذشت، اما امیدوارم در دوره های آینده 
اتفاقات خوبی بیفتد و تیم کاراته از همه نظر با بهترین شرایط 
در مســـابقات شـــرکت کند. در حال حاضر همه چیز گذشـــته 

است و فقط فکر و ذکرم نتیجه خوب است و امیدوارم عادت 
نتایج خوب توسط کاراته نیز این بار تکرار شود. 

در دوره گذشـــته تیم ملی با هدایت شـــما از چهار فرصت 
مـــدال آوری موفـــق به کســـب دو مدال طلا، یک نقره و یک 
گر نـــاداوری صورت  برنـــز شـــد و ایـــن در حالی اســـت که ا
نگرفتـــه بود توانایی خوشرنگ شـــدن مـــدال مهدی زاده و 
پورشـــیب نیز وجود داشـــت. چقدر امیدوار هستید نتایج 

دوره گذشته تکرار شود؟
مســـلما به تکرار نتایج دوره گذشـــته امیدوار هســـتیم و 
می خواهیـــم با توجه به پتانســـیل و ویژگی تیم پرقدرت 
ی های آســـیایی رنگ و بوی  ظاهـــر شـــویم. طـــلا در باز

دیگـــری دارد و بیشـــتر جلـــوه می کند. امیـــدوارم بتوانیم 
چهار مدال کسب کنیم و بیشتر آن نیز مدال طلا باشد. 

ناداوری همواره یکی از مشکلات و دغدغه های کاراته ما بوده است 
یع مدال بین برخی کشورها حق ورزشکاران ما  و در برخی موارد برای توز

خورده شده است. در این خصوص تمهیداتی اندیشیده اید؟

ی و این مباحث باشـــد حتما در عملکردمان تاثیر  ی داور گر رو ذهنیت ما ا
منفی خواهد گذاشت. ورزشکار وظیفه دارد خوب مبارزه کند و اول باید این 
گر اتفاقی افتاد همه دیده باشند و قضاوت کنند.  وظیفه را انجام بدهد تا ا

حضور در هانگژو چهارمین تجربه شما به عنوان سرمربی و مربی در این مسابقات 
است. در این خصوص صحبت می کنید؟

وقتـــی آدم تشـــنه موفقیت باشـــد هیـــچ چیزی عادی نخواهد شـــد و در حال 
ی های آســـیایی 2010 گوانگژو را  حاضـــر نیـــز همان  انگیزه اولین حضور در باز

دارم و امیدوارم اتفاقات خوبی نیز بیفتد. 

یحیی ملی پوشان امید تیمش را فراخواند 

امیری به قطر نمی رود، جانشین سرلک فردا مشخص می شود

شیرینی مدال تنیس روی میز پس از 65 سال
تیم ملی تنیس روی میز ایران، در مرحله یک چهارم نهایی رقابت های 
بازی های آسیایی هانگژو عصر دیروز به مصاف ژاپن، تیم دوم رنکینگ 
جهانی رفت و مقابل حریف قدرتمند خود 3 بر صفر پیروز شد. نوشاد 
عالمیـــان، نیمـــا عالمیان و امیرحســـین هدایی در ایـــن رقابت موفق 
شـــدند با نتایج مشـــابه 3 بر 2 حریفان ژاپنی خود را شکســـت دهند و 
تاریخ سازی کنند. ایران با این برد، مدال برنز خود را قطعی کرد. تیم ملی 
ایران آخرین بار در بازی های آسیایی 1958 موفق به کسب مدال شده 
بود و حالا پس از 65 سال باز هم روی سکوی این بازی ها قرار خواهد 
گرفت. تیم ملی امروز در مرحله نیمه نهایی به مصاف کره جنوبی می رود.

بانوان؛ نخستین مدال آوران کاروان ایران
، فینال A رویینگ دونفره  در نخستین روز از بازی های آسیایی هانگژو
سنگین وزن زنان برگزار شد و نمایندگان ایران مدال نقره گرفتند. قایق 
ی، زمان ۷ دقیقه و 1۷ثانیه و  ینب نوروز ایران با ترکیب مهسا جاور و ز
8 صدم ثانیه را ثبت کرد و دوم شد و به مدال نقره رسید. قایق چین 
اول شـــد و مدال طلا گرفت. قایقرانی توانســـت اولین مدال ایران در 
ی های آســـیایی هانگـــژو را بگیرد و ایران در حال حاضر صاحب  باز

یک نقره شده است.

سیفی به دنبال چهارمین طلای بازی های آسیایی
در ادامـــه رقابت هـــای مرحلـــه یک هشـــتم نهایی ســـاندای بازی های 
، محسن محمدسیفی پرافتخارترین ووشوکار ایران  آسیایی 2022 هانگژو
در بازی های آسیایی، موفق شد در یک مسابقه پرحاشیه برابر حریف 
کره ای به پیروزی رسیده و راهی دور بعد شود. محسن محمدسیفی، 
سانداکار وزن ۷0 کیلوگرم تیم ملی ایران که سه طلای بازی های آسیایی 
را در کارنامه دارد، در نخستین مبارزه خود به مصاف »سانگ گیچئول« 
از کره جنوبی رفت و مقتدرانه به پیروزی 2 بر صفر دست یافت. در این 
دیدار پس از اینکه محسن محمدسیفی راند نخست این مبارزه را برد، 
کره ای ها تقاضای اعتراض کردند که در اقدامی عجیب این بازبینی 
یـــادی طول کشـــید. نهایتا پس از نزدیک بـــه 10 دقیقه، هیات  دقایـــق ز
ژوری رای به پیروزی نماینده پر افتخار ایران در راند نخست این مبارزه 
داد تا محمدسیفی پس از برد در راند دوم نیز راهی مرحله یک چهارم 
نهایی وزن خود شود. پیش از محمدسیفی نیز شجاع پناهی در وزن 
یان در وزن 52 کیلوگرم زنان، برابر رقبای  60 کیلوگرم مردان و الهه منصور

خود به پیروزی دست یافته بودند.

شاگردان عنایتی صدرنشین شدند
تیم ملی فوتبال امید ایران که صعودش به مرحله یک هشـــتم نهایی 
ی های آسیایی هانگژو چین را مسجل کرده بود، دیروز در آخرین  باز
دیـــدار مرحلـــه گروهـــی خـــود به مصـــاف امید مغولســـتان رفـــت و با 
نتیجـــه 3 بـــر صفـــر به برتری دســـت یافت. مهدی ممـــی زاده  )یک(، 
یا برزگر  )5۷( برای ایران گلزنی کردند. تیم  محمد عمری  )1+45( و آر
ایران با هفت امتیاز و به دلیل تفاضل گل بهتر نســـبت به عربســـتان 
گردان عنایتی  به عنوان صدرنشـــین گروه B راهی مرحله بعد شد. شا

ی تایلند قرار می گیرند. روز چهارشنبه در یک هشتم نهایی رودررو
ی، مصدومیت ســـامان فلاح مدافع ایران بود که  یکی از اتفاقات باز
، هافبک مغولستان به شدت مصدوم  به دلیل تکل خشـــن خورلباتار
ی نبود و تعویض شد. داور مسابقه  شد به گونه ای که قادر به ارائه باز
گردان عنایتی  یکن مغولســـتان را با کارت قرمز جریمه کرد. شـــا نیز باز
ی بدون گل دست یافته  ی گروه B مقابل عربستان به تساو در اولین باز

یتنام را با چهار گل شکست داده بودند. و سپس و
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حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش

مهدی منصرف
خبرنگار

 تجربه حضور در بازی های آسیایی به نفرات ما کمک خواهد کرد              طلای بازی های آسیایی رنگ و بوی دیگری دارد

بازی های آسیایی هانگژو
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چرا داشتن سویه های انتقادی دیوارنگاره ها باید تحمل شود؟

نقد درون گفتمانی روی بیلبورد
دفاع از 

»دفاع مقدس«

یمــی تلنگــری اســت بــرای توجــه بــه یــک موضــوع  مناســبت های تقو
ــن  ــه ای ــت ک ــد دانس ــا بای ــی. ام ــی در روزمرگ ــری از فراموش و جلوگی
مناســبت ها فصــل برداشــت اقدامــات ایــن حــوزه در طــول ســال 
یــم پرمناســبت،  یــان، در ایــن تقو اســت وگرنــه بــرای مســئولان و مجر
ی مــال آور و پوســتر و بنــری  ن محتــوا، تکــرار تبدیــل بــه قالبــی بــدو

ی می شــود )و  ای بســا کــه در مــواردی شــده باشــد.( تکــرار
یال  ایــن روزهــا به صــورت اتفاقــی مشــغول تماشــای یــک مینی ســر
یکایــی در جنــگ جهانــی دوم  ــا داســتان گروهــی از ســربازان آمر ب
یــژه آنچنــان جــذاب و واقعــی اســت  هســتم. روایــت و جلوه هــای و
کــه تماشــای هــر قســمت آن نفس گیــر اســت و مخاطــب جهانــی، 
ــت  ــی و قراب ــه ذهن ــی، پیش زمین ــچ همزمان ــه هی ــده، ک ــون نگارن چ
ی  جغرافیایــی و فرهنگــی بــا ایــن نبــرد نــدارد، بــا آن همذات پنــدار
می کنــد و برخــی صحنه هــای آن در ذهــن باقــی می مانــد. چــه 
جالــب کــه ایــن اثــر اقتباســی از یــک کتــاب بــا همیــن موضوع اســت 
کــه 50 ســال پــس از رخــداد نوشــته شــده و 10 ســال بعــد تبدیــل 
یــخ  کــردن وقایــع و تبدیــل تار یال شــده اســت. مکتــوب  بــه ســر
ــد  ــظ خواه ــدگان حف ــرای آین ــراث را ب ــن می ــاب، ای ــه کت ــفاهی ب ش
ــای  ــد آن را در ظرف ه ــی، بتوانن یخ ــات تار ــر مباحث ــا عاوه ب ــرد ت ک

ینــی کننــد.  هنــری روز بازآفر
بــاز هــم در همیــن ایــام تلویزیــون )بــرای بــار نمی دانــم چنــدم( فیلــم 
کــرده و پخــش  ســینمایی »حملــه بــه اچ-3« را از آرشــیو خــارج 
می کنــد. بــا وجــود خســتگی آن را تماشــا می کنــم. کنجــکاو شــده ام 
کــه در مــورد ایــن عملیــات نظامــی حیــرت آور چــه محصــولات 
فرهنگی-هنــری ای تولیــد شــده اســت؟ نتیجــه غم انگیــز اســت؛ 
ی، فرمانــده  ایــن فیلــم، کــه آن هــم بــه پیشــنهاد شــهید منصــور ســتار
ی هوایــی ارتــش، ســاخته شــده و یــک کتــاب! وقتــی  وقــت نیــرو
تولیــدات در یــک موضــوع بــه تعــداد انگشــتان یــک دســت هــم 
گروه هــای ســنی هــدف  نمی رســد، انتظــار قالب هــای دیگــر یــا 
یال هایی کــه  متنــوع ســخنی گــزاف اســت. بــا خــودم فیلم هــا و ســر
یــان و نقــل مجالــس تبدیــل  در ایــن ســال ها دیــدن آن بــه یــک جر
شــده را مــرور می کنــم. تبلیغــات رســانه ای محصــول و ضعفــی کــه 
دچــار آن هســتیم موجــب شــده آثــار بعضــا موفــق هــم بــه دلیــل ایــن 
ــه دســت او نرســد.  ــد و ب ــه گــوش و چشــم مخاطــب نیای نقیصــه ب
بــه گمــان عــده ای شــاید جنــگ بــا شــلیک آخریــن گلولــه پایــان 
کــه بــا خــرج بودجه هــای هنگفــت و  می یابــد، امــا آیــا دشــمنی 
ی  ، ایــن بــاز گرفتــن جــان ســربازان خــود و نیروهــا و مــردم کشــور دیگــر
ک )و البتــه پرمخاطــره( را آغــاز کــرده، در آرامــش آتش بــس  خطرنــا
ی دســت می گــذارد و بیــکار می نشــیند؟ تــاش هــر یــک  دســت رو
یافــت  از طرفیــن درگیــری در روایــت متــن و حاشــیه، درک و در
ــد داد.  ــکل خواه ــی را ش یخ ــع تار ــدگان از آن مقط ــران و آین معاص
از جنگ هــای ســرزمین مــان و عهدنامه هــا مگــر  مــا  قضــاوت 

چیــزی جــز ایــن اســت؟
حــال مــا چــه کرده ایــم بــرای آنچــه آن را »دفــاع مقــدس« می نامیــم؟ 
ی کــه تــازه یــک »انقاب« را پشــت  حــدود 2900 روز نبــرد بــرای کشــور
ســر گذاشــته اســت، تعــداد شــهدا، جانبــازان، اســرا، مفقــودان و 
خانواده هــای چشــم به راه، کــم قصــه بــرای روایــت دارد؟ در دو ســال 
گذشــته بــا همــکاران در نهــاد  کتابخانه هــای عمومــی کشــور بــه 
دیــدن 16 خانــواده ایثارگــر در جــای جــای ایــران عزیــز رفته ایــم؛ 
از مســیحی و ارمنــی گرفتــه تــا دانش آمــوز و فرمانــده. آن قــدر ایــن 
ــرای دقایقــی عطــری از آن دوران  ــه گیراســت کــه ب اعتقــاد و روحی
کــه  را بــه مشــام شــنونده می رســاند. تــازه آنهــا شــهیدانی بودنــد 
کتابــی از زندگــی و خاطرات شــان بــه چــاپ رســیده اســت. ســایر 
روایت هــای شــنیده و ثبــت نشــده و در معــرض فراموشــی چــه 
حرف هایــی بــرای امــروز و فــردا دارد؟ ایــن ســفره آنقــدر متنــوع و 
ک خــود را دارد.  متکثــر اســت کــه بــرای هــر ســلیقه و ذائقــه ای خــورا
 ، بــه نظــر می رســد بایــد حــرف زدن از ایــن رخــداد را، هرچنــد دیــر
آغاز کرد. از پرســش های ســاده ای چون اینکه چرا ما شــروع جنگ 
گرامیداشــت  تحمیلــی، و نــه پایــان جنــگ یــا  آتش بــس را بــرای 
. هرچنــد  ــر ــا ســوالات جدی ت ــم ت »دفــاع مقــدس« انتخــاب کرده ای
بــان نســل جدیــد و نوجوانــان تغییــر کــرده و مــا نیــز تاشــی بــرای  کــه ز
حفــظ خــط گفت وگــو نکرده ایــم و التهابــات سیاســی-اجتماعی 
ــر ســخن گفتــن از بعضــی موضوعــات را دشــوارتر  چنــد ســال اخی
ن لکنــت گفــت و نوشــت کــه دفــاع عاقانــه و  کــرده امــا بایــد بــدو

هنرمندانــه از دفــاع مقــدس خــود می توانــد مقــدس باشــد. 

محمدمهدی زرافشان

دیوارنگاره؛ ابزاری برای انتقاد 

دیوارنگاره ها بیش از آنکه تصویری برای زیباسازی یک شهر باشند، کارکرد 
ویژه ای برای انتقال پیام، فکر و اندیشـــه هســـتند. برخی دیوارنگاری ها 
ســـاده اند و با چند خط ســـاده شـــکل گرفته اند، برخی دیگر هم در حد 
طراحی و نقاشی های حرفه ای پیش رفته اند که دیوارنگاری های میدان 
)عج( تهران جز ء همین دسته است. البته جالب است بدانید  ولیعصر
دیوارنگاری در جهان عمر طولانی دارد و در دوران یونان باستان، امپراتوری 
روم و ایـــران چنیـــن نمونه هایی داشـــته اند؛ نمونه هایی که امـــروزه با نام 
دیوارنـــگاره در رده هنـــر مدرن طبقه بندی و به عنوان هنر عمومی از آنها 
یـــاد می شـــوند. این دیوارنگاره ها تصور رایجـــی را که می گفت آثار هنری 
تنها در گالری ها روی دیوار می روند، شکســـته اند و نشـــان می دهند که 
می توان روی دیوارهای شهر هم آثار هنری را خلق کرد و از طریق آنها با 

مخاطب سخن گفت. 
)عج( تهران که برســـی قبل  حـــالا چندســـالی اســـت به میـــدان ولیعصر
از هـــر چیـــز دیوارنـــگاره بزرگـــی گوشـــه میـــدان نظرت را جلـــب می کند؛ 
دیوارنگاره هایـــی کـــه از ســـوی خانه طراحان انقاب اســـامی به یکی از 
میادین اصلی پایتخت می آید و هرچند حاشیه و انتقاد هم کم نداشته اند 
اما می توان آنها را از بهترین و اثرگذارترین دیوارنگاری های این ســـال ها 
)عج(  می توان این انتقال  دانســـت. در دیوارنگاره های میدان ولیعصر
پیام به مخاطب را به خوبی مشـــاهده کرد؛ طرح هایی که بنابر اتفاقات 
روز سوژه هایشان دقیق انتخاب می شود و به همین علت هم به مسائل 
سیاسی و اجتماعی روز که بخش عمده ای از جامعه درگیر آن هستند، 
می پردازد. موضوعاتی که البته دایره محدودی هم ندارد و از حضور تیم 
ملی فوتبال در جام جهانی و دیگر ورزش ها در المپیک را دربرمی گیرد تا 
موضوع اجتماعی کمک به همنوعان و مسائل سیاسی مهم. هرچند گاهی 
برخی دیوارنگاره ها با حاشیه هایی هم روبه رو شده بود. این دیوارنگاره 
حاشیه کم نداشته است. از تصویر زنان که سال گذشته بر این دیوارنگاره 
نقش بست تا تصویر جام جهانی و حالا هم این بیلبورد که کمتر از یک 

هفته به پایین کشیده شد و نتوانستند این انتقاد را بپذیرند. 
کمی از این بیلبورد و چگونگی شکل گیری آن بگویم؛ بیلبوردی که با عنوان 
ک« نام گذاری شده بود و طراحی آن توسط محسن  کربایی زاده  »بانک ماّ
انجام شده و علی خلج هم طراح نوشتار آن است. از حدود دوماه پیش 
که این طرح آماده می شود، به گفته مسئولان سازمان اوج منتظر فرصتی 
برای رونمایی بودند تا این موضوع اجتماعی را هم برای مردم و کســـانی 
که این بیلبورد را می بینند جا بیندازند. اما هستند کسانی که نمی توانند 
انتقاد را تاب بیاوردند و نتیجه این می شود که بیلبورد برداشته می شود 

بدون اینکه توضیحی داده شود. 
علـــی بایبردی، مســـئول آتلیه گرافیک خانه طراحان انقاب اســـامی 
وابســـته بـــه ســـازمان فرهنگی رســـانه ای اوج در گفت وگویـــی که هفته 
گذشته با ایسنا داشته است، توضیحاتی را درمورد این بیلبورد ارائه کرد 
ک گفت: »از  و درباره چگونگی شـــکل گیری ایـــده دیوارنگاره بانک ماّ
دوماه پیش تصمیم بر آن شد که در زمینه مسکن، دیوارنگاره ای طراحی 
)عج( نصب شود، چون به هرحال موضوع  و روی دیوار میدان ولیعصر
مســـکن، دغدغه بســـیاری از مردم اســـت و گرانی که در زمینه مســـکن 
گون جامعـــه را با خود درگیر  به وجـــود آمده اتفاقی اســـت که اقشـــار گونا

کرده است، بنابراین تصمیم گرفتیم تا در این حوزه طرحی آماده شود.« 
وی ادامه داد: »برای تولید طرح مورد نظر جلســـه ای تشـــکیل داده شد. 
در این جلسه از تیم های مختلف رسانه ای و محتوایی دعوت به عمل 
آمد تا با یک فکر جمعی، نتیجه گیری نهایی اتفاق بیفتد. نتیجه گیری 
این جلســـه این بود که یکی از رویکردهای پر بحث مســـکن، موضوع 
بنـــگاه داری بانک هاســـت؛ موضوعـــی که مقام معظم رهبری نیز ســـال 
کید داشتند بانک ها بنگاه داری می کنند  139۷ به آن اشاره کردند و تا

و این کار اشتباه است.« 
بایبردی گفت: »درست است که تمام معضات بخش مسکن تماما 
به بانک ها برنمی گردد اما مقصر بخش عظیمی از گرانی مسکن بانک ها 
هستند. از این رو بحث بنگاه داری که مقام معظم رهبری هم به آن اشاره 
کردند، باعث شد اعداد و ارقام  زیادی در این زمینه بازنشر داده شوند، 
به عنوان مثال مجتبی یوسفی، عضو کمیسیون عمران مجلس چندی 
پیش اعام کرده بود سه بانک مسکن، ملت و ملی درحال حاضر بیش 
از 30 هزار خانه خالی دارند؛ اتفاقی که خود به تنهایی هم باعث رکورد بازار 
مسکن شده و هم به گرانی آن دامن می زند.« مسئول آتلیه گرافیک خانه 
طراحان انقاب اســـامی ادامه داد: »بنگاه داری بانک ها موضوعی بود 
که درنهایت تصمیم گرفته شد روی آن مانور داده شود، البته موضوعات 
دیگر به جز ورود بانک ها به بازار مســـکن وجود دارد که احتمال دارد در 
آینده روی آنها کار شود. اما نخستین رویکرد بانک ها انتخاب شدند و 
در گام نخست صحبت مقام معظم رهبری درباره بنگاه داری بانک ها 
کـــه گفتنـــد: »بانک هـــا غلط می کنند  با پـــول مردم بنـــگاه داری کنند.« 
به عنوان شعار دیوارنگاره انتخاب شد و سپس ایده پردازی درباره طرح 

مورد نظر صورت گرفت.« 
او درباره ایده هایی که به صورت طرح های گرافیکی ارائه داده شد تا به 
طرح نهایی و اصلی رسید گفت: »تقریبا پنج طرح در همین زمینه کار 
شد که محتوای یکسان با ایده های گرافیکی مختلف داشت. به عنوان 
مثال طرحی کار شد که یک شهر را نشان می داد پر از ساختمان های 
بزرگ و روی همه ساختمان ها، لوگوی بانک ها قرار گرفته شده بود. در 
، شـــهری طراحی شده که خانه های آن به گاوصندوق های  طرح دیگر
بزرگ تبدیل و لوگوی بانک ها روی آنها طراحی شده. دو طرح دیگر نیز 
به شکلی طراحی شده بود که باجه بانک بود و پول های مردم به خانه 
تبدیل شده و در جیب بانک ها رفته بود. اما درنهایت بهترین طرحی 
که مفهوم مورد نظر را در ساده ترین شکل ممکن به مخاطب می رساند 
)عج(  همین طرحی بود که در حال حاضر روی دیوار میدان ولیعصر

شاهد آن هستید.« 
بایبـــردی در توضیـــح طرح نهایی گفت: »طرح نهایی پیاده شـــده روی 
)عج( یک بانک است که روی آن مانند مغازه های  دیوار میدان ولیعصر
ک، چراغ های نئون کار شـــده که خرید، فروش، رهن و اجاره  مشـــاور اما
انجام می دهد. در نگاه نخســـت با توجه به موضوع تبلیغات شـــهری، 
)عـــج( فرصت آنچنانی ندارند  مـــردم در هنـــگام گذر از میدان ولیعصر
و شـــاید نهایت 10 ثانیه وقت داشـــته باشـــند تا این دیوارنگاره را ببینند. 
در نتیجه لازم بود در نگاه نخســـت و در ســـریع ترین زمان ممکن پیام را 
به مخاطب برساند که فکر می کنم این طرح توانسته باشد این سرعت 

عمل در درک پیام را به وجود آورد.« مسئول آتلیه گرافیک خانه طراحان 
انقاب اسامی درباره طراحی لوگوهای قرار گرفته شده روی طرح به اجرا 
)عج( گفت: »انتخاب لوگوی بانک ها  درآمده دیوارنگاره میدان ولیعصر
به طور مستقیم امکان پذیر نبود. چون بانک ها ثبت شده هستند و از نظر 
حقوقی طرح با مشکل مواجه می شد. لذا به صورت کنایه لوگوها تغییر 
کرده، اما تغییرات به صورتی است که مخاطب متوجه خواهد شد منظور 
چه بانک هایی هستند. بانک های زیادی بودند؛ اما از یک طرف، بیشتر 
تاش بر آن بوده تا هم از لوگوهای نزدیک به بانک های دولتی و خصوصی 
استفاده شود و هم از طرف دیگر لوگوهایی بیشتر مدنظر بود که باعث 

آسیب به طرح گرافیکی نشود.« 
بایبـــردی در پاســـخ به اینکـــه واکنش ها بعد از رونمایـــی از طرح »بانک 
ک« چگونه بوده است، گفت: »واکنش ها در فضای مجازی مثبت  ماّ
بود. جالب بود که برخی تاکید داشتند اولین بار است دیوارنگاره میدان 
)عج( به موضوعات غیرمناسبتی پرداخته. البته این طور نیست  ولیعصر
و اولین بار نیست که به دغدغه مردم توجه شده باشد اما به این صورت 
که کنایه ای، صریح و دقیق باشـــد معدود بوده. با این حال واکنش ها از 
این رو مثبت بود که می گفتند یک دغدغه مهم مردم روی دیوارنگاره به 
نمایش درآمده و رویکرد خوبی هم انتخاب شده. چون به نظر می رسد 
همه دل شان از بانک ها خون باشد. ضمن اینکه چه اصحاب رسانه و چه 
اصحاب هنر اظهار خرسندی می کردند که بعد از مدت ها دیوارنگاره ای  
با رویکرد درســـت را شـــاهد بوده اند.« به گفته بایبردی دیوارنگاره میدان 
)عج( برندی است که در میان مردم جا افتاده و تبدیل به یک  ولیعصر
رســـانه شـــده. او در این زمینه افزود: »رســـالت این دیوارنگاره بر آن است 
تا کارهایی روی آن به اجرا درآید که مناســـبتی باشـــد. به عنوان مثال در 
ایـــام نـــوروز یـــا ایام محرم دیوارنـــگاره باید به این موضوعـــات مهم ملی و 
مذهبی بپردازد. رویکرد دیوارنگاره بر این اســـت که به این مناســـبت ها 
ضریب رسانه ای بدهد. لذا به دلیل وجود مناسبت های ملی و مذهبی 
در شـــش ماه نخســـت سال، فرصت نشـــد به موضوعات غیرمناسبتی 
پرداخته شود و در اولین فرصت پیش آمده این اتفاق افتاد و به موضوع 
مهم اقتصادی که دغدغه این روزهای اکثر مردم کشور است، پرداخته 
شد. موضوعات اینچنینی در دستور کار وجود دارد که در ادامه و تا  پایان 
سال در فرصت های مختلف به این موضوعات و موضوعات مرتبط با 

شعار سال پرداخته خواهد شد.« 
آتلیه گرافیک خانه طراحان انقاب اسامی با بیان اینکه تغییر رویکرد 
)عـــج( درســـت و موفق اســـت، گفت: »در  دیوارنـــگاره میـــدان ولیعصر
برهه هـــای مختلـــف طرح های غیرمناســـبتی مورد اســـتفاده دیوارنگاه 
)عج( قرار گرفته. این تغییر رویکرد نیز امســـال به شـــکل  میدان ولیعصر
جدی تری پیگیری می شود و همچنین جنس گرافیکی کارها به سمت 
فضایـــی جدیـــد خواهد رفت. امیدواریم این روند ادامه داشـــته باشـــد و 

اتفاقات بهتری رقم بخورد. 
ســـال گذشـــته در مورد بیلبوردها و تاثیرگذاری شـــان صحبت کردیم. از 
این گفتیم که این اثر هنری زمانی می تواند اثرگذار باشد که انتقاد داشته 
باشد، آن هم انتقادی درست و بجا. کاری که در طرح اخیر اوج انجام 

گرفت، اما تاب تحملش وجود نداشت.«

حاشیه ها برای بیلبورد اخیر 

ی کـــه این بیلبورد نصب شـــد، خیلی هـــا به لوگوی  دقیقـــا همـــان روز
بانک ها اعتراض کردند که چرا لوگو گذاشته شده است؟ در حالی که 
همان طور که بایبردی گفته بود؛ انتخاب لوگوی بانک ها به طور مستقیم 
امکان پذیر نبود. چون بانک ها ثبت شده هستند و از نظر حقوقی طرح 
با مشـــکل مواجه می شـــد. لذا به صورت کنایه لوگوها را تغییر داده اما 
تغییرات به صورتی است که مخاطب متوجه خواهد شد منظور چه 
یادی بودند؛ اما از یک طرف بیشـــتر  بانک هایی هســـتند. بانک های ز
تـــاش بـــر آن بـــوده تـــا هـــم از لوگوهای نزدیـــک به بانک هـــای دولتی و 
خصوصی اســـتفاده شـــود و هم از طرف دیگر لوگوهایی بیشتر مدنظر 

بود که باعث آسیب به طرح گرافیکی نشود. 

یاد  بعد از این حاشـــیه اولیه اما فشـــار برای پایین آوردن این بیلبورد ز
ی از آن استقبال شد و خیلی ها با هشتگ در  شد. اما در فضای مجاز
یکرد آن را تحسین کردند. و  گرام و توییتر از این طرح گفتند و رو اینستا
یک نفر نوشت: »البته از حرف و شعار تا عمل فاصله است، ببینیم و 
تعریف کنیم.« بعد از دو روز که از نصب این بیلبورد گذشت؛ محمد 
ذوقی، مشاور ارشد رئیس سازمان اوج در توییتی نوشت: »به نظر شما 
ی از دفعات قبل، هیچ خبر و پوششی  چرا صداوسیما برعکس بسیار

ک نداشته؟!«  از طرح بانک اما
درســـت چهار روز از نصب گذشـــته بود که به گفته برخی از کاربران 
ی به بانک ها نرسید و با فشار آنها بالاخره بیلبورد  ، زور شهردار توییتر

برداشـــته شـــد. مهـــرداد معظمـــی، مدیرروابط عمومی ســـازمان اوج در 
توییتر خود با انتشـــار عکســـی از دیوارنگاره میدان ولیعصر که پایین 
کشیده شده است، نوشت: »این نیز بگذرد.« اما اعتراض به برداشتن 
ی بســـیار بود و یکی از کاربران با انتشـــار  این بیلبورد در فضای مجاز
عکسی از این دیوارنگاره نوشت: »بانک ها غلط می کنند، با تانک از 
ی دیوارنگاره رد شوند!« کاربر دیگری نوشت: »وقتی مار توی آستین  رو
ی تهران به بانک ها نرســـید و دیوارنگاره  پـــرورش میدی. زور شـــهردار
ی شـــد.«  ی بانک ها بود، جمع آور میدان ولیعصر که درباره بنگاه دار
کاربر دیگری در فضای توییتر نوشـــت: »وقتی لابی پرفســـاد بانک ها، 
دیوارنگاره میدان ولیعصر با صحبت های رهبری را پایین می آورد.« 

عاطفه جعفری
خبرنگار گروه فرهنگ

)عج( تغییر کرد؛ بیلبوردی جدید  27 شهریورماه بیلبورد خیابان ولیعصر
که این بار سراغ بانک ها رفته بود و از نقش بنگاه داری شان گفته بود. 
ایـــن دیوارنـــگاره برگرفته ازجمله مقام معظم رهبری در دیدار با اعضای 
، رهبری بـــا انتقاد از  هیـــات دولـــت در شـــهریور97 اســـت. در این دیدار
»مدیریـــت و کنتـــرل قـــوی بانک مرکزی بـــر دیگر بانک هـــا«، در رابطه 
با مدیریت اقتصادی کشـــور توصیه می کنند. ایشـــان با انتقاد از ادامه 
بنگاه داری بانک ها و کار های هزینه آور دیگر نظیر افزایش شعبه های 
بانکـــی گفتنـــد: »بانـــک مرکـــزی باید با نظارت کامـــل و دقیق مانع بروز 

تی نظیر مسائل سپرده گذاران برخی بانک ها و موسسات مالی  مشکلا
شود. نظارت بانک مرکزی بر بانک ها موجب می شود بانک ها به این 
وضـــع نرســـند. وقتی هم که به این وضع رســـیدند بالاخـــره باید برخورد 
یاد  کرد. چرا بانک ها مشکل نقدینگی پیدا می کنند برای اینکه شعبه ز
می کنند. برای اینکه آسایشگاه برای افراد خودشان می سازند. بنده یک 
وقتـــی در تهران از جایـــی عبور می کردم، دیواری طولانی بود که هرچی 
می رفتیم ادامه داشـــت! پرســـیدم این تشـــکیلات عظیم برای کیست؟ 
گفتند مال فلان بانک است، بانک غلط می کند که چنین کاری کند. 
تی اســـت که لابد برای تفریح و این حرف هاست.  حالا اینکه تشـــکیلا
بانک هـــا بنـــگاه داری می کنند. جلوی بنـــگاه داری بانک ها را بگیرید. 
بانـــک بـــرای بنگاه داری نیســـت. البتـــه باید از اول جلوی مشـــکلات 

، با آن دسته از مراکز مالی که  گرفته شود، اما می توان با روش های موثر
برای مردم مشـــکل به وجود می آورند، برخورد کرد.« تقریبا پنج ســـال از 
این صحبت ها گذشـــته و اتفاقی از ســـوی دولت ها برای عملی کردن 
آن اتفاق نیفتاده اســـت. حرفی که در ســـال 1397، رهبر انقلاب گفتند 
و تقریبـــا هیچ کســـی بـــه این حرف توجه نکرد. ایـــن بیلبورد بعد از چند 
وز پایین کشـــیده شـــد. دلیل آن هم گفته نشـــد و فقط از فشـــار بیرونی  ر
برای برداشـــتن بیلبورد گفتند. در گزارش امروز به این بیلبورد و حواشـــی 
گر تاب این انتقادها در بین مســـئولان  آن پرداختیم و از این گفتیم که ا
نباشـــد چطور می توان مشـــکلات را حل کرد. اثر هنری وقتی در فضای 
اجتماعی قرار می گیرد، زمانی می تواند اثرگذار باشد که انتقادی باشد 

و تکـــرار کند تا بتوان کاری انجام داد.
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بعضی از کشورهای دنیا را به دلیل قوانین بسیار ویژه ای که دارند، به عنوان سرزمین 
عجایب می شناسیم. معروف ترین نمونه در این زمینه شاید کره شمالی باشد که 
خصوصا پس از تک قطبی شدن دنیا دچار یک انزوای ناخواسته بین المللی شد. 
انزوایی که عموما از طرف رسانه های جریان اصلی، خودخواسته معرفی می شود. 
اما اگر دقت کنیم کشورهای پرشمار دیگری هم هستند که به لحاظ اجتماعی 
و حقوقی شاید حتی از کره شمالی عجیب تر باشند و هیچ گاه چنین در کانون 
توجهات قرار نمی گیرند؛ به این دلیل که جایگاه سیاسی آنها در نظم بین الملل، 
با کشورهایی که صاحب رسانه های جریان اصلی هستند، تضاد و تنافی ندارد. 
یکی از این کشورها عربستان سعودی است؛ کشوری که سالانه بالغ بر چند میلیون 
توریست مذهبی دارد و هرکدام از آنها لااقل اندکی از وضع عجیب این کشور باخبر 

می شوند. اما حتی چند میلیون مشاهده گر مستقیم و بی واسطه هم نمی توانند 
تاثیری هم پای رســـانه های جریان اصلی داشـــته باشـــند. قوانین عربستان بسیار 
عجیب هستند. از قطع دست دزدان که گاهی همان بار اول دزدی اتفاق می افتد 
و از زیر بازو انجام می شـــود تا گردن زدن های قســـاوتمندانه ای که به دلایلی کاملا 
واهی انجام می پذیرند. مثلا سال ۱۳۳۲ وقتی یک تازه داماد ایرانی به نام ابوطالب 
یزدی حین طواف در مسجدالحرام دچار تهوع شد، سعودی ها او را گردن زدند و 
همین باعث حرام شدن سفر به عربستان و حج واجب تا زمان زنده بودن مرجع 
تقلید آن زمان شیعه، آیت الله اصفهانی شده بود. هم اکنون هم گردن زدن هایی به 
این ســـبک و با دلایل و دســـتمایه هایی به همین ســـادگی را می شود در عربستان 
دید اما بعضی از قوانین عجیب وغریب دیگر کم کم در حال محو شدن هستند. 
محو شدن این قوانین و حتی جایگزین شان با مواردی کاملا متناقض را می توان 
در راســـتای پدید آمدن چهره جدید عربســـتان سعودی ارزیابی کرد. چهره ای که 
مدرن تر به نظر می رسد و با روی کار آمدن سلطان جدید و ولیعهد جدید، پدیدار 

شدنش آغاز شد. تحلیل جامع این تحولات که به »اصلاحات بن سلمانی« معروف 
هستند و معمولا به محمد بن سلمان، ولیعهد سعودی منتسب می شوند، بحث 
جداگانه و مفصلی می طلبد اما این نکته را می شود در مجموع برداشت کرد که 
اولا این تغییرات عمدتا برای جلب توجه خارجی ها صورت گرفته اند، نه کسب 
رضایت خود مردم عربســـتان و ثانیا ســـویه بیشتر این تغییرات فرهنگی هستند. 
یعنی حتی وقتی به ورزش توجه می شود یا ساخت وسازهای بزرگ و پرزرق وبرق 
صورت می گیرد، هدف غایی و نهایی پروژه ها یک نوع تصویرسازی فرهنگی است 
یا تلطیف فرهنگی چهره ای که از کشور عربستان وجود دارد. از مهم ترین مواردی 
که عموما در این زمینه مورد اشاره و توجه قرار می گیرد نسبت عربستان سعودی 
با هنر سینماست. در قلب جهان عرب که سینمای پررونق و حتی پرافتخاری 
دارد، عربســـتان کشـــوری بود که حکومت آن تا اواخر فروردین سال ۱۳۹۷، سینما 
را ممنوع می دانســـت. پس از آنکه اولین فیلم ســـینمایی با وقفه ای ۳۵ ســـاله در 
عربســـتان روی پرده رفت، ســـایر فعالیت های حکومت سعودی هم در راستای 

حضور جدی و علنی در وادی بین المللی سینما رخ داد. اما کشوری که سال ها 
در آن هر نوع ارتباط شهروندان با فضای هنری قطع شده باشد، به یکباره نخواهد 
، همپای سایر کشورهای عربی مثل مصر و  توانست با صرف هزینه های سرسام آور
، صاحب جریان فیلمسازی شود. نکته بعدی اینجاست  سوریه و تونس و الجزایر
که طبق آنچه پیش از این اشاره شد، سعودی ها این تحولات فرهنگی را نه برای 
تاثیرگذاری روی مردم خود عربستان، بلکه بیشتر برای تصویرسازی تازه از خودشان 
در جهان انجام می دهند و همین باعث می شود که فعالیت های سینمایی آنها 
شبیه زرورقی باشد که روی سفالی شکسته کشیده می شود و جلوی چکه کردن 
آب از دیواره هـــای ظـــرف را نخواهـــد گرفت. در ادامه تاریخچه مختصر و نســـبتا 
جدید مناســـبات عربســـتان سعودی با هنر ســـینما را مرور کرده ایم که می توان با 
نگاهی کلی به آن، به تحلیلی درباره جایگاه استراتژیک سینما برای دولت های 
جهان از یک ســـو و نوع کوشـــش های حاکمیت ســـعودی برای بهره مندی از این 

مزیت استراتژیک از سوی دیگر رسید.

سعودی می تواند پروژه تبلیغاتی فوتبال را تکرار  کند؟

رونالدوزاسیوندرسینماجوابنمیدهد

 ورود پلنگ سیاه 
به مملکت سعودی

 آخرین روزهای فروردین سال ۱۳۹۷ بود که شهروندان سعودی 
بـــرای اولیـــن بـــار بعد از ۳۵ ســـال میهمان ســـالن های ســـینما 
یال ســـعودی)یک  شـــدند و فیلمی که برایشـــان به قیمت ۷۵ ر
میلیون تومان ایران( نمایش داده شـــد، »پلنگ ســـیاه« بود. در 
کران شـــد،  چهارشـــنبه شـــبی که این فیلم برای عربســـتانی ها ا
یر فرهنگ و رسانه سعودی، در مرکز  »عواد بن صالح العواد« وز
یاض، پخش آزمایشـــی این فیلم را با حضور  »ملـــک عبـــدالله« ر
مســـئولان و دیپلمات های سعودی و کارشناسان بین المللی 
و منطقه ای سینما افتتاح کرد و تمام بلیت های این فیلم هم 
در ۱۰دقیقه اول رزرو شد و به فروش رسید. برخلاف قانونی که 
تا پیش از آن در عربســـتان وجود داشـــت، تماشـــای این فیلم 
ن ها  فقـــط بـــه همراه خانواده هـــا امکان پذیر بود و بـــه عبارتی ز
هم اجازه پیدا کردند وارد ســـالن نمایش فیلم شـــوند. داســـتان 
ی همســـو با  یم های دیکتاتور فیلم به شـــکلی نمادین درباره رژ
یکا آنها را »نظام های  ایالات متحده بود که دیپلمات های آمر
« خطـــاب می کننـــد. نمایش یک چهـــره پرزرق وبرق  پدرســـالار
ی، بـــا آنچه  یـــم دیکتاتـــور و مترقـــی از داخـــل مرزهـــای یـــک رژ
اصلاحات بن ســـلمانی خوانده می شـــد، همخوانی داشـــت و 
ینه ای عینی و مشـــخص، می شـــود حدس زد  ن یافتـــن قر بـــدو
کران در  کـــه ایـــن مـــوارد در انتخـــاب پلنگ ســـیاه برای اولیـــن ا

عربســـتان سعودی پس از ۳۵ سال موثر بوده اند.

فیلمسازی جشنواره ای
 خیلی زود، خیلی دیر

در تابستان سال ۱۳۹۸، نوبت به حضور یک فیلمساز عربستانی 
در جشنواره فیلم ونیز هم رسید. کسی که او را اولین فیلمساز زن 
این کشـــور می دانســـتند. نام این فیلمســـاز حیفا المنصور بود و 
پیش از شـــروع دوره اصلاحات بن ســـلمانی، در دوره یکی دیگر 
کام  شاهزادگان سعودی که برای رسیدن به جایگاه های بالاتر نا
ماند، یک بار دیگر هم کاندیدای نمایش چهره ای مترقی و جدید 
از عربستان شده بود. اولین فیلم بلند حیفا المنصور »وجده«، در 
جشنواره فیلم ونیز ۲۰۱۲ دیده شد. این نخستین اثر بلند سینمایی 
به حساب می آمد که به طور کامل در عربستان سعودی فیلمبرداری 
شده بود و تولید آن توسط روتانا، کمپانی تولید فیلم شاهزاده ولید 
بن طلال حمایت شد. »وجده« داستان دختری ۰ ۱ ساله را روایت 
یاض در حال رشد بود و آرزو داشت صاحب  می کرد که در حومه ر
دوچرخـــه شـــود. »وجده« به عنوان نماینده عربستان ســـعودی در 
بخش فیلم های خارجی زبان سی و هشتمین دوره جوایز اسکار 
انتخاب شد و این نخستین باری بود که عربستان سعودی فیلمی 
را به اسکار می فرستاد. حالا و در دوره بن سلمان، مجددا این رویه 
آغـــاز شـــد و حیفا المنصور با فیلمی به نـــام »کاندیدای ایده آل« 
راهی رویدادهای هنری و سینمایی دنیا شد. این فیلم که البته 
نتوانست افتخار خاصی در مجامع جهانی کسب کند، درباره زنی 
بود که در یک منطقه کوچک نامزد انتخابات می شود و جامعه را 

ناچار به پذیرفتن حضور خودش می کند.

عربستان و انیمیشن؟!

در اســـفند ماه ســـال ۱۳۹۸ بود که اعلام شـــد عربستان سعودی 
ی را دارد. شـــنیدن این خبر  قصد ورود به دنیای انیمیشن ســـاز
واقعا حیرت انگیز بود. در تابستان همان سال فیلمی از عربستان 
در جشـــنواره ونیز شـــرکت کرد اما نیک می دانیم کشورهایی که 
ی دارنـــد و حتـــی افتخاراتی به  ســـابقه ای طولانـــی در فیلمســـاز
دست آورده اند هم ممکن است برای ورود به دنیای انیمیشن با 
چالش هایی مواجه باشند؛ اما عربستان چنین ادعایی می کرد. 
« که به عنوان محصول مشترک  اعلام شـــد انیمیشـــن بلند »سفر
عربستان ســـعودی و ژاپن تولید می شـــود، نهایتا در سینماهای 
 » کشنز کران خواهد شد و »منگا پرودا خاورمیانه و شمال آفریقا ا
شـــرکت اســـتودیوهای انیمیشـــن سعودی و شـــرکت انیمیشن 
»توئی« ژاپن ســـازنده این پروژه اند. ســـاخت این فیلم از ســـال 
ی این دو شرکت ژاپنی و سعودی، یک ماه پیش  ۲۰۱۷ با همکار
از خروج عربستان سعودی از ممنوعیت ۳۵ساله سینمایی آغاز 
شـــد. شـــرکت ســـعودی منگا بین ۱۰ تا ۱۵ میلیون دلار برای این 
ی کرد و گفته شد کارهای انیمیشن این پروژه  پروژه سرمایه گذار
یاض عربستان صورت گرفته است. با  در شهر توکیوی ژاپن و ر
ی عصام« مدیرعامل شـــرکت سعودی منگا،  وجودی که »بخار
« را پروژه مشترک بین انیمیشن کاران حرفه ای ژاپنی  فیلم »مسافر
ی شانه به شانه عنوان  و جوانان بااســـتعداد ســـعودی در همکار
کرده است، اما در بین تمام عوامل فیلم اثری از سعودی ها به جز 

ی و فروش دیده نمی شود. در بخش سرمایه گذار

هالیوود سعودی؟

در آخرین روزهای سال ۱۴۰۰ بود که اعلام شد عربستان سعودی قصد 
ساختن یک پروژه سینمایی با بودجه ای کلان را دارد. طبیعتا تولید 
چنین پروژه ای از عهده تخصص فیلمسازان عربستانی بر نمی آمد 
و انجام آن فقط با پول پاشی های کلان بین سینماگران هالیوودی 
امکان پذیر می شد. این فیلم در اوج تنش های سیاسی بین ایران و 
عربستان، با نگاهی به رویارویی های تاریخی این دو کشور ساخت 
شد.  این فیلم با نام »جنگجوی صحرا« درباره نبرد ذی قار بود؛ جنگی 
که قبل از سقوط ساسانیان در قلمروی ایران بین خسروپرویز و قبایل 
عرب ساکن در مرزهای ایران رخ داد. این البته اتفاقی بود که پیش از 
این هم در نقاط دیگر دنیا می توان نمونه اش را دید و رقبا یا دشمنان 
پیرامونی ایران، هرگاه می خواهند با ایران امروز مواجه شـــوند، سراغ 
تاریخ می روند و تلاش دارند ثابت کنند که لااقل در یک برهه خاص، 
بین قبایل و دولت شهرهای مختلف، تنها موردی بوده اند که بر تمدن 
ایران پیروز شده اند. مدتی پیش در قزاقستان فیلمی تولید شده بود 
که به قتل کوروش توسط قبایل صحرانشین این کشور می پرداخت. 
حالا عربستان هم سفارش ساخت چنین فیلمی را داده است. پیش 
از آن هم یک شهروند رژیم صهیونیستی در هالیوود فیلمی ساخته 
بـــود بـــه نام »۳۰۰« که رویارویی امپراتـــوری ایران با یونانیان، به عنوان 
نمایندگان نمادین تفکر غرب را به شکل دلبخواهی تصویر می کرد. 
حتی اگر به سال ها پیش برگردیم، در سال ۱۹۸۱ صدام حسین هم 
سفارش ساخت فیلمی را داده بود به نام »نبرد قادسیه« که در آن به 

یک رویارویی تاریخی با ایران پرداخته شده بود. 

جشنواره فیلم یا فرش قرمز خالی؟

در آذرماه سال ۱۴۰۰ بود که عربستان سعودی اولین جشنواره سینمایی اش 
را راه اندازی کرد و بی بی سی فارسی در گزارشی کاملا جانبدارانه برایش تیتر 
یای سرخ؛ امواج تغییر در عربستان سعودی« اما گزارشگر  زد: »جشنواره در
یای ســـرخ« در عربســـتان  هالیوود ریپورتر که با پایان یافتن جشـــنواره »در
ســـعودی به خانه بازگشـــته و نگاهی به آن انداخته بود، توصیفات دیگری 
ینی مثل »گســـترده و  یداد با عناو یـــداد را قلمـــی کـــرد. او از این رو از ایـــن رو
«، »متمرکز بر فیلمسازان محلی« و »با سطح تقریبا دیوانه کننده ای  پرهیاهو
« یاد کرد و نوشـــت: »حضور شـــارون  ی فـــرش قرمـــز از حضـــور چهره هـــا رو
استون، جکی چان، شاهرخ خان، اولیور استون، آنتونیو باندراس و حتی 

یداد جده را به یک بیانیه چشـــمگیر و گران قیمت بدل  مایک تایســـون، رو
یتمن می نویســـد: »آرامش و اعتماد به نفســـی که در این  کرده بود.« آلکس ر
یداد به نمایش گذاشـــته شـــد به کیف های پرپولی برمی گردد که اغلب  رو
عامل حیاتی برای جشـــنواره های ســـینمایی هســـتند و به نظر می رسد در 
این زمینه نگرانی کمی برای مســـئولان این جشـــنواره وجود داشت. جیب 
یابی با پوسترها  بزرگ و پرپول عربستان سعودی نه تنها یک کمپین بزرگ بازار
و تبلیغات تمام عیار به راه انداخت بلکه چهره ها را هم به آنجا کشاند .« 
یاد و ماهیت تاحدودی  این گزارشـــگر افزوده اســـت: »من واقعا به تعداد ز
درهم و برهم اســـامی در شـــب افتتاحیه خندیدم. از شارون استون گرفته 

یچی و از شـــاهرخ خان گرفته تا نادین لبکی. اســـکات ایســـتوود،  تا گای ر
ی از ســـتارگانی  یانکا چوپرا و هنری گلدینگ تنها شـــمار ، پر لوکا گوادانینو
ی فرش قرمز آن شـــب رفتند. آیا برای حضور در آنجا آنها پول  بودند که رو
گرفتـــه بودنـــد؟ احتمالا بله. چندین منبع بـــه من گفتند که برخی از نام ها 
یافتی حاضر بـــه حضور در  صرفـــا بـــرای مبلـــغ هفـــت رقمی چک هـــای در
یادی! هنوز برای شـــب های بعد در راه بودند.  آنجا شـــدند، تعداد بســـیار ز
کمی بعد در میهمانی از اینکه کســـی که داشـــت ترانه های برونو مارس را 
یتمن می نویسد:  می خواند، واقعا خود برونو مارس بود در شگفت ماندم!« ر
»در حالی که ممکن است جشنواره با عنوانی غربی شروع به کار کرده باشد، 

در عـــوض بـــا اولین نمایش جهانی »جاده دره«، یکی از چندین فیلم بلند 
یداد حاضر بود، به پایان رســـید. این دوره  و کوتاه عربســـتانی که در این رو
یای ســـرخ تنها با حضور یک فیلم ایرانی برگزار شد؛ »جاده  از جشـــنواره در
کی« فیلمی از پناه پناهی، فرزند جعفر پناهی. دوره دوم این جشـــنواره  خا
در حالـــی برگـــزار شـــد که حتـــی ممنوعیت پخش فیلم هایـــی با مضامین 
همجنسگرایانه در کشور عربستان سعودی برداشته شد. اما حتی این هم 
مانع گســـیل شدن انتقادهای گســـترده از این جشنواره نشد. انتقادهایی 
که بابت تلاش حکومت سعودی برای سرپوش گذاشتن بر نقض حقوق 

یداد هنری صورت گرفت.  ی یک رو بشر با برگزار

میلادجلیلزاده
خبرنگارگروهفرهنگ

فروش 53 میلیاردی سینماها در شهریور

ی با دوره مشابه  بررســـی تعداد مخاطبان ســـینما در نیمه نخست ســـال جار
ســـال قبل نشـــان می دهد  امســـال مخاطبان ســـینماهای کشـــور شاهد رشد 
۲۴.۵۷ درصدی نســـبت به ســـال گذشـــته است و مجموعا از ابتدای سال ۱۰ 
میلیون و ۷۴۱ هزار و ۳۸۷ نفر برای دیدن فیلم بلیت تهیه کرده اند. سینماهای 
کشـــور طی شـــهریورماه با رشـــد ۱۰ درصدی به نسبت مردادماه، موفق شدند  با 
جـــذب بیـــش از ۱ میلیـــون و ۲۰۰ هـــزار مخاطب، به فـــروش ۵۳ میلیارد تومانی 
دســـت یابند. در این ماه، حدود ۵۴ هزار ســـانس برای نمایش فیلم ها ترتیب 
داده شـــد که ســـهم بیشـــتر این سانس ها با تعداد حدود ۱۳ هزار و ۵۰۰ سانس 

به کمدی فسیل رسید. 
پرفروش ترین و پرمخاطب ترین فیلم شهریورماه، فسیل بود که حدود ۴۴۰ هزار 
مخاطب داشـــت و توانســـت ۱۸ میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان بفروشد. کمدی 
شهر هرت نیز با ۳۴۶ هزار مخاطب، ۱۴ میلیارد و ۸۰۰ میلیون فروش داشت 
تا دومین فیلم پرفروش آخرین ماه تابستان عنوان بگیرد. نارگیل ۲ هم ۱۷۲ هزار 
مخاطب داشت و توانست ۶ میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان بفروشد. چهارمین 
، بی مادر است که ۶۷ هزار مخاطب داشت و حدود  فیلم پرمخاطب شهریور
ی با ۴۹ هزار مخاطب، گیشه ۲  ۳ میلیارد تومان هم گیشـــه داشـــت. ستاره باز
میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومانی را تجربه کرد. آخرین تولد، عروسی مردم، آهنگ 
دونفـــره، کت چرمـــی و بعـــد از رفتـــن، به ترتیـــب، دیگر فیلم هـــای پرمخاطب 

شهریورماه بودند. 

شکست »بی مصرف ها۴« در گیشه

 بی مصرف هـــا۴  که از پنجشنبه شـــب راهی ســـینما شـــده با فـــروش ۷۵۰ هزار 
کرانش، بدون شک کم فروش ترین فیلم این مجموعه  ی در شب نخست ا دلار
خواهد شد. این فیلم که به کارگردانی اسکات وا با فیلمنامه اسپنسر کوهن، 
ی ساخته شده  مکس آدامز و جان جوزف کانولی و با بودجه ۱۰۰ میلیون دلار
ی پرده رفت که بین ۱۵ تا ۱۷ میلیون دلار در افتتاحیه  اســـت، با این امید رو
خود بفروشد، اما فروش پیش نمایش آن نشان می دهد درنهایت افتتاحیه آن 

از ۸ تا ۱۰ میلیون دلار بیشتر نخواهد بود. 
سیلوســـتر اســـتالونه و جیسون اســـتاتهام بار دیگر در این فیلم حضور دارند. 
کس، فیفتی سنت، تونی جا، ایکو اویس، جیکوب اسکیپیو و لوی تران  مگان فا
از تازه واردان این مجموعه در کنار اندی گارسیا هستند. در خلاصه رسمی 
فیلم آمده است: آخرین خط دفاعی جهان و تیمی که وقتی همه گزینه های 
ی میز برداشـــته می شـــود، فراخوانده می شـــوند. اما اعضای جدید  دیگر از رو
کتیک های جدید به »خون جدید« معنای کاملا جدیدی  تیم با سبک ها و تا
می دهند.  استقبال منتقدان از فیلم هم مناسب نبود و منتقد هالیوود ریپورتر 
یادی  یگر جدید که نتوانسته اند تاثیر ز نوشت با حضور کوتاه استالونه و چند باز
بگذارند، نشان می دهد وقت آن رسیده که با این مجموعه خداحافظی کنیم. 
کران آخرین فیلم  بی مصرف ها  در سینماها می گذرد.  نزدیک به یک دهه از ا
کران شـــدند، در  ســـه فیلم اول این مجموعه که ســـال های ۲۰۱۰، ۲۰۱۲ و ۲۰۱۴ ا

مجموع ۸۰۰ میلیون دلار در گیشه سینماهای جهان فروش کردند. 

»شماره ۱۰« پرفروش ترین فیلم دفاع مقدسی امسال است

ابراهیـــم اصغـــری، تهیه کننـــده  شـــماره ۱۰  در گفت وگو با مجری  اســـتودیو 
بـــاره ایـــن فیلـــم بیان کـــرد: »ایـــن فیلم ابتـــدا برای پرده ســـینما  هشـــت  در
یافت کرد  ســـاخته شـــده بود و با توجه به جوایزی که در جشـــنواره فجر در
و ارتبـــاط خوبـــی کـــه می توانســـت با مخاطب برقرار کنـــد بهتر بود ابتدا در 

کران شود.« سینما ا
وی ادامه داد: »شرایط کلان کشور به گونه ای است که برخی از فیلم ها می توانند 
آنتن تلویزیون را در شرایط ویژه پوشش دهند. این فیلم هم با اصرار دوستان 
در ایـــام نـــوروز در تلویزیـــون پخش شـــد. ما آن زمان هم بنا داشـــتیم همزمان با 
هفتـــه دفـــاع مقـــدس این فیلم ها را در ســـینما ببینند و فیلـــم را در این ایام در 
کران می شـــود  کران کنیم.« اصغری افزود: »فیلم هایی که در ســـینما ا ســـینما ا
دو وجـــه دارد؛ یکـــی بحـــث فرهنگی اســـت و بخش مهم تر بازگشـــت مالی و 
فروش فیلم هاست. خوشبختانه فیلم  شماره ۱۰  با توجه به مبلغی که تلویزیون 
پرداخت کرده اســـت تا الان پرفروش ترین فیلم دفاع مقدســـی امســـال است. 
گـــر ایـــن مبلغ قرار بود در ســـینما اتفاق بیفتد بیســـت و چنـــد میلیارد فروش  ا

محسوب می شد.«
یافتی از تلویزیون حدود ۱۵ میلیارد بوده  ی در پاسخ به اینکه میزان مبلغ در و
یافتی از صداوسیما کمتر از این میزان بود  ، عنوان کرد: »مبلغ در است یا خیر
گر آن مبلغ ضرب در سه شود محاسبه سینماست یعنی حدود ۲۴ یا ۲۵  اما ا

میلیارد در سالن های سینمایی فروش داشته است.« 

افتتاح ۴ پردیس سینمایی در تهران

قادر آشنا، معاون توسعه فناوری و مطالعات سازمان سینمایی از افتتاح چهار 
پردیس ســـینمایی خبر داد و گفت: »همزمان با ماه ربیع الاول و طی مهرماه، 
علاوه بر برگزاری رویداد ملی جشن مهر سینمای ایران چهار پردیس سینمایی 
با ظرفیت ۱۹ سالن سینما در مناطق مختلف شهر تهران افتتاح خواهد شد.« 
به گفته وی، پردیس  مرداس  با ۵ ســـالن ســـینما در ۳ مهر ماه، پردیس  کوثر  با 
۳ ســـالن ســـینما در ۱۰مهرماه، پردیس  رزمال  با ۷ ســـالن ســـینما در ۱۷ مهرماه 
یمـــا مال  با ۴ ســـالن ســـینما در ۲۴ مهرماه با حضور مدیران ارشـــد  و پردیـــس  ز
سینمایی افتتاح می شوند و به چرخه سینماهای فعال کشور اضافه خواهند 
شد.  آشنا یکی از اولویت های سازمان سینمایی را اجرای طرح های زیرساختی 
در حوزه توسعه سینما در سراسر کشور عنوان کرد و گفت: »همه تلاش سازمان 
سینمایی توسعه ضریب نفوذ سینما در مناطق مختلف کشور است. نهضت 
سالن ســـازی ســـینما از ابتدای روی کار آمدن دولت ســـیزدهم در بخش های 
مختلف با جدیت پیگیری شده و خوشبختانه نتایج بسیار چشمگیری نیر 
در زمینه ساخت و بهره برداری سالن سینما در دو سال گذشته در پی داشته 
، ۳۶۶ سینما و مجموعه سینمایی  است.« وی اظهار داشت: »در زمان حاضر
در کشـــور فعالیت دارند که نســـبت به دولت گذشـــته بیش از ۳۰ درصد رشـــد 
داشـــته اســـت. همچنین، ۷۵۰ ســـالن نمایش در کشـــور در حال حاضر وجود 
دارد که امید اســـت بتوانیم تا پایان ســـال ۱۴۰۲ حداقل  یکصد ســـالن دیگر به 

این تعداد اضافه کنیم.« 



هر
ش
ان
جه

هر
ش
ان
جه

دوشنبه 3 مهر ۱۴۰۲ 

شماره 3965

WWW.FDN.IR

FARHIKHTEGANDAILY

۱۴

دیوید دائود )عضو غیرمقیم مرکز رفیق حریری شورای آتلانتیک که پیش تر به عنوان کارمند 
در کنگره ایالات متحده آمریکا درباره موضوعات مربوط به ایران، رژیم صهیونیستی و لبنان 
مشاوره می داد( در مقاله ای با عنوان »حزب الله و ایران چهارمین جبهه نبرد را بازکرده اند: 
داخل اسرائیل« به بررسی فعالیت های محور مقاومت درون سرزمین های اشغالی پرداخته 
و این گزاره را مطرح کرده است که محور مقاومت توانسته سلول های حامی خود را درون 
سرزمین های اشغالی ایجاد کرده و آنها را برای روز مبادای نبرد همه جانبه علیه اسرائیل 
آماده کند. اگرچه این مقاله با سوگیری غربی و از جانب یک حامی صهیونیست ها به رشته 
تحریر درآمده و گزاره های سوگیرانه و نادرست نیز در آن وجود دارد اما خوانش آن می تواند 
عمق فعالیت های محور مقاومت در راستای اجراسازی فرمان رهبری انقلاب اسلامی 
مبنی بر تسلیح کرانه باختری و همچنین وضعیت متزلزل رژیم اسرائیل را روشن سازد. مرز 
بین لبنان و اسرائیل از زمان درگیری رخ داده میان اسرائیل و حزب الله در سال 2006 نسبتا 
آرام بوده است. البته سازمان شیعه حزب الله برای پیشبرد راهبرد منطقه ای ایران چندین 
جبهه را در جنوب لبنان، نوار غزه و سوریه باز کرده تا با استفاده از آنها مستقیما و از طریق 
متحدان خود با دولت یهود بجنگند؛ اما با توجه به اینکه توجه اسرائیل  ظاهرا منحصر 
بر فعالیت های این گروه در مرزهای خود است، درعین حال به نظر می رسد که حزب الله 
درحال ایجاد یک جبهه دیگر در پشت خطوط اسرائیل است - هم در داخل مرزهای رسمی 
اسرائیل و هم در کرانه باختری.  به دلیل رفتار اخیر حزب الله، به نظر می رسد نهاد امنیتی 
اسرائیل بر کشف سیگنال هایی متمرکز شده است که با استفاده از آنها بتواند آماده شدن 
حزب الله برای جنگ مستقیم یا تشدید وضعیت امنیتی با اسرائیل را مشخص کند. در 
همین حال، این گروه در ماه مارس هزار پرسنل  ظاهرا غیرمسلح را در امتداد مرز با اسرائیل 
مستقر کرد )البته 400 نفر از آنها از فلسطینی های وابسته به حماس بودند.( اندکی بعد نیز 
این سازمان شیعی دو حمله را علیه اسرائیل سازماندهی کرد اما درعین حال فاصله خود 
را نیز با انجام این عملیات ها حفظ کرد تا از انتقام اسرائیل و تشدید تنش با آن جلوگیری 
کند. در اواخر ماه مارس یک  فلسطینی با نفوذ از لبنان به خاک اسرائیل مواد منفجره ای 
 ، را که نشان حزب الله روی آن حک شده بود در مجیدو کار گذاشت. در اوایل آوریل نیز
حماس رگباری از 34 موشک را از لبنان به سوی اسرائیل شلیک کرد.  حزب الله سپس 
یک »بازی جنگ« گسترده را برای سالگرد خروج اسرائیل از جنوب لبنان برگزار کرد. این 
بازی، تکراری کوچک از تمرین تهاجم ده هزارنفری حزب الله به الجلیل در اوت 2012 بود 
و برای بزرگداشت »پیروزی« حزب الله بر اسرائیل در سال 2006 برگزار شد. این بار حزب الله 
گروه هایی از خبرنگاران را دعوت کرده بود تا شاهد آموزش رزمندگان نقاب دار برای نابودی 
اسرائیل با پریدن از حلقه های شعله ور، شلیک از پشت موتورسیکلت ها، بیرون آمدن از 
میان ستون های دود و منفجر کردن پرچم های اسرائیل نصب شده روی تپه ها باشند. این 
نمایشگاه - که البته به عنوان یک تمرین جنگی فایده ای نداشت - یک تئاتر نظامی خالص 
، تولید تصاویر برای نماهنگ های  به شمار می رفت که هدف آن تیتر سازی برای اخبار
رزمی حزب الله و تقویت باور حامیان این گروه بود که حزب الله می تواند اسرائیل را بازدارد، 
شکست دهد و نابود کند. همچنین شاید این مراســـم برای پوشش گذاشتن بر نفوذ 
حزب الله به خاک اسرائیل و تاسیس دو پایگاه در کشتزارهای شبعا بوده؛ اقدامی که با 
هدف آزمایش آستانه تحمل اسرائیل و تلاش تدریجی برای تنظیم قوانین درگیری بدون 
روبه رو شدن با اقدامات تلافی جویانه انجام شـــده است.  برخی از این تحولات هرقدر 
هم که حائز اهمیت باشند اما ممکن است یک ابتکار حزب الله برای ایجاد یک جای 
پای نیابتی در پشت خطوط اسرائیل را پنهان کنند. حزب الله برای دهه ها آرزوی چنین 
امکانی را داشته است؛ حداقل پس  از این که اسرائیل 400 مبارز حماس و جهاد اسلامی 
فلسطین را در سال 1992 به جنوب لبنان اخراج کرد و یک سال بعد آنها را دوباره پذیرفت. 
این افراد به عنوان هسته ای برای حزب الله و ایران در راستای مبارزه با اسرائیل از درون عمل 
کردند - تلاشی که با کمک های مسلحانه مستقیم به فتح تحت رهبری یاسر عرفات )از 

سال 1998( و سپس به چندین گروه مسلح در طول انتفاضه دوم و پس  از آن ادامه یافت. 
از همان زمان، حزب الله تلاش های قابل توجهی را برای استخدام عرب های اسرائیلی های، 
لبنانی ها، اتباع دارای پاسپورت خارجی کشورهای عربی و فلسطینی ها برای جمع آوری 
اطلاعات، دستیابی به امکانات بیشتر و ایجاد سلول های خفته در داخل اسرائیل 
برای برنامه ریزی حملات  انجام داده است. برای نیل به این مهم، ارتباط بین لبنانی ها 
و عرب های اسرائیلی بسیار ارزشمند است.  اظهارات حزب الله و مقامات ایرانی - در 
کنار رفتارهای گذشته و کنونی این گروه - حاکی از وجود مجموعه اهدافی سه گانه است 

که فراتر از ایجاد دوره های پراکنده هرج ومرج در اسرائیل به شمار می رود. 
بخشـــی از راهبرد منطقه ای ایران ایجاد قابلیت های لازم برای تولید تسلیحات داخلی 
توسط نیروهای نیابتی خود است. سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به این مهم در حزب الله، 
حوثی های یمن و همچنین نوار غزه نائل شده است. مدتی پس از عقب نشینی اسرائیل در 
سال 2005 و قبل از ترور در سال 2008، عماد مغنیه، فرمانده نظامی وقت حزب الله، ماه ها به 
آموزش شبه نظامیان فلسطینی در زمینه تولید موشک و سکوی پرتاب و جنگ تونل ها و 
موشک ها پرداخت.  در همین راستا به نظر می رسد که حزب الله و ایران درصدد تکرار این 
اتفاقات در کرانه باختری هستند. حسین سلامی، فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
در سال 2022 به این موضوع اعتراف کرد و اظهار داشت که هدف ایران تسلیح کرانه باختری 
همانند غزه  است. او به خبرگزاری فارس گفت: »وقتی چیزی داخلی است، نمی توان جلوی 
آن را گرفت.« تلاش های اخیر برای شلیک راکت از جنین در 26 ژوئن - که توسط یک گروه 
وابسته به حماس که خود را »گروه ]یحیی[ عیاش - غرب جنین«  می خواند - و کشف یک 
سکوی پرتاب در ماه ژوئن در شرق اورشلیم و همچنین لابراتوارهای تولید تسلیحات در 3 
ژوئیه در جنین، نشان می دهند که این تلاش ها ممکن است درحال به ثمر نشستن باشند. 
هدف دوم، به گفته سلامی در سال 2014 »تبدیل فوری کرانه باختری به یک جهنم غیرقابل تحمل«  
برای اسرائیل است. ایران این وظیفه را به حزب الله و واحد 133 آن واگذار کرده است. در نتیجه 
این تلاش ها گروه هایی که زمانی گمان می شد در کرانه باختری )مانند حماس و جهاد اسلامی 
فلسطین( یا در سرتاسر فلسطین )مانند گردان های شهدای الاقصی( منحل شده اند دوباره 
احیا شده اند. گروه های مسلح جدید نیز به ویژه در جنین و نابلس شکل  گرفته اند. برخی 
از این گروه ها هم که توسط ایدئولوژی های منسجم تغذیه می شوند به سازمان های بزرگی 
متصل هستند؛ مانند یگان جنین و یگان نابلس که وابسته به جهاد اسلامی هستند و 
حزام النار و لواء الشهدا که وابسته به گردان های شهدای الاقصی هستند.  گروه های دیگری 
مانند عرین الاسود - گروهی در سایه و پراکنده که مرکز آن در نابلس است- هم وجود 
دارند که شکل گیری آنها بیشتر ریشه در ناامیدی ]از تشکیلات خودگردان[ دارد. این 
گروه که به طور مستقل در اوت 2022 تاسیس شده است از نارضایتی جوانان فلسطینی 
از کارآمدی تشکیلات خودگردان فلسطین و مذاکره با اسرائیل استفاده کرده است؛ 
، مدیر شین بت  اما اینجا هم ایران نقش آفرینی و آتش را شعله ورتر کرده است. رونن بار
اخیرا اظهار داشته است که تهران از سکوهای برخط برای تشویق جذب نیرو استفاده 
و از هر زمینه موجود - انگیزه ایدئولوژیک یا سرخوردگی - برای تحریک استفاده می کند.
هدف نهایی و شاید خطرناک ترین هدف تلاش ایران و حزب الله برای استفاده از تنش های 
بین عرب های اسرائیلی و یهودی برای ایجاد شرایطی است که در ادبیات محور مقاومت 
از آن به عنوان »وحدت جبهه ها«  یاد می شود. به همین منظور نعیم قاسم، معاون دبیرکل 
حزب الله شورش های قومیتی ماه مه 2021 اسرائیل را که با درگیری با مبارزان فلسطینی در غزه 
همزمان شده بود، به عنوان یک »تغییر راهبردی و نقطه عطف تاریخی« توصیف کرد. او گفت 
فلسطینی های کرانه باختری، غزه و بیت المقدس در هدف »عرب های 48« متحد شده اند و 
همه فلسطینی ها و نه  فقط دسته ای که مستقیما تحت تاثیر قرار می گیرند- جمعا به هر تجاوز 
یا تهاجم اسرائیلی ها پاسخ خواهند داد.  هاشم صفی الدین، رئیس شورای اجرایی حزب الله 
هم مانند قاسم، اخیرا اظهار داشته است که این تحول به این گروه اجازه می دهد تا از درون به 
اسرائیل حمله کند. او با خیال پردازی درباره »وحدت جبهه ها« و توانایی حزب الله برای ایجاد 
هرج ومرج در خاک اسرائیل، گفت: »روزی فرا می رسد که مقاومت در عملیات های انجام گرفته 

در مرزهای 1948 ]اسرائیل[ شرکت کند، چیزی که اسرائیل قبلا نمی توانست تصور کند... 
این اتفاق باعث فروپاشی رژیم ]صهیونیستی[  از درون خواهد شد. تصور کنید اگر مقاومت 
وارد »سرزمین های 1948« شود چه اتفاقی خواهد افتاد. ایجاد جبهه ای در داخل اسرائیل و 

کرانه باختری برای حزب الله سودمند 
است - هم اکنون و هم در طول 

وعـــده داده شـــده این 
گروه درباره »جنگ 
همه جانبـــه« علیه 

دولـــت یهـــود. ایـــن 
جبهه درحـــال حاضر به 

این گـــروه اجـــازه می دهد تا به 
خونریزی از اســـرائیل از طریق 

گروه های نیابتی خود ادامه دهد 
و درعین حال امکان قابل قبولی از 
انکار را نیز داشته باشد. این حداقل 

در حداقلی ترین حالت ارتش اسرائیل 
را درگیر مبارزه با خشونت های سطح 

پایین اما پایدار نگه می دارد. در بدترین 
حالت نیز درگیری های مداوم اسرائیل با 

شبه نظامیان فلسطینی احتمال اشتباه 
محاسباتی یا واکنش بیش ازحد یک یا هر 

دو طرف را افزایش می دهـــد و به طور بالقوه 
آتش انتفاضه جدیدی را برمی افروزد. چنین 

نتیجه ای به طور فزاینـــده ای محتمل به نظر 
می رسد زیرا نسل جوان فلسطینی - که هم از 
رهبری خود و همچنین مذاکرات با اسرائیل 

سرخورده شده اند و هم از خون بار بودن انتفاضه 
دوم تصوری ندارند - به طور فزاینده ای جهت جامعه 

فلسطین را در حمایت از بازگشت به رویارویی مسلحانه 
منحرف کرده است.  سودمندی آینده این جبهه برای 

حزب الله نیز در طول جنگ آتی خود را نشان خواهد داد. 
سال ها بعد حزب الله می تواند در یکی از سالگردهای حساس 

مذهبی یا ملی گرایانه که تقویم اسرائیلی-فلسطینی در آنها با یکدیگر 
تلاقی دارد، آتش این جنگ را شعله ور کند. این گروه با انتخاب زمانی 
برای درگیری که با دوره تشدید احساسات مذهبی یا ملی گرایانه )دو 
طرف فلسطینی و یهودی( یکسان باشد، می تواند سلول هایی را که 

در کرانه باختری پرورش داده است فعال کند. 
همچنین این گروه می تواند از وابستگان شبکه های عرب های 
اسرائیلی برای انجام حمله ای با  انگیزه های ملی گرایانه به یک 

هدف یهودی- مثلا یک کنیسه در یک شهر مختلط اسرائیلی 
عرب-یهودی- استفاده کند. با این اقدام ساده حزب الله می تواند 

به طور مستقل از تنش های بین قومی تشدیدشده برای آغاز چرخه ای 
از کنش ها و واکنش های افراط گرایان یهودی و عرب که درست مانند 
مه 2021 به بقیه کشور نیز سرایت می کند، بهره برداری کند. حزب الله با 
، اســـرائیل را وادار خواهد کرد که  ایجاد ناآرامی در دو ســـوی خط سبز
توجه دولت و نیروهای امنیتی خود را از دیگر جبهه های فعال، ازجمله 

لبنان منحرف کند. 
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ک استان کرمانشاه اداره کل ثبت اسناد و اما
ک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک اداره ثبت اسناد و اما

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
گهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد  آ
سند رسمی برابر رای شماره 140260316001002868 مورخ 1402/05/04 هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم امید نوری فرزند سهراب به شماره شناسنامه 18۷9 شماره ملی 
325۷2030۷1  صادره از کرمانشاه در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 19۷5.82 مترمربع به آدرس کرمانشاه 

ک 2213 فرعی از 145 اصلی بخش یک حومه حوزه  جاده سنندج ابتدای شهرک آناهیتا، واقع در محدوده اراضی پلا
ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک که مالک رسمی مشاعی متقاضی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
گهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی  مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آ
گهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و  اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آ
پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است درصورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشارنوبت اول:1402/07/03  -   تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/07/19
ک شماره : 1914/م الف/12   -     سجاد مؤیدی- رئیس ثبت اسناد و اما

آگهی مزایده
دانشگاه آزاد اسامی واحد شهر بابک براساس مجوز شماره 0۷/25/3/188۷1 تصمیم 
بــه واگــذاری اســتخرهای پــرورش ماهــی خــود از طریــق مزایــده عمومــی بــه اشــخاص 
حقیقــی یــا حقوقــی واجــد شــرایط منــدرج در اســناد مزایــده به صــورت اجــاره یک ســاله 
گهــی بــه مــدت 10 روز کاری  را دارد. متقاضیــان درصــورت تمایــل از تاریــخ درج ایــن آ
جهــت بازدیــد اماکــن مــورد مزایــده و دریافــت اســناد مربوطــه بــه اداره امــور مالــی ایــن 
واحــد دانشــگاهی واقــع در شــهر بابــک – بلــوار خلیــج فــارس – مجتمــع دانشــگاه آزاد 

اســلامی واحــد شــهر بابــک – قســمت امــور مالــی مراجعــه نماینــد.
-ارائــه ضمانتنامــه بانکــی معتبــر در وجــه دانشــگاه بــه میــزان ذکرشــده در اســناد مزایــده 

یــا واریــز بــه حســاب اعلام شــده 
دانشگاه در رد یا قبول یک یا تمامی پیشنهادات مختار است.

گهی به عهده برنده مزایده خواهد بود. هزینه درج آ
شماره تماس: 03434121209

روابط عمومی دانشگاه آزاد اسامی واحد شهر بابک

برگزاری مزایده عمومینوبت اول
دانشگاه آزاد اسامی استان فارس در نظر دارد ملک های مشروحه ذیل را از طریق برگزاری مزایده عمومی به فروش رساند. متقاضیان می توانند جهت دریافت )خرید( اسناد و اوراق مزایده 
گهی مزایده )تا پایان وقت اداری دوشــنبه مورخ 1402/0۷/1۷ ( به آدرس واحدهای دانشــگاهی محل وقوع  و هماهنگی جهت بازدید ملک ظرف مدت حداکثر 10 روز کاری از تاریخ درج آ
ملک مراجعه نمایند و پس از تکمیل اسناد و اوراق مزایده به همراه سپرده شرکت در مزایده به صورت فیش واریزی و همچنین قیمت پیشنهادی خود را به ترتیبی که در اسناد مزایده مقرر 
ک و مهــر شــده باشــد، قــرار داده و حداکثــر تــا پایــان وقــت اداری مذکــور، بــه دفتــر حراســت  شــده اســت در دو پاکــت الــف و ب بــا درج موضــوع مزایــده روی پاکت هــا، کــه به صــورت در بســته و لا

هر واحد دانشگاهی تسلیم و رسید دریافت نمایند. متقاضیان جهت اطلاعات بیشتر می توانند به آدرس اینترنتی https://fr.iau.ir/fa/news/۷5 مراجعه فرمایند.
تذکر:

ارائه فیش واریزی به مبلغ 1،000،000 ریال به حســاب شــماره 0103۷603۷6004 ســیبا -بانک ملی به نام دانشــگاه آزاد اســلامی، )کد ۷302 به شــماره شــبا IR 6001۷0000000103۷603۷6004 ( بابت 
خرید اوراق و اســناد مزایده الزامی می باشــد.

میزان سپرده شرکت در مزایده معادل )5 درصد( کل مبلغ برآورد پیشنهادی شرکت می باشد.
گهی های مزایده در روزنامه های استانی و کشوری به عهده برنده مناقصه می باشد.  دانشگاه در رد یا قبول هر یک یا تمام پیشنهادها مختار بوده و هزینه درج آ

آخرین مهلت تحویل پاکت های مزایده پایان وقت اداری دوشنبه مورخ 1402/0۷/1۷ می باشد.

نشانی ملکنام واحدردیف
عرصه

بریاعیان )متر مربع()متر مربع( نشانی جهت اخذ اسناد مزایدهکار

مزروعی-10000ضلع شرقی سایت واحد فیروزآبادفیروزآباد1
فیروزآباد- بلوار دانشگاه آزاد اسلامی – مجتمع شهرک دانشگاهی 

ی – طبقه همکف – واحد حقوقی- شماره  – ساختمان ادار
تماس : 0۷1-38۷29۷01-5

داراب- بخش مرکزی، خیابان طالقانی، داراب2
دو طبقه ۷62383خیابان شهید مفتح

مسکونی
داراب- بلوار سرداران- دانشگاه آزاد اسلامی داراب- ساختمان 

ی- مدیریت امور مالی – شماره تماس: 0۷1-5352۷095 ادار

زرقان3
ی  زرقان- خیابان شهید صادقی، روبه رو

ی  مجتمع آل یاسین، ساختمان ادار
سابق دانشگاه

مسکونی54۷۷50
- اصفهان- پشت کارخانه شیر پگاه-  کیلومتر 25 جاده شیراز

ی- شماره  مجتمع دانشگاه آزاد اسلامی زرقان- ساختمان ادار
تماس:  091۷584414۷

ی مرودشت4 مرودشت- خیابان 60 متری، روبه رو
ی پارک پرستار 2263/58بیمارستان قدیم، روبه رو

قابلیت اخذ مجوز 
ساخت با مساحت 

حدود 10000 متر مربع 
در 5 طبقه

ی مرودشت- کیلومتر 3 جاده تخت جمشید- دانشگاه آزاد اسلامی تجار
ی- دفتر حراست- شماره تماس: مرودشت- ساختمان ادار

091۷۷280263
091۷9965۷11

، کوچه مرودشت5 مرودشت- خیابان ولیعصر
مسکونی۷02/984۷0ولیعصر 2

ع(- جنب استهبان۷ استهبان- بلوار امام رضا)
ی -299رستوران آئینه تجار

مسکونی

استهبان- بلوار امام رضا -دانشگاه آزاد اسلامی واحد استهبان- 
ی- مدیر مالی- شماره تماس: ساختمان ادار

091۷130۷546

روابط عمومی دانشگاه آزاد اسامی استان فارس

نوبت دوم

مقاله »دیوید دائود« درباره فعالیت های محور مقاومت درون سرزمین های اشغالی 

حزب الله و ایران چهارمین جبهه نبرد را بازکرده اند: 
داخل تل آویو



خونگ له تو )پژوهشــگر غیرمقیم مرکز مطالعات اســتراتژیک و بین المللی 
یــکا، چــرا بعیــد  برابــر آمر یــکا( در مقالــه ای بــا عنــوان »احتیــاط هانــوی در آمر
یتنام را  یــکا راهبــرد تعهــد چندگانــه و یتنــام و آمر اســت کــه مشــارکت جدیــد و
تغییــر دهــد؟« کــه در وب ســایت فارن افــرز منتشــر شــده، بــا اشــاره بــه ارتقــای 
یتنــام و ایالات متحــده بــه »مشــارکت جامــع راهبــردی« ایــن  ســطح روابــط و
نکتــه مهــم را مطــرح ســاخته اســت کــه نبایــد ایــن اقــدام را به معنــای ورود 
یتنــام هنــوز  یــکا دانســت، بلکــه و یتنــام بــه بلــوک ضدچینــی بــه رهبــری آمر و
هــم بــا چیــن ارتباطــات وثیقــی دارد و بــا اتخــاذ راهبــرد »تعهــد چندگانــه« در 
ی بــا هــر دوطــرف و انتفــاع خــود اســت.  یــکا و چیــن، به دنبــال بــاز رقابــت آمر
، جــو بایــدن، رئیس جمهــور ایالات متحــده بــه هانــوی ســفر  در 10 ســپتامبر
یتنــام، نگویــن فــو  یخــی را بــا رهبــر کمونیســت و کــرد تــا عقــد یــک توافــق تار
پــا بــودن نســبی روابــط ایالات متحــده  کنــد. علی رغــم نو ترونــگ اعــام 
یتنــام، دو کشــور مشــترکا توافــق کرده انــد کــه روابــط خــود را بــه ســطح  و و
یتنــام تنهــا بــرای  »مشــارکت جامــع راهبــردی« ارتقــا دهنــد؛ جایگاهــی کــه و
ی از شــرکای نزدیــک خــود درنظــر گرفتــه اســت. از  تعــداد انگشت شــمار
ی از کارشناســان ایــن دیــدار نشــانه اوج همســویی راهبــردی رو  دیــد بســیار
بــه رشــد ایــن کشــور آســیای جنــوب شــرقی بــا واشــنگتن به شــمار مــی رود. 
ی )کــه  بــا گذشــت 10 ســال از ورود دو کشــور بــه ســطح پایین تــری از همــکار
یتنامی هــا از آن به عنــوان »مشــارکت جامــع« یــاد می کننــد(، ترتیبــات  و
یتنــام  جدیــد بــه ایالات متحــده یــک جایــگاه مرکــزی در سیاســت امنیتــی و
می دهــد. ایــن اتفــاق همچنیــن نشــان می دهــد کــه کنشــگری تهاجمــی 
فزاینــده چیــن در منطقــه هنــد- آرام تــا چــه حــد ایــن دشــمنان ســابق را بــه 

ــر کــرده اســت.  هــم نزدیک ت
ی در ســال 1995،  یتنــام از زمــان عادی ســاز روابــط ایالات متحــده و و
از  یکــی  بــه  از تجر پــس  اســت.  ی شــده  بســیار تغییــرات  دســتخوش 
خونین تریــن درگیری هــا از زمــان جنگ جهانــی دوم، هانــوی و واشــنگتن 
یتنــام- روابــط خــود  کنــون- حداقــل براســاس سلســله مراتب موجــود در و ا
را بــه بالاتریــن ســطح ممکــن ارتقــا داده انــد؛ آن هــم علی رغــم ایــن واقعیــت 
یتنــام هنــوز  کــه دو کشــور دارای نظام هــای سیاســی متفاوتــی هســتند. و
یتنــام  هــم یــک دولــت تک حزبــی و کمونیســتی اســت. ایالات متحــده و و
ی در زمینــه طیــف گســترده ای از مســائل ماننــد  همچنیــن شــروع بــه همــکار
ک و بهداشــت عمومــی کرده انــد. بــا توجــه بــه  ی هــای پــا نیمه رســاناها، انرژ
ــن  ــی ای ــردن دسترس ــدود ک ــه مح ــام، ازجمل یتن ی و ــن رو ــده چی ــار فزاین فش
یــای چیــن جنوبــی، اتحــاد امنیتــی رو بــه رشــد بــا ایالات متحــده  کشــور بــه در

ــد.  ــر برس ــه نظ ــد ب ــام مفی یتن ــری و ــرای رهب ــژه ب ــد به وی می توان
یتنــام همســویی  بااین حــال بســیار ســاده انگارانه اســت کــه گمــان کنیــم و
گرچــه هانــوی امتیــاز پیمــان  یــرا ا کــرده، ز بــا ایالات متحــده را انتخــاب 
مشــارکت جامــع راهبــردی را تنهــا بــرای گــروه کوچکــی از کشــورها محفــوظ 
داشــته اســت، اما این فهرســت شــامل چین، هند، روســیه و کره جنوبی نیز 
ی  می شــود. هانــوی همچنیــن دارای ســطوح دیگــری از مشــارکت بــا بســیار
از کشورهاســت و درواقــع چنیــن روابــط پیچیــده و چندلایــه ای، ازجملــه بــا 
یتنــام در سیاســت  یکــرد و کشــورهایی کــه خــود رقیــب هســتند، ویژگــی رو
خارجــی بــه شــمار مــی رود. دولــت هانــوی مدت هاســت به دنبــال همســویی 
بــا چندیــن کشــور به جــای یــک قــدرت واحــد بــوده اســت. درعین حــال بــر 
کســی پوشــیده نیســت که چین هم مانع و هم  انگیزه ای برای تقویت روابط 
امنیتــی هانــوی بــا ایالات متحــده به شــمار مــی رود. نزدیــک شــدن بســیار زود 
یــک پکــن و احتمــالا نوعــی اقــدام تافی جویانــه  بــه واشــنگتن می توانــد تحر
از ســوی آن را ســبب شــود؛ اقدامــی کــه هانــوی درپــی اجتنــاب از آن اســت. 
یتنــام بــا دولــت بایــدن بایــد به عنــوان یــک گام مهــم رو  از ایــن نظــر توافــق و
ــه  ــرای هانــوی ب یــادی ب به جلــو در روابــط دوطــرف تلقــی شــود کــه مزایــای ز
همــراه خواهــد داشــت امــا ایــن توافــق ســبب تغییــر اساســی جهت گیــری 
یتنــام نخواهــد شــد. هانــوی بیــن پکــن و واشــنگتن دســت بــه  دولــت و

انتخــاب نــزده، بلکــه ســعی در راهبــرد خــود مبنی بــر حفــظ فاصلــه یکســان 
بــا ایــن دو قــدرت دارد. ارتقــای روابــط بــا ایالات متحــده تنهــا بخشــی دیگــر 

از ایــن طــرح جامــع به شــمار مــی رود.
 

  تبدیل دشمن به دوست
یــکا تــا بــه ایــن مرحلــه موفقیتــی چشــمگیر اســت.  یتنــام و آمر پیشــرفت و
برابــر چنیــن توافقــی مقاومــت کــرده  یتنامــی مدت هــا در نخبــگان سیاســی و
ی روابط در نزدیک  یــرا بــرای مــدت طولانــی و حتــی پــس از عادی ســاز بودنــد، ز
ــت  ــزب کمونیس ــه ح ــبت ب ــات آن نس ــنگتن و نی ــه واش ــش، ب ــه دهه پی ــه س ب
کــم اســت، مشــکوک بودنــد. حتــی  یتنــام کــه از ســال 1975 بــر ایــن کشــور حا و
یک نیــز وقــوع تغییــرات دموکراتیــک یــا  تــا ســال های بعــد از قــرن بیســت و
« یــاد می شــود بــا حمایــت  یتنــام از آن به عنــوان »تکامــل صلح آمیــز آنچــه در و
یتنام جنوبی،  یم ســاقط  شــده و ایالات متحده و ســایر هواداران باقی مانده رژ
یکــی از مهم تریــن تهدیــدات امنیــت ملــی ایــن کشــور درنظــر گرفتــه می شــد. 
بــه  گذشــته، دولت هــای متوالــی ایالات متحــده  بااین حــال طــی دهــه 
یتنــام  یتنامی هــا اطمینــان داده انــد کــه واشــنگتن بــه  حــق تعییــن سرنوشــت و و
احتــرام می گــذارد و قصــد دخالــت در سیاســت داخلــی ایــن کشــور را نــدارد. 
یــر امــور خارجــه ایالات متحــده درتــاش  ، وز در ســال 2018، مایــک پمپئــو
یتنــام را به عنــوان  ــا کــره شــمالی، و ــه پیشــرفت در تعامــل ب ــرای دســتیابی ب ب
الگویــی بــرای نحــوه گشــایش و مــدرن شــدن در عیــن بقــای کمونیســم خوانــد 
و در ســال 2019، هانــوی میزبــان دومیــن نشســت بیــن ترامــپ و کیــم جونــگ 
کــرات بــا پیونگ یانــگ عمــر چندانــی  گرچــه مذا اون رهبــر کــره شــمالی بــود. ا
یتنــام بــه رهبــران ایــن کشــور اطمینــان داد کــه نه تنهــا  نداشــت، امــا توجــه بــه و
یــم آنهــا را پذیرفتــه اســت، بلکــه به انــدازه کافــی بــه آنهــا اعتمــاد  واشــنگتن رژ
کــرات دشــوار عمــل کننــد.  دارد تــا به عنــوان میانجــی صــادق بــرای ایــن مذا
تغییرات ژئوپلیتیک در آســیای جنوب شــرقی کاتالیزور مهمی را برای بهبود 
یتنــام بــا داشــتن مــرز زمینــی بــا چیــن و  روابــط دوطــرف فراهــم کــرده اســت. و
یــای چیــن جنوبــی، مســلما بیــش از هــر  داشــتن خــط ســاحلی طولانــی در در
کشــور دیگــری در ایــن منطقــه در معــرض کنشــگری تهاجمــی فزاینــده پکــن 
یایــی از ســوی چیــن، امتنــاع  قــرار دارد. نادیــده گرفتــن قوانیــن بین المللــی در
ایــن کشــور از اجــرای قوانیــن و همچنیــن تمایــل آن بــه قدرت نمایــی، هانــوی را 
ی  نگــران کــرده اســت. چیــن ضمــن به رســمیت نشــناختن حکــم دادگاه داور
یخــی ادعاهــای ایــن کشــور  ســازمان ملــل در ســال 2016 مبنی بــر رد مبنــای تار
یــای چیــن جنوبــی دســت بــه ایجــاد جزایــر مصنوعــی در آب هــای  دربــاره در
ــد کشــتی های  ــرای تهدی یایــی خــود ب مــورد مناقشــه زده، از شــبه نظامیان در
یتنامــی و گارد ســاحلی ایــن کشــور اســتفاده کــرده و اغلــب  ماهیگیــری و
یتنــام از حقــوق اقتصــادی مترتــب بــر ایــن کشــور در منطقــه  مانــع اســتفاده و

ی خــود شــده اســت.  اقتصــادی انحصــار
یک آمیــز چیــن انتشــار یــک »نقشــه  یــن اقدامــات تحر یکــی از جدیدتر
گوســت بــود کــه برخــاف حکــم ســازمان  اســتاندارد« جدیــد در اواخــر مــاه آ
یــای چیــن جنوبــی بــه ایــن کشــور  ملــل در ســال 2016، نشــان مــی داد بیشــتر در
ــام در  یتن ــه و ی ب ــدار ــه هش ــی ک ــم در اقدام ــپتامبر ه ــل س ــق دارد. در اوای تعل
آســتانه ســفر بایــدن بــه ایــن کشــور به شــمار می رفــت، گارد ســاحلی چیــن از 
یتنامــی کــه در مجــاورت  کشــتی های آب پــاش علیــه قایق هــای ماهیگیــری و
جزایــر مــورد مناقشــه پاراســل فعالیــت می کردنــد، اســتفاده کــرد؛ جزایــری کــه 
یتنام مدعی تملک آن هستند. چین همچنین از سدهای  تایوان، چین و و
خــود در بالادســت رودخانــه مکونــگ بــرای محــدود کــردن چشــمگیر تامیــن 
یتنــام اســتفاده کــرده اســت. پکــن به طــور گســترده مشــغول گســترش  آب و
یــم کامبــوج اســت تــا تاسیســاتی را ایجــاد کند کــه تحلیلگران  یایــی ر پایــگاه در
یایــی بــزرگ بــرای چیــن شــود.  معتقدنــد می توانــد تبدیــل بــه یــک پایــگاه در
کــرده و  حــرکات تهاجمــی از ایــن  دســت، هانــوی را به شــدت خشــمگین 
باعث شــده از ســوی همســایه غول پیکــر خــود احســاس فشــار شــدیدی در 

یــا و خشــکی داشــته باشــد.  در
در میانــه ایــن تنش هــا، هــر دو دولــت ترامــپ و بایــدن تصمیــم گرفته انــد روابــط 

یتنــام تقویــت کننــد. کمااینکــه ترامــپ بــرای اولین بــار مفهــوم  خــود را بــا و
یتنــام مطــرح  « را در نشســت اپَــک در دانانــگ و »هنــد- اقیانوســیه آزاد و بــاز
کمیتــی دولت هــای مســتقل  کــرد؛ مفهومــی کــه بــرای رســمی کــردن حقــوق حا
منطقــه و تحدیــد رفتــار اجبارآمیــز پکــن مطــرح شــد و تبدیــل بــه مقدمــه راهبــرد 
هنــد- آرام شــد کــه دولــت بایــدن آن را تدویــن کــرده اســت. اظهــارات ترامــپ 
یتنــام مبــارزه فعلــی آن بــا چیــن بــر  یــخ افتخارآمیــز اســتقال و و اشــاره او بــه تار
یــح و بــدون لکنــت  کــی از حمایــت صر یایــی دوطــرف، حا ســر ادعاهــای در

ایالات متحــده از هانــوی بــود.
 

  تغییرات وسیع درباره چین
یتنــام را تقویــت  ک مشــترک از تهدیــد چیــن، روابــط ایالات متحــده و و ادرا
می کنــد. در دوران ترامــپ، ایالات متحــده نیــز در نگــرش خــود نســبت بــه 
، وزارت  ی او یاســت جمهور چین دچار تحول شــدید شــد. در 6 ماه پایانی ر
ی در مناقشــات  امــور خارجــه از سیاســت خــود مبنی بــر عــدم جانبــدار
یــای چیــن جنوبــی فاصلــه گرفــت و بیانیه هایــی در  مدعیــان موجــود در در
یــح ادعاهــای چیــن، محکومیــت اقدامــات قهــری ایــن کشــور درقبــال  رد صر
ی از منابــع طبیعــی  کمیتــی هانــوی در بهره بــردار یتنــام و تاییــد حقــوق حا و

ی اقتصــادی خــود صــادر کــرد.  موجــود در منطقــه انحصــار
گرچــه شــاید بی توجهــی ترامــپ بــه سیاســت خارجــی ســنتی و مألــوف  ا
مبتنی بــر ارزش هــا بــرای روابــط ایالات متحــده بــا متحــدان و شــرکای آن مضر 
بــود، امــا بــه هــم نزدیــک شــدن هانــوی و واشــنگتن را علی رغــم تفاوت هــای 
کــرد. ایــن  عمــده در هنجارهــا، ارزش هــا و نظام هــای سیاســی تســهیل 
همگرایــی در دولــت بایــدن به وضــوح تعمیــق شــده و به طــور همزمــان یــک 
اجمــاع نــادر دوحزبــی دربــاره چیــن به وجــود آمــده اســت. در جــولای 2021، 
یــر دفــاع ایالات متحــده اولیــن دیــدار هیــات دولــت بایدن از  لویــد آســتین، وز
یتنام انجام  آسیای جنوب شرقی را در قالب سفر به فیلیپین، سنگاپور و و
داد. دو مــورد از ایــن کشــورها مقاصــد طبیعــی ایــن ســفر به شــمار می رفتنــد، 
یــرا ایالات متحــده تعهــدات دفاعــی گســترده ای بــا متحــد رســمی خــود،  ز
فیلیپیــن دارد و ســنگاپور هــم مدت هاســت کــه مهم تریــن شــریک امنیتــی 
یتنــام در ایــن  واشــنگتن در منطقــه به شــمار مــی رود. بااین حــال انتخــاب و
یــرا تایلنــد دیگــر شــریک واشــنگتن در منطقــه  میــان بســیار چشــمگیر بــود، ز

یگــر منطقــه جــزء مقاصــد ایــن ســفر نبودنــد.  و اندونــزی و بزرگ تریــن باز
صرف نظــر بایــدن از شــرکت در نشســت ســران اتحادیــه کشــورهای جنــوب 
ــه نشســت گــروه 20  ــا در ســپتامبر و بســنده کــردن ب کارت شــرقی آســیا در جا
یتنــام، نشــانگر اهمیــت قائل شــده از ســوی  در هنــد و ســپس عزیمــت بــه و
گرچــه ممکــن اســت ایــن اقــدام در ســایر  ــرای هانــوی اســت. ا واشــنگتن ب
یــکا بــه  پایتخت هــای منطقــه به عنــوان بی اعتنایــی دیگــری از ســوی آمر
یتنامی هــا نشــانه ای  آســه آن و مجامــع چندجانبــه آن تلقــی شــود، امــا بــرای و
از اعتبــار به شــمار مــی رود. مقامــات آمریکایــی در ســخنرانی های رســمی 
کــه دولت هــای منطقــه را بــرای انتخــاب بیــن پکــن و  کیــد می کننــد  تا
واشــنگتن تحت فشــار قــرار نمی دهنــد. بااین حــال، بــه نظــر می رســد 
یــت فعالانــه روابــط دوجانبــه خــود بــا کشــورهایی  ایالات متحــده بــا تقو
یتنــام و درعین حــال عــدم توجــه بــه  ماننــد ژاپــن، فیلیپیــن، کره جنوبــی و و
گردهمایی هــای چندجانبــه شــامل چیــن، تصمیــم گرفتــه بــا کشــورهایی 
کار کنــد کــه ذهنیــت مشــترکی بــا او دربــاره رقابــت راهبــردی بــا پکــن دارنــد. 
یتنــام بــه موضوعــات دیگــر  از برخــی جهــات، تفاهــم جدیــد واشــنگتن بــا و
نیــز کشــیده شــده و مثــا بــه هــر دو کشــور کمــک کــرده تــا بــه زخم هــای 
یتنــام رســیدگی کننــد. به طــور ســنتی، نخبگان  باقی مانــده از دوران جنــگ و
یتنــام بیشــتر پذیــرای تعامــل بــا ایالات متحــده بوده انــد؛  سیاســت خارجــی و
اما صاحب منصبان دستگاه دفاعی این کشور با توجه به تجربه شخصی 
ی از آنها در دوران جنگ، مقاومت بیشــتری از خود نشــان داده اند.  بســیار
بــا توجــه بــه ایــن واقعیــت، در یادداشــت تفاهمــی کــه در ســفر لویــد آســتین، 
یتنــام امضــا شــد، ایالات متحــده  یــکا در ســال 2021 بــه و یــر دفــاع آمر وز
یتنامــی کــه در فهرســت مفقــودان  قــول داد کــه بــه جســت وجوی ســربازان و
یتنــام از  قرارگرفته انــد کمــک کنــد؛ اقدامــی کــه پاســخی بــه ســال ها کمــک و
ی روابــط دو طــرف در یافتــن اجســاد ســربازان آمریکایــی بــه  زمــان عادی ســاز
شــمار مــی رود. ایــن در حالــی اســت کــه تــا ســال 2018 و بــا وجــود حمایــت 
یتنامی و بین المللی، ایالات متحده  قوی از ســوی گروه های بشردوســتانه و
ی مهمــات منفجر نشــده، مین هــای زمینــی و  کســاز تمایلــی بــه کمــک بــه پا
یتنــام را آلــوده کــرده  باقی مانده هــای عامــل نارنجــی نداشــت کــه زمین هــای و
و سامت مردم این کشور را نابود کرده است. این پیشرفت نشان می دهد 
ی هــای  کــه دولــت بایــدن اهمیــت ایــن موضوعــات را بــرای پیشــبرد همکار

امنیتــی آینــده درک کــرده اســت. 
کــه  کســن هایی  وا اســت.  داشــته  نیــز  دیگــری  ثــرات  ا نزدیکــی  ایــن 
یتنــام اهــدا کردنــد، بــرای  ایالات متحــده و شــرکای آن از ســال 2021 بــه و
یــد-19 بســیار مفیــد بــود.  مقابلــه ایــن کشــور بــا شــیوع نــوع دلتــا ویــروس کوو
واشــنگتن در حــال ســاخت یــک ســفارت جدیــد و بســیار گســترده در 
هانــوی بــا 1.2 میلیــارد دلار اســت کــه آن را بــه گران تریــن مجتمــع دیپلماتیــک 
ایالات متحــده در جهــان تبدیــل می کنــد. ایالات متحــده همچنیــن بــه 
یتنــام تبدیــل شــده اســت )تــا جایــی کــه در  بزرگ تریــن بــازار صادراتــی و
ی مواجه بود(.  ی 116 میلیارد دلار ســال 2022 ایالات متحده با کســری تجار
یتنــام  ی ایالات متحــده و چیــن، و به عــاوه، بــا توجــه بــه تشــدید جنــگ تجــار
بــه مقصــدی محبــوب بــرای شــرکت های چندملیتــی تبدیــل شــده کــه بــه 
دنبــال تــرک چیــن هســتند. شــایان ذکر اســت کــه تعــدادی از شــرکت های 

گــوگل و مایکروســافت در ســال های  ی ازجملــه اپــل، دل،  بــزرگ فنــاور
ی  یــن ســرمایه گذار کرده انــد. بزرگ تر ی  یتنــام ســرمایه گذار اخیــر در و
کنــون نیــز در ایالات متحــده انجــام گرفتــه اســت؛  یتنــام تا ی خارجــی و تجــار
یتنامــی خودروهــای برقــی، در ســال  ی کــه ویــن فســت، تولید کننــده و به طور
2022 اعــام کــرد کــه 6.5 میلیــارد دلار در یــک مجتمــع تولیــدی در کارولینــای 

ی خواهــد کــرد.  شــمالی ســرمایه گذار
یتنــام محتــرم بــه  بااین وجــود، چیــن همچنــان در بیــن رهبــران سیاســی و
کتبــر 2022، علی رغــم بی میلــی عمومــی بــه ســفر و  شــمار مــی رود. در ا
مشــکات طولانی مــدت بهداشــتی، ترونــگ بــه چیــن ســفر کــرد تــا یکــی 
ــی  ی ش ــت جمهور یاس ــومین دوره ر ــه س ــد ک ــی باش ــران خارج ــن رهب از اولی
کــرات امنیتــی  یــک گفــت. بــا وجــود پیشــرفت مذا جیــن پینــگ را بــه او تبر
یــک پکــن جلوگیــری  بــا واشــنگتن، هانــوی همچنیــن مراقــب اســت تــا از تحر
کنــد و در همیــن راســتا و در اقدامــی کــه بــه نظــر می رســد تاشــی بــرای 
کم اهمیــت جلــوه دادن اهمیــت مشــارکت جامــع راهبــردی جدیــد ایــن 
کیــد بــر سیاســت تعهــد چندجانبــه آن بــه  کشــور بــا ایالات متحــده و تا
ــط  ــی رواب ــه آت ــد هفت ــد دارد در چن ــرده قص ــام ک ــام اع یتن ــی رود، و ــمار م ش
خــود بــا اســترالیا، اندونــزی و ســنگاپور را هــم بــه همیــن ســطح ارتقــا دهــد. 

  موازنه سازی با تعادل
یتنــام بــا ایالات متحــده قطعــا نقطــه عطــف  ی هــای امنیتــی و تعمیــق همکار
مهمی برای هر دو کشــور به شــمار می رود و به ویژه در مدیریت عدم تقارن 
کی از آن نیست  قدرت پکن و هانوی، حائز اهمیت است؛ اما این امر حا
کــه هانــوی مخالفــت رســمی بــا اتحادهــای نظامــی و میزبانــی از پایگاه هــای 
خارجــی را کنــار خواهــد گذاشــت - دو مــورد از ممنوعیت هــای کلیــدی 
یتنــام در  ، موســوم بــه »چهــار نــه«- کــه در کاغــذ ســفید دفاعــی و ایــن کشــور
ســال 2019 بیــان شــده اند. هانــوی همیشــه بــه دنبــال ایــن اســت کــه اطمینــان 
حاصــل کنــد کــه تنهــا بــه ایالات متحــده وابســته نیســت و واشــنگتن تنهــا 
یتنــام نه تنهــا بــه دنبــال ایجــاد موازنــه بیــن  انتخــاب آن بــه شــمار نمــی رود. و
ایالات متحــده و چیــن اســت، بلکــه حتــی از زمــان تهاجــم غیرقانونــی روســیه 
بــه اوکرایــن، روابــط خوبــی بــا روســیه نیــز دارد و از مناســبات گرمــی بــا ایــن 
کشــور در حــوزه توافقــات دفاعــی برقــرار اســت. بنابرایــن اشــتباه اســت کــه 
یتنــام را به عنــوان مقدمــه ای بــرای پیوســتن  توافــق جدیــد ایالات متحــده و و
یتنــام  هانــوی بــه بلــوک واشــنگتن محــورِ مهــار جمعــی چیــن تفســیر کنیــم. و
یــکا و چیــن، همیشــه  ی از یکــی از طرفیــن در تنش هــای آمر به جــای طرفــدار
ــه شــیوه هایی  ــد ب خــود را انتخــاب می کنــد. بااین حــال، واشــنگتن می توان

یتنــام حمایــت کنــد کــه منافــع ایالات متحــده را نیــز تامیــن نمایــد.  از و
یتنــام دارد. واشــنگتن  یــادی بــرای ارائــه بــه و ایالات متحــده چیزهــای ز
بــا کمــک بــه ایجــاد دانــش صنعتــی در ایــن کشــور و حمایــت از رشــد و 
ینه هــای هانــوی را بــرای مقاومــت در برابــر  تنــوع اقتصــادی آن، می توانــد گز
ی و آمــوزش، ازجملــه گســترش  اجبــار چیــن گســترش دهــد. انتقــال فنــاور
یتنامــی  یایــی، موردتوجــه مقامــات و یتنــام در حــوزه نظــارت در ظرفیــت و
اســت. هانــوی برنامه هــای بلندپروازانــه ای بــرای بــه دســت آوردن جایــگاه 
مهم تــری در زنجیره هــای تامیــن جهانــی، به ویــژه در حــوزه نیمه رســاناها  
یتنــام در رســیدن بــه  دارد . ایالات متحــده و متحــدان آن می تواننــد بــه و
کننــد. درواقــع، همــراه بــا اعــام مشــترک مشــارکت  ایــن هــدف کمــک 
یتنــام، دو کشــور برنامه هایــی  جامــع راهبــردی از ســوی ایالات متحــده و و
ــوزش و  ی، آم ــاور ــه فن ــوط ب ــای مرب ی در حوزه ه ــرمایه گذار ــرای س ــی ب اساس
یتنــام  ی کار دیجیتالــی و پژوهــش و ســایر ابتــکارات لازم بــرای تامیــن نیــرو
یتنــام مدیــران  ــه و آغــاز کرده انــد. شــایان ذکر اســت کــه بایــدن را در ســفر ب
ی همراهــی  شــرکت های برتــر آمریکایــی فعــال در حــوزه تولیــد تراشــه و فنــاور
ی هــای  می کردنــد؛ امــری کــه نشــان می دهــد ایــن صنایــع کانــون مهــم همکار

دوجانبــه آتــی خواهنــد بــود. 
ایالات متحــده به نوبــه خــود عمدتــا در چهارچــوب رقابــت بــا چیــن بــه 
یتنــام عاقه منــد  اســت؛ امــا درعین حــال می توانــد مزایــای اقتصــادی  و
یتنــام  مهمــی نیــز بــرای واشــنگتن بــه ارمغــان آورد. مثــا صنعــت دفاعــی و
ــه  ــری ک ــت؛ ام ــم اس ــی مه ــر بین الملل یگ ــک باز ــه ی ــدن ب ــال تبدیل ش در ح
ینــی ایــن کشــور در تامیــن نیمه هادی هــا، تجهیــزات دفاعــی  در نقش آفر
و آمــوزش بــرای هــر دو طــرف جنــگ در اوکرایــن روشــن اســت. ایــن بخــش 
یتنــام اولیــن  موردتوجــه ایالات متحــده نیــز هســت. دســامبر گذشــته، و
ــل  ــان دهنده تمای ــه نش ــدادی ک ی ــرد؛ رو ــزار ک ــود را برگ ــی خ ــگاه دفاع نمایش
شــدید هانــوی بــرای گســترش دامنــه تامین کننــدگان بین المللــی خــود و 
کهیــد  همچنیــن افزایــش تولیــد داخلــی خــود بــود. پیمانــکاران آمریکایــی، لا
یتــون هــم حضــور پررنگــی در ایــن نمایشــگاه داشــتند. بــا توجــه  مارتیــن و ر
یتنــام کــه از  یــم فــروش تســلیحات مرگبــار ایالات متحــده بــه و بــه اینکــه تحر
یتنــام برقــرار بــود، تنهــا در ســال 20x6 لغــو شــد، ایــن حضــور  زمــان جنــگ و

پیشــرفت قابل توجهــی محســوب می شــود. 
آیــا تفاهــم موجــود بیــن واشــنگتن و هانــوی پایــدار خواهــد بــود؟ پاســخ ایــن 
یتنــام  ، رهبــری و پرســش بســتگی بــه میــزان فشــار چیــن دارد. در حــال حاضــر
تمــام تــاش خــود را می کنــد کــه فقــدان یــک اتحــاد رســمی امنیتــی را جبــران 
ســازد و درعین حــال از تعهــد بیش ازحــد نیــز جلوگیــری کنــد. هانــوی بــه ایــن 
ترتیــب ضمــن حفــظ روابــط بــا چیــن و ایالات متحــده و حتــی بهره منــدی از 
گــر  رقابــت آنهــا، آســیب پذیری خــود را بــه نقطــه قــوت تبدیــل کــرده اســت. ا
یتنــام می توانــد بــه الگویــی بــرای ســایر کشــورهای  ایــن موازنــه حفــظ شــود، و

کــه بیــن دو رقیــب قدرتمنــد گرفتــار شــده اند، تبدیــل شــود. 

چرا بعید است که مشارکت جدید ویتنام و آمریکا
راهبرد تعهد چندگانه ویتنام را تغییر دهد؟

احتیاط هانوی
دربرابر آمریکا
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سجاد عطازاده
مترجم

روزنامه فرهیختگان

WWW.FDN.IR

FARHIKHTEGANDAILY

صدای نخبگان
 نگاه جــوانان
FA R H I K H T E G A N

FARHIKHTEGANONLINE

آگهی مناقصه عمومی
مناقصه شماره 1402-1-16

دانشگاه آزاد اسلامی واحد علوم وتحقیقات در نظر دارد جهت تأمین، نگهداری 

ــه به صــورت بســته بندی و ســلف  مــواد اولیــه، طبــخ و توزیــع غــذای گــرم روزان

ســرویس مــورد نیــاز دانشــگاه را از طریــق مناقصــه عمومــی بــه اشــخاص حقوقــی 

حائز شــرایط واگذار نـــماید. 

گـــهی به مدت  از اشخاص حقوقی دعـــوت به عـــمل می آید از تاریخ درج این آ

10 روز کاری بــا ارائــه فیــش واریــزی بــه مبلــغ 1.000.000 ریــال )غیــر قابــل اســترداد( به 

 )IR24 0190 0000 0011 5860 8230 08 شماره حساب 0115860823008 )شماره شبا 

بــا شناســه واریــز 41920200000000145 نــزد بانــک صــادرات بــه نــام دانشــگاه آزاد 

اســامی واحــد علوم وتحقیقــات بــه همــراه کارت شناســایی معتبــر بــرای خریــد 

)دریافت( اســناد مناقصه در ســاعات اداری به نشــانی: تهران- انتهای بزرگراه 

شــهید ســتاری شــمال- میدان دانشــگاه –  بلوار شــهدای حصارک – دانشــگاه 

آزاد اســامی واحــد علوم وتحقیقــات -  ســاختمان بلــوک یــک آموزشــی– طبقــه 

ششم - اتاق 601 )تلفن تماس: 44867606-021 داخلی 3008( مراجعه نمایند.

2- مهلت دریافت اســناد و یا تحویل پاکت های اســناد مناقصه تا پایان وقت 

اداری )ساعت 14:50( روز دوشنبه مورخ  1402/07/17 میباشد.

گهی در روزنامه ها به عهده برنده مناقصه می باشد. 3- هزینه درج آ

4- مناقصه گذار در رد یا قبول پیشنهادات دارای اختیار تام می باشد.

گهی در روزنامه ها روز دوشنبه مورخ  1402/07/03 می باشد. 5- تاریخ درج آ

آگهی مزایده عمومی
گهـــی مزایـــده عمومـــی نوبـــت دوم دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحـــد کاشـــان در نظـــر  آ

دارد محـــل انتشـــارات و کتابفروشـــی خـــود را از طریـــق مزایـــده عمومـــی بـــرای 

گـــذار نمایـــد. متقاضیـــان  مـــدت یـــک ســـال بـــه اشـــخاص واجـــد شـــرایط وا

یافـــت اســـناد مزایـــده و کســـب اطاعـــات بیشـــتر بـــه آدرس  می تواننـــد جهـــت در

کثـــر ظـــرف مـــدت  اینترنتـــی www.iaukashan.ac.irمراجعـــه نماینـــد و حدا

ی  گهـــی اســـناد مربوطـــه را به صـــورت حضـــور یـــخ چـــاپ آ ی از تار 10 روز کار

تحویـــل دبیرخانـــه دانشـــگاه یـــا از طریـــق پســـت پیشـــتاز بـــه آدرس: کاشـــان بلـــوار 

قطـــب راونـــدی خیابـــان اســـتادان کدپســـتی:8715998151 ارســـال نماینـــد. 

یـــد اســـناد و  یـــال بابـــت خر جهـــت شـــرکت در مزایـــده واریـــز مبلـــغ 1/500/000 ر

یـــال بابـــت تضمیـــن شـــرکت در مزایـــده بـــه شـــماره حســـاب  مبلـــغ 60/000/000 ر

ـــا  ـــان ی ـــامی کاش ـــگاه آزاد اس ـــام دانش ـــه ن ـــادرات ب ـــک ص 0115860573002 بان

ینـــه  ارائـــه ضمانتنامـــه بانکـــی معـــادل آن بـــا اعتبـــار دوماهـــه الزامـــی اســـت. هز

گهـــی بـــه عهـــده برنـــده مزایـــده می باشـــد و دانشـــگاه در رد یـــا قبـــول هریـــک  درج آ

یـــا تمامـــی پیشـــنهادها مختـــار اســـت. تلفـــن ســـایر اطاعـــات: داخلـــی 743-

 09132613849- 031-55589481

روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی کاشان

نوبت دوم

 دانشــگاه آزاد اســلامی واحــد علوم وتحقیقــات در نظــر دارد تعــداد 6 رأس گاو نــر از 

نــژاد هلشــتاین خــود را از طریــق مزایــده عمومــی بــه فــروش رســاند.

گـهی به مدت 10 روز کاری   از متقاضیان دعـوت به عـمل می آید از تاریخ درج این آ

با ارائه فیش واریزی به مبلغ 1.000.000 ریال )غیر قابل استرداد( به شماره حساب 

0115860823008 )شــماره شــبا IR 240190 0000 0011 5860 8230 08( بــا شناســه 

واریــز 41920200000000253 نــزد بانــک صــادرات بــه نــام دانشــگاه آزاد اســامی واحــد 

علوم وتحقیقات به همراه کارت شناسایی معتبر برای خرید )دریافت( اسناد و 

بازدید موضوع مزایده در ســاعات اداری به نشــانی: اســتان تهران – مارد – جاده 

شهریار به صفادشت – بعد از یوسف آباد قوام – روبه روی تپه باستانی – خیابان 

ک  کشاورزان – مزرعه آموزشی دانشگاه آزاد اسامی واحد علوم وتحقیقات – پا

20 مراجعه نمایند. )تلفن تماس: 02144867606 داخلی 3008(

مهلــت دریافــت اســناد مزایــده و همچنیــن تحویــل پاکت هــای تکمیل شــده 

اســناد مزایده تا پایان وقت اداری )ســاعت 14:50( روز دوشــنبه مورخ  1402/07/17 

می باشــد.

گهــی در روزنامه هــا و هزینــه تعییــن قیمــت کارشناســی بــه عهــده  هزینــه درج آ

برنــده مزایــده می باشــد.

مزایده گذار در رد یا قبول پیشنهادات دارای اختیار تام می باشد.

گهی در روزنامه ها روز دوشنبه مورخ  1402/07/03 می باشد. تاریخ درج آ

آگهی مزایده عمومی
مزایده شماره 1402-2-15

نوبت دوم



اد
ص

قت
ا

اد
ص

قت
ا

دوشنبه 3 مهر ۱۴۰۲ 

شماره 3965

WWW.FDN.IR

FARHIKHTEGANDAILY

۱۶

نرخ  هـــای بالای تورم، شـــیوع کرونا و تحریم هـــای ظالمانه آمریکا موقعیتی را در 
ســـال های اخیـــر در اقتصاد ایران ایجاد کرده کـــه تورم بلندمدت 20 درصدی 
جای خود را به نرخ های بالاتر از میانگین چهار دهه اخیر بدهد. مجموع این 
یال  اتفاقات باعث شده این تلقی بین عموم مردم ایجاد شود که نگهداری ر
به عنـــوان پس انداز معنی ای جز از دســـت دادن قـــدرت خرید در کوتاه مدت 
نـــدارد. گرچـــه در 6مـــاه اخیـــر به واســـطه ایجاد ثبات نســـبی در اقتصاد کلان 
، تورم انتظاری در کشـــور کمی فروکـــش کرده، اما  و کاهـــش نوســـانات نـــرخ ارز
هـــج )Hedging( کـــردن دارایی هـــا یـــا همان مصـــون ماندن از تـــورم موضوعی 
اســـت که طی ســـال های اخیر و به ویژه پس از ســـقوط آزاد بورس در مردادماه 
کی از  یسک و خطرنا 1399 باعث شـــده برخی از مردم به شـــیوه های بســـیار پرر
سرمایه گذاری ها همچون سرمایه گذاری های پانزی روی بیاورند. بررسی های 
»فرهیختگان« نشان می دهد در سال های اخیر حداقل 7 پروژه پانزی در کشور 
فعال بوده اند که پس از شکایات مردمی از کلاهبرداری های گسترده آنها، برخی 
از این پروژه ها و کلاهبرداران گرچه به وســـلیه دســـتگاه های انتظامی- امنیتی 
متلاشـــی شـــده اند، امـــا در حاضر نیز برخی از این پروژه هـــای کلاهبرداری در 
کسون« است که عمدتا در  کشور فعال هستند. نمونه قابل تامل آنها، پروژه »لا
، به نظر می رســـد این  اســـتان ایلام فعال بوده و همچون پروژه های پانزی دیگر
پـــروژه نیـــز دیـــر یا زود ضربه مادی و معنـــوی غیرقابل جبرانی را به مردم خواهد 
زد. شـــوربختانه گرچه همه این پروژه های کلاهبرداری به یک سبک وســـیاق 
افراد را به دام می اندازند و درنهایت اموال ســـرمایه گذاران را به غارت می برند، 
امـــا همچنـــان پس از دو دهه فعالیت »شـــرکت های هرمـــی«، بازهم عده ای از 

مردم به این شرکت ها اعتماد می کنند.

   گلدکوئست ها در لباس گرگ
احتمالا برای شما هم پیش آمده که یکی از دوستان قدیمی یا اقوام دورتان که 
مدت ها اســـت از او بی خبر بوده اید با شـــما تماس گرفته و پس از احوالپرسی 
گرم و صمیمی، به شـــما پیشـــنهاد شـــغلی پردرآمد داده است! اوایل سال 79 
بود که زمزمه  پیدایش راهی برای کسب درآمدهای بالا در شهرهای مختلف 
یابی شبکه ای« یا »نتورک مارکتینگ«  ایران شنیده می شد. فعالیتی به نام »بازار
که شما را وادار به پرداخت مبلغی بابت خرید کالایی بی ارزش به یک شرکت 
و معرفی آن شـــرکت به دوســـتان و آشـــنایان تان می کرد؛ شـــما دو نفر را معرفی 
می کردید، دونفری که شما معرفی کردید هرکدام دونفر را و به همین صورت، 
یاد می شد. هرکدام از افرادی که به واسطه  تصاعدی تعداد خریداران محصول ز

شما محصول را خریداری می کنند، زیرمجموعه شما می شوند و هرچه تعداد 
این افراد بیشتر باشد، شما سود )پورسانت( بیشتری خواهید گرفت. پس 
یادی که توسط  از گذشـــت چهارســـال در سال 83 درپی شـــکایت های ز
مالباختگان از شرکت هرمی »گلدکوئست« شد، دولت فعالیت این گونه 
یادی را دســـتگیر کرد، اما همچنان فعالیت  شـــرکت ها را ممنوع و افراد ز
غیرقانونـــی ایـــن افراد ادامه پیدا کرد تا درنهایت در دهه 90 با وضع قوانین 
جدیـــد چندیـــن شـــرکت ایرانی بـــا نام های جدیـــد فعالیت خود را ازســـر 
گرفتند. این شرکت ها با خرید یا راه اندازی خط تولید و گاهی با شراکت 
با برخی کارخانه ها، ســـعی در رســـاندن مســـتقیم محصول از کارخانه به 
یابی  یابان خود داشـــتند. ایـــده خام این نـــوع بازار مصرف کننـــده یـــا بازار
در ابتـــدا جـــذاب به نظر می رســـید؛ برنامه این بود که با حذف واســـطه ها 
یع کاهش یابد. مبلغ ذخیره شـــده از حذف واسطه ها  بخشـــی از هزینه توز

یابان این شرکت ها پرداخت  بایســـتی به عنوان ســـود »پورســـانت«، به بازار
یادی در اجرای این طرح بودیم،  می شد. اما درعمل، شاهد مشکلات بسیار ز
به طوری که بســـیاری از جوانان تمام ســـرمایه و وقت خود را وقف این فعالیت 
کردند و درنهایت با از دست دادن زیرمجموعه های خود به دلایل مختلف، 
چندســـال از عمر خود و چندده  میلیون تومانی از ســـرمایه خود را از دســـت  
دادند. بر این اســـاس حالا ما با دو گروه از شـــرکت های هرمی روبه رو هســـتیم. 
یابی شبکه ای« یا همان »نتورک مارکتینگ ها« هستند  اولی شرکت های »بازار
یع کالا و ارائه برخی خدمات را  که بســـیاری از آنها مجوز فعالیت در حوزه توز
از طریق تشکیل زیرمجموعه فعالیت شبکه ای دنبال می کنند و گروه دوم از 
شرکت ها هم هستند که شرکت مادر آنها در خارج از کشور بوده و با وعده های 
اغواکننده درآمدهای دلاری، سرمایه های مردم را جذب کرده و پس از ایجاد 

اعتماد نسبی، پا به فرار می گذارند. 

   7 شرکت پانزی مشهور در ایران 
نحوه فعالیت اغلب این شرکت ها به این صورت است که شما ازطریق یک 
دوست یا آشنا به جلسه ای کاری و مهم دعوت می شوید. زمانی که به محل قرار 
، یک  که عمدتا لابی هتل ها و کافی شاپ ها است می رسید، پس از کمی انتظار
خودروی لوکس از راه می رسد و شخصی با ظاهر آراسته از آن پیاده می شود و 
به سمت شما می آید. ظاهرا جلسه کاملا رسمی و جدی است؛ معرف شما، 
شخص پرزنتور یا ارائه کننده کار را به شما با کلی احترام، تحت عنوان استاد، 
، آماده پرزنت و  دکتر و چنین عناوین دیگری معرفی می کند و اســـتاد مذکور
( نحوه فعالیت در  ارائه نحوه این فعالیت به شما می شود. ارائه دهنده )پرزنتور
این شرکت را به این صورت به شما شرح می دهد که این شرکت یک شرکت 
سرمایه گذاری معتبر در کشور مثلا سوئیس یا آمریکاست و در بازارهای مالی 
بزرگ دنیا ازجمله نزدک، فارکس، وال استریت یا در کریپتوکارنسی ها )ارزهای 
دیجیتال( سرمایه گذاری می کند. این شرکت ها مدعی هستند رباتی را طراحی 
کرده اند که با خریدوفروش سهام یا سرمایه گذاری در بازار سهام بین المللی یا 
کریپتوکارنسی ها، سود قطعی ماهیانه چهار تا شش درصد به شما می دهد و 
به هیچ عنوان ضرر نمی کند! شما باید در ابتدا حداقل مبلغ 1000 دلار ناقابل 

را به شرکت پرداخت کنید تا مجوز ثبت نام برای شما صادر شود. 
بررســـی های »فرهیختگان« از فعالیت شـــرکت های مختلف نشـــان می دهد 
طی ســـال های گذشـــته حداقل هفت پروژه پانزی مشـــهور در کشـــور اقدام به 
کلاهبرداری های چشـــمگیری کرده اند که فقط در پروژه پانزی شـــرکت هرمی 
یونیک فاینانس )unique finance(دو سال پیش با تلاش های نهادهای امنیتی 
متلاشی شد، ایرانی ها حدود هشت هزار میلیارد تومان از دست داده اند. اما 
یونیک فاینانس پایان ماجرا نیست و از شرکت های دیگری که در این حوزه فعال 
کسون، 3- گوچین،  بوده و هستند می توان به نام های مشهوری همچون 2- لا
4- تیمون، 5- آمازون سل، 6- یونیک فاینانس و 7- تریدلند نیز اشاره کرد. 

   گرگ ها استان های محروم را نشانه گرفته اند 
واضـــح اســـت کـــه تامیـــن مالی این شـــرکت ها، صرفا از طریق سیســـتم پانزی 
صورت می گیرد؛ سیســـتمی که ســـود شما را از ورود پول افراد جدید به شرکت 
تامین می کند و این روند تا جایی ادامه می یابد که موسســـان سیســـتم پانزی، 
از جذب ســـرمایه ســـیر شوند. در این سیســـتم گیرنده  سرمایه، هیچ نیازی به 

فعالیت اقتصادی ندارد و صرفا از پول افراد جدید، سهم قدیمی ترها را پرداخت 
می کند و به محض کند شدن روند جذب سرمایه، شرکت به سمت فروپاشی 
می رود؛ چراکه برای پرداخت سود افراد قدیمی مجبور می شود به منابع مالی 
خود دست ببرد. این سیستم ها معمولا در سال های ابتدایی فعالیت خود، برای 
جلب اعتماد مردم بسیار خوش حساب عمل می کنند و با توجه به اینکه شما 
نمی توانید تا مدت زمانی مشخص سرمایه اولیه خود را برداشت کنید، تمامی 
ســـودها به موقع واریز می شـــوند. اما پس از چند ســـال که تعداد سرمایه گذاران 
جدید کاهش و تعداد کسانی که می خواهند سرمایه خود را خارج کنند افزایش 
می یابد، صاحبان این سیستم، بار و بندیل خود را جمع می کنند و بدون هیچ 

مشکلی تمام سرمایه ای را که نزد خود نگه داشته اند با خود می برند. 
به رغم تمام هشدارهای دستگاه های امنیتی و پلیس فتا درخصوص پروژه های 
پانزی، اما این پروژه ها همچنان در ایران قربانی می گیرند. بررســـی های نشـــان 
می دهد درحال حاضر مردم استان های مختلف درگیر چند پروژه کلاهبرداری 
هستند که براساس اسناد چت ها و گفت وگوهایی که خبرنگار »فرهیختگان« 
آنها را مرور کرده، در این پروژه ها، شرکت های پانزی به اندازه بین 10 تا 20 درصد 
از آورده و سرمایه اولیه فرد را به او به عنوان سود در ماه های اولیه سرمایه گذاری 
پرداخـــت می کننـــد امـــا پـــس از آن، یـــا ادامـــه پرداخت ســـود یا شـــرطی کرده و 
درخواســـت ســـرمایه گذاری و جذب زیرمجموعه قابل توجه می کنند یا اینکه 
ک کرده و در لیســـت ســـیاه قرار می دهند و فرد به  آی دی های دسترســـی را بلا

همین راحتی 70 تا 80 درصد از سرمایه اولیه خود را نیز از دست می دهد. 
امـــا نکتـــه تاســـف آور اینکـــه فعالیـــت و اقبال جوانـــان به این گونه شـــرکت ها 

در اســـتان ها و شـــهر هایی اســـت که نرخ بیکاری بالاتری 
دارنـــد و احتمـــالا راحت تـــر بـــرای فعالیـــت جـــذب و 

اقناع می شـــوند. به عنوان مثال استان های ایلام، 
آذربایجان غربی، کرمانشاه، سنندج، همدان، 

ی، ســـمنان  مرکـــزی، چهارمحال وبختیار
و بوشـــهر پایگاه هـــای بســـیار فعالـــی از 

ایـــن شـــرکت ها در خـــود دارند که با 
نگاهی بـــه آخرین داده های مرکز 

آمار متوجه می شـــویم همگی 
این اســـتان ها یـــا نرخ های 

بیـــکاری بالایـــی دارند 
یـــا نـــرخ مشـــارکت 

اقتصـــادی آنهـــا 
قلـــی  ا حد

است. 
به عنـــوان مثال، پروژه کلاهبرداری تیمون 
بـــی و  گوچپـــن از اســـتان آذربایجان غر و 
به خصـــوص در شهرســـتان خوی بســـیار فراگیر 
شـــد. تبلیغـــات فریبکارانه این دو شـــبکه 
کلاهبرداری در مناطق شـــمال غربی 
ایـــران به اندازه ای بالا رفت که فرماندار 
خوی مجبور شـــد بنرهایی در ســـطح شهر 
گاه کند.  نصب کرده و مردم را از این کلاهبرداری آ
در پروژه تریدلند نیز گرچه تمرکز روی استان خاصی نبوده 
اما ظاهرا استان های مرزنشین بازنده بزرگ این پروژه بوده اند. داستان 
کلاهبرداری این شبکه پانزی اینقدر وحشتناک بوده که جمعی از مالباختگان 
پلتفرم کارزار )پلتفرم مستقل جمع آوری امضا( خواستار پیگیری کلاهبرداری 
ســـنگین ایـــن شـــرکت پانزی شـــده اند.  دیگر پـــروژه کلاهبـــرداری و پانزی که در 
استان ها کمتربرخودار فعالیت عجیب وغریبی داشته و سرمایه های سنگینی 
کسون است. این پروژه گرچه در استان ها دیگر هم  را جذب کرده، پروژه پانزی لا
فعالیت دارد، اما تمرکز ویژه این پروژه پانزی در شهرستان های مختلف استان 
ایلام اســـت. با توجه به اهمیت اقدام این شـــرکت کلاهبرداری، در ادامه بیشـــتر 

به این شرکت پانزی خواهیم پرداخت. 

   خطر لاکسون برای ایلامی ها 
گفته شـــد که تمرکز پروژه های پانزی عمدتا نقاط خاصی از کشـــور اســـت. این 
تمرکز به طور خاص در اســـتان هایی اســـت که درصد بیکاری جوانان و حتی 
افراد میانســـال در آنها بیشـــتر اســـت. یکی از نمونه های عجیب این پروژه ها که 
کســـون اســـت. تمرکز  به طور علنی پروژه پانزی خود را پشـــتیبانی می کند، پروژه لا

این پروژه پانزی عمدتا در استان ایلام است. 
کســـون )Laxsson(، این پروژه یک پلتفرم در  بنا بر معرفی ســـایت منصوب به لا
زمینه سرمایه گذاری کریپتوکارنسی است که به تازگی در بین کاربران فارسی زبان 
کسون خود را فعال در بیش از 70 کشور  محبوب شـــده اســـت. علی رغم اینکه لا
منطقه و جهان معرفی می کند اما با بررسی اطلاعات کانال تلگرامی آن به نظر 
کسون بیشتر بر جذب کاربران ایرانی متمرکز است. علاوه بر وب  سایت،  می رسد لا
یک برنامه به نام Laxsson نیز در گوگل پلی قابل دانلود اســـت که به عنوان یک 
ربات تجاری معرفی شده است. این سایت ادعا می کند که از تکنولوژی های 
پیشـــرفته مانند پردازش ابری، هوش مصنوعی و یادگیری ماشـــینی برای ایجاد 
سود برای کاربران خود استفاده می کند و همچنین »ادعا« می کند در سال های 
اخیر روند رشد سریع 75 درصد از کل حجم تراکنش های سالانه را حفظ کرده 
و به یک بازیگر شناخته شده در زمینه اقتصاد دیجیتال تبدیل شده است با 
ایـــن وجـــود درمورد این پروژه اطلاعات کافی و شـــفافی وجـــود ندارد. برای عضو 
شدن در این سایت باید متقاضی کد دعوت داشته باشد. پس از ثبت نام، یک 
ویدئوی معرفی وجود دارد که به نظر می آید قصد دارد کاربران را از مطالعه متن 
منصرف کند. ویدئو به شدت کند است و بیش از پنج دقیقه طول می کشد تا 
متن به وضوح قابل مشـــاهده شـــود. سایت ادعا می کند که با استفاده از آربیتراژ 
و سرمایه گذاری کمی، به کاربران سود می رساند اما تنها استراتژی ای که معرفی 
کـــرده اســـت »خریـــد با قیمت پایین و فروش با قیمت بالا« اســـت. این ســـایت 
همچنین ادعا می کند که ربات تجاری اش هیچ گاه ضرر نمی کند، ادعایی که 

بسیار نامعقول و بی پایه به نظر می رسد. 
   به محض ورود ۱5 دلار پاداش بگیرید! 

کسون حاکی از آن است که این  بررسی میدانی »فرهیختگان« از کانال تلگرامی لا
ســـایت ســـه راه برای سود کردن به شما معرفی خواهد کرد. 1- سرمایه گذاری 2- 
جذب زیرمجموعه 3- انجام تعهد استخر مشارکت. حداقل سرمایه برای کسب 
سود در هرکدام از سه راه مذکور 100 دلار است و به محض ورود در رویداد تشویقی 
کسون دارد واریز می شود. در  کنونی 15 دلار برای سرمایه گذار به حسابی که در لا
روش اول گفته می شود به صورت حدودی روزی دو دلار سود سرمایه گذار خواهد 
بود، در روش دوم متقاضی روزانه 15 درصد سود زیرمجموعه اول، پنج درصد سود 
زیرمجموعه دوم و سه درصد سود زیرمجموعه سوم را دریافت می کند )در واقع 
پانزی بودن سیستم در اینجا نمایان می شود.( سرمایه گذار با طی این مراحل به 

مرحله سوم که بیشترین سود در آن نهفته است می رسد. در این مرحله پولی که 
در حساب واریز شده و سود حاصل از آن بلوکه می شود و دیگر قابل برداشت 
کســـون وعده می دهد از پول بلوکه شـــده سود بیشتری را به  نیســـت در عوض لا
کسون نیاز به تغییر  سرمایه گذار بپردازد. متقاضی برای رسیدن به مرحله سوم لا
وضعیت دارد. به محض ورود شخص در وضعیت vip 0 قرار می گیرد و با شارژ 
100 دلار به vip 1 تغییر وضعیت می دهد. ) دو درصد نرخ کمیسیون سطح فعلی 
و پنج درصد هزینه برداشت سطح فعلی( در گام بعدی با شارژ 300 دلار و عضو 
کردن دو زیرمجموعه مستقیم و سه  زیرمجموعه غیرمستقیم وضعیت vip 2 برای 
او ثبت می شود. )تنها 2.5 درصد نرخ کمیسیون سطح فعلی( بنابراین مدیران 
عموما با گذر از سطح سوم و جذب سرمایه بیشتر و عضو کردن افراد وضعیت 
ســـوم یعنی انجام تعهد اســـتخر مشارکت را به متقاضی پیشنهاد می کنند تا با 

خیال راحت طمع ناشی از جذب آورده را در خود سیراب کنند. 

   از اسپانسری والیبال تا توزیع گوشت قربانی! 
کسون اعتماد کرد؟ این سوالی است که خبرنگار »فرهیختگان«  آیا می توان به لا
از چند سرمایه گذار حاضر در گروه تلگرامی می پرسد و پاسخ آنها این است: »تا 
ریسک نشود سود خوبی هم به دست نمی آید، یک بار ریسک می کنید اما سود 
یک ساله بانکی را اینجا یک ماهه به دست می آورید.« همچنین سرمایه گذاران 
معتقدند با دعوت از افراد جدید درحال خلق ثروت برای کشـــور هســـتند! این 
درحالی است که میزان ریسک باید تابع الگوریتمی منطقی باشد تا تبدیل به 
قمار نشـــود، درســـت اســـت که سود وعده داده شـــده از سایر صندوق ها بیشتر 
اســـت اما ســـازوکار حاکم بر این جریان به گونه ای است که فرد سود کسب کرده 
در مرحله اول را هم مضاف بر مبلغ خود برای ارتقای ســـطح در حســـاب بلوکه 
کسون برنده تمامی این اموال خواهد بود. بنابر وعده های  می کند و درنهایت لا
کســـون، ســـود های رویایی قابل دســـتیابی اســـت به گونه ای که هر 10 هزار دلار  لا
کســـون مدعی این ســـود  در هر روز چهار هزار 500 دلار ســـود می دهد اما تنها لا
نیست و سال هاست که وعده های یک شبه پولدار شدن از جانب سایت های 
مختلف هربار با طرح جدیدی به گوش می رسد. همان سایت های مختلف 
و پیشنهاد های عجیب وغریبی که تمام سود و منفعت را از آن ما می دانند! در 
گذشته عموما جامعه هدف این دست شرکت ها افراد دارای سرمایه و قشر بالاتر 
کسون با دست گذاشتن بر جامعه  از سطح متوسط بودند اما درحال حاضر لا

محروم و فقیر و تظاهر به حمایت از آنها توانسته سود بیشتری را از آن خود کند. 
( به  حضور در جلسات خیریه و پرداخت کمک معیشتی )گوشت و اقلام دیگر
کســـون در میان مردم ایلام  ایتام و نیازمندان کاری اســـت که یکی از اعضای لا
انجـــام می دهـــد. این فرد با حضور در بین مردم اعتماد ســـازی جعلی می کند و 
ســـبب می شـــود هرآنچه که دارند را تبدیل به نقدینگی کرده و در حســـاب های 
کسون بلوکه کنند. گفتنی است هر مبلغی که از راه غیرقانونی عاید شخص شود  لا
و شخص با آن مبلغ اقلام یا وسیله ای را خریداری کند مصداق پولشویی است 
کسون نه تنها از افراد کلاهبرداری می کند بلکه با پولشویی نیز اقلام به دست  و لا
نیازمندان می رساند. دست اندرکاران این پروژه پانزی حتی در زمینه مسئولیت 
اجتماعی نیز فعالیت داشته و مدعی اسپانسری مسابقات والبیال زنان هستند. 

   به ۱۰ دلیل لاکسون دروغ می گوید
کسون محل درآمد خود را معرفی می کند که  قبل از نام بردن از 10 دلیل، در ابتدا لا
کسون 50 درصد از درآمد شما را به عنوان  به خودی خود محل ایراد است »پلتفرم لا
کمیسیون می گیرد به این معنی که منافع پلتفرم به شما گره خورده است. شما 
پول درآورید = پلتفرم پول درمی آورد و اگر شما پولی کسب نکنید پلتفرم نیز پولی 
ندارد بنابراین مجموعا هرچه پول بیشتری به دست آوریم شهرت پلتفرم بیشتر 
می شود و سود بهتری خواهد داشت. در درازمدت، پلتفرم فقط درآمد بیشتری 

خواهد داشت نه اینکه پول کمتری به دست آورد.«
1- ناشـــناس بودن تیم اصلی پروژه: عدم شـــفافیت در معرفی تیم اجرایی و عدم 
وجود مجوز های لازم از نهادهای مربوطه نشـــان دهنده عدم شـــفافیت و معتبر 
نبودن پروژه است. همچنین این پروژه در سایت لینکدین پروفایل شفافی ندارد. 
2- اطلاعـــات تمـــاس متناقـــض و نـــام تجاری مشـــابه: ایـــن موارد نیـــز می توانند 

نشانه هایی از عدم شفافیت و معتبر نبودن پروژه باشند. 
3- وعده های سود قطعی: هیچ پروژه یا پلتفرم سرمایه گذاری معتبری نمی تواند 
ســـود قطعی را تضمین کند؛ چراکه بازارهای مالی به تبع خود نوســـانات و عدم 

قطعیت دارند. 
4- تراکنش: سایت ادعا می کند که با انجام تراکنش ، 50 درصد از سود را به شما 
 VIP می دهد. این تراکنش ها روزانه سه بار قابل انجام هستند و بسته به سطح
شما، سود تضمینی بین 1.5 تا 4.5 درصد دریافت می کنید. پس اینجا باید به 
کسون همان طور که ادعا  محدودیت تراکنش ها مشکوک شد! زیرا اگر ربات لا
می کند هیچ گاه ضرر نمی کند، چرا تنها سه بار در روز می توان تراکنش انجام داد؟
5- تمرکز بر پاداش ثبت نام و رفرال گیری: پس از ثبت نام، 10 تا 15 دلار )وابسته به 
رویدادی پاداشی ای که سایت تعریف می کند( جایزه دریافت می کنید که قابل 
برداشت نیست. همچنین، سیستم پاداش دهی برای دعوت از دیگران وجود 

دارد که شباهت هایی به شرکت های هرمی دارد. 
6- تمرکز بر جامعه و کامیونیتی فارســـی زبان: براســـاس اطلاعات منتشرشـــده در 
کانال تلگرام و پشتیبانی از زبان فارسی، مشخص است که سایت تمرکز زیادی 
بر جذب کاربران فارسی زبان دارد و آن طور که می گوید دایره بین المللی ندارد. 

7- نبود اطلاعات در مورد محدودیت زمانی برداشت: اطلاعاتی درمورد مدت زمان 
یا شرایط برداشت وجود ندارد، که این نیز موجب تردید است. 

 8- کیفیت پایین ترجمه، اســـتفاده از زبان مبهم و اطلاعات متناقض: این موارد 
می تواننـــد به عنـــوان تکنیک هایی برای گمراه کـــردن و فریب دادن کاربران مورد 

استفاده قرار گیرند. 
9- وجـــود توکن هـــای ناموجـــود یـــا جعلـــی: ایـــن نیز یکـــی از روش هـــای متداول 

کلاهبرداری در دنیای کریپتوکارنسی است. 
10- ادعاهای نادرست درمورد شراکت ها: ادعای همکاری با برندهای معتبر بدون 

ارائه مدرک یا شواهد نیز می تواند نشانه ای از کلاهبرداری باشد. 

   تاریخ برای طمعکاران همیشه تکرار می شود
واقعیت این است که شبکه های پانزی و هرمی هربار در اسمی متفاوت ظاهر 
می شود. علاوه بر هفت مورد که شرح داده شد، کوین پارک یک پروژه پانزی دیگری 
است که به تازگی برای جامعه کاربران ایرانی تبلیغات گسترده خود را آغاز کرده 
اســـت. متاســـفانه این پروژه پانزی هم داســـتان تکراری دارد: »100 دلار بگذار تا 
یافـــت کنـــی« لوتوچـــی یا همان Lotto Chi نام مجموعه ای اســـت که  200 دلار در
به تازگی فعالیت خود را شـــروع کرده و توانســـته با تبلیغات تلویزیونی گســـترده، 
خصوصا توسط شبکه های ترکیه ای، نام برند خود را به گوش مخاطبان برساند. 
لوتوچی در ابتدا به شـــما یک بلیت رایگان می دهد، اما احتمال برنده شـــدن با 
این بلیت بســـیار کم اســـت. این روش یک اســـتراتژی بازاریابی اســـت تا شما را 
به خرید بلیت های بیشـــتر ترغیب کند. یونایتد ســـولار دیگر پروژه کلاهبرداری 
است که جزء جدیدترین کلاهبرداری های به نام ارز دیجیتال در ایران است، 
ادعا می کند با اجاره پنل های خورشیدی به کاربران و تقسیم سود، کاربران را به 
سود های نامتعارفی می رساند. همچنین در ادامه نقشه راه این پروژه مانند اکثر 
پروژه های سرمایه گذاری حساب تعدادی از کاربران را بعد از مدتی مسدود می کند 
و شرط آزادسازی آن را زیرمجموعه گیری بیان می کند. صرافی بلم این سایت به 
علت دعوت همگانی و زیرمجموعه گیری اکثر کانال های تلگرامی و همچنین 
دریافت مدارک ایرانی مثل تصویر کارت ملی در شرایط تحریم بین المللی که 
هیچ صرافی خارجی حق معامله با کاربر ایرانی ندارد؛ بسیار مشکوک است. ادعا 
شده این صرافی یکی صرافی آمریکایی است که اگر واقعیت داشته باشد هیچ 
صرافی آمریکایی حق معامله با ایرانی ها را ندارد. همچنین در قسمت نظرات 
ک شـــدن حســـاب بعد از شارژ را  ســـایت تاکنون بارها افراد مختلفی مســـاله بلا
مطرح کرده اند که قابل توجه است. عمده محتوایی که درخصوص صرافی بلم 
وجود دارد توســـط یک کانال تلگرامی درج شـــده و بارها اشـــتراک گذاری شـــده 
است. همچنین در سایت هایی که مخالف این صرافی صحبت کنند چند 
نفـــر )احتمالا لیدر هـــای تیم( با یک  آی پی اقدام به درج کامنت های متعدد با 
اسم های مختلف و ایمیل های فیک کرده می کنند. گفتنی است بلم در سایت 
کوین مارکت کپ که معتبرترین مرجع ارز های دیجیتال است ثبت نشده و هیچ 
 )Treenvest( اطلاعات تماسی هم در سایت بلم موجود نیست. تری اینوست
یک پروژه پانزی بسیار آماتور است که اخیرا سرمایه زیادی از کاربران ایرانی جذب 
کرده است. بقا و فعالیت این گروه منوط به زیرمجموعه گیری و جذب سرمایه 
افراد جدید است. سایت بسیار گنگ و نامفهوم است و توسط کانال های زرد 
تلگرامی تبلیغ و زیرمجموعه گیری می کند. بسیاری از مالباختگان این پروژه تا 
چنـــد وقت پیش حرف از ســـود های دقیـــق و بالا می زدند اما امروز کامنت های 
زیادی درخصوص قطع سود ها و عدم امکان برداشت سرمایه قرار داده اند. پی 
 PCCoin Global با شـــعار pcocrypto. com کوین یا پوما کوین با آدرس ســـایت
ک چین جدید ســـهام قدرت  یک پلتفرم برای آینده تامین مالی اســـت که به بلا
می دهد اما نه مشـــخصات صاحبانش مشـــخص است و نه وایت پیپری از آن 
موجود اســـت. در Scamadviser کلاهبردار شـــناخته می شود و حتی اطلاعات 
whois این ســـایت هم مخفی شـــده اســـت. کاربران پی کوین با شـــدت زیادی 
نسبت به هر محتوایی در وب فارسی واکنش نشان می دهند و به صورت گروهی 

اقدام به تهدید و ناسزا می کنند. 

از سیستم پانزی به نام درآمد دلاری چه می دانیم؟ آیا با یک مجموعه فراهرمی طرف هستیم؟
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